
چهارشنبه 30 آبان 1403 
18جمادی الاول 1446   20 نوامبر 2024

سال هشتم   شماره 1945 
8 صفحه   قیمت:10000تومان

فیلترینگ رفع می شود؟
درگفتگو با ابوالحسن فیروزآبادی بررسی شد
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مرتضی بهروزی فر 
کارشناس انرژی

  نمایش گازی
 دولت سیزدهم!

مهدی عبدی هنجنی
 کارشناس بازار سرمایه

سعید سوزنگر
 کارشناس امنیت شبکه

  وظایف بانک ها
 در قبال مردم

ایران خودرو و سایپا چقدر ضرر می دهند

 رویـای خرید خودرو 
دورتـر شد

 دارو نباید با زباله های عادی دفع شود

هشدار؛ زنگ خطر داروها 
برای محیط زیست

آغاز رجیستری گوشی های 
آیفـون

 هر سال محدودیت های انرژی
 زودتر اعمال می شود

صنعت فولاد، قربانی 
همیشگی بحران انرژی

»نقش اقتصاد« از پالس معنادار فایننشیال 
تایمز به صنعت نفت ایران گزارش می دهد؛

چشم انداز فروش نفت 
ایران در پساترامپ

ایران خودرو و سایپا بالاخره موفق شدند با استفاده 
از بلیت زیان انباشته، پس از 18 ماه رایزنی، مجوز 
افزایــش قیمت محصولات خود را دریافت کنند. 
حالا اما رشد قیمت 12 تا 36 درصدی محصولات 
دو خودروساز بزرگ کشور، مردم را از امکان خرید 
خودرو دورتر و این نگرانی را ایجاد کرده است که 
افزایش قیمت محصولات دیگر خودروســازان و 
حتی واردکنندگان خودرو نیز در راه خواهد بود...
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سید هادی حسینی
فعال حوزه اقتصاد

 جایگاه صنایع تبدیلی
 در توسعه اقتصاد

اثـر بـودجه
 بر بـازار سـرمایه
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)نوبت پنجم- چاپ دوم(

سلیمان احمد مرادی - شهردار لاجان

شهرداری لاجان به استناد مصوبه شماره 72 مورخه 1403/03/23 شورای اسلامی شهر لاجان 
و تاییدیه شماره 1403/15/1303 فرمانداری در نظر دارد یک قطعه زمین مسکونی را با مشخصات 

جدول ذیل از طریق مزایده واگذار نماید.
1- پیشــنهاد دهنــدگان بایســتی 10 درصــد قیمــت کل پایه را به شــماره ســپرده 

710170000000108106160009
شهرداری لاجان نزد بانک ملی پیرانشهر واریز و فیش مربوطه را ضمیمه پیشنهاد خود نمایند.

2- مبلغ پیشنهادی مزایده نباید از قیمت پایه کمتر باشد.
3-به پیشنهادات مخدوش مشروط و فاقد فیش سپرده ترتیب اثر داده نخواهد شد.

4-پیشــنهاد دهندگان میتوانند همه روزه در وقت اداری به منظور راهنمایی و هر گونه اطلاعات 
لازم به شهرداری مراجعه و یا باشماره تلفن 09144493047 آقای حسین زاده تماس حاصل فرمایند.

5 -شهرداری در رد یا قبول یک با کلیه پیشنهادات مختار میباشد.

6-سپرده برندگان اول تا سوم در صورت انصراف به نفع شهرداری ضبط میگردد.
7- در صورت تساوی قیمت اولویت با خانواده معظم شهدا و ایثارگران میباشد.

8-برنده مزایده مکلف به عقد قرارداد ظرف یک هفته از تاریخ اعلام با شــهرداری میباشد در 
غیر اینصورت شهرداری با نفر دوم قرارداد منعقد سپرده نفر اول به نفع شهرداری ضبط خواهد 

شد استرداد سپرده نفر دوم و سوم تا پایان عقد قرارداد میسر نمیشود.
9- داوطلبان میتوانند کلیه اطلاعات تاریخ شروع تاریخ اتمام مزایده و بازگشایی و مربوطه را 

از طریق سامانه ستاد SETADIRAN.IR کسب کنند (. 
10- رعایت قانون منع مداخله کارکنان دولت لازم و ضروری است.

11- هزینه چاپ و نشر آگهی و کارشناسی و ارزش افزوده به عهده برنده مزایده میباشد.
آدرس استان آذربایجان غربی - شهر لاجان - شهرداری شهر لاجان

تلفن: 44381673-044 دورنگار 122022281390 آدرس سایت 

آگهی مزایده و فروش اموال غیر منقول شهرداری لاجان

بهای کل)ریال( بهای واحد)ریال( مساحت مشخصات عرصه اعیانی

16/800/000/000 28/000/000 600 متر مربع واقع در خیابان شهید حسن سواره -محدوده سروکانی

شماره : 2316/1403
تاریخ : 1403/08/22

نوبت دوم- چاپ دوم

سلیمان احمدمرادی-شهردار لاجان

شهرداری لاجان به استناد مصوبه شماره 86 مورخه 1403/07/05 شورای اسلامی شهر لاجان و تاییدیه فرمانداری به شماره 1403/15/3637  
مورخه 1403/07/11 در نظر دارد یک دستگاه لودر سنگین 

را با مشخصات جدول ذیل از طریق مناقصه خریداری نماید. 
1- به پیشنهادات مشروط ترتیب اثر داده نخواهد شد. 

2- شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار میباشد. 
3- در صورت تساوی قیمت اولویت با خانواده معظم شهدا و ایثارگران میباشد. 

4- رعایت قانون منع مداخله کارکنان دولت لازم و ضروری است. 
5- هزینه چاپ و نشر آگهی به عهده برنده مناقصه میباشد. 

آگهی مناقصه شهرداری لاجان 

تاریخ :1403/08/23

نوبت اول

مرتضائی -شهردارمیانه

 شــهرداري میانه درنظر دارد نســبت به واگذاري به اجاره کانکس واقع درســازمان حمل ونقل همگانی بمدت دو سال شمسی باقیمت پایه ماهیانه 3/500/000ریال 
باافزایش 20درصداجاره بهاء نسبت به سال قبل به یکی از شرکتهایا اشخاص واجد شرایط اقدام نماید. و اجدین شرایط می توانند ازتاریخ انتشاراین آگهی نسبت 

به دریافت مدارک وشرایط مزایده و پیشنهاد قیمت تا تاریخ  1403/9/20به سامانه تدارکاتی الکترونیکی دولت مراجعه نمایند.

 آگهی مزایده عمومی مرحله اول 

شناسه آگهی: 1827631 شماره میم الف: -1

بدینوسیله باطلاع کلیه اعضای محترم شرکت تعاونی مسکن توزیع نیروی برق آذربایجان شرقی به شماره ثبت 40219 و به شناسه ملی 14005036428 
میرســاند، جلســه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده نوبت اول شــرکت تعاونی، در ساعت 13 روز چهارشنبه مورخ 1403/10/05 در محل سالن 
اجتماعات شــرکت واقع در تبریز- گلکار، شــرکت توزیع نیروی برق آذربایجان شرقی کدپستی 5156938888 برگزار خواهد شد. لذا از تمامی 

اعضای محترم دعوت میشود در این جلسه حضور بهم رسانند. 
دستور جلسه :

1- استماع گزارش کتبی هیئت مدیره و بازرس 
2-تصویب بیلان سالهای 1402-1403-1400 

3-تعیین خط مشی آتی تعاونی 
4-تعیین اعضاء هیئت مدیره و بازرسین جدید با توجه به اتمام وقت قانونی هیئت مدیره فعلی 

5- اخذ مجوز جهت دریافت تسهیلات برای پروژه های در دست اجراء تعاونی 
6-گزارش عملکرد هیئت مدیره )در خصوص نحوه خرید زمین و اجراء عملیات ساخت پروژه ها( 

7-تعیین تکلیف دومین زمین خریداری شده در شهرک خاوران - آذران قطعه شماره 2247 ) جهت ساخت یا فروش ( 
تذکر1 : افرادی که قصد دارند برای سمت هیئت مدیره و بازرسی نام نویسی کنند حداکثر ظرف یک هفته )هفت روز( از تاریخ انتشار آگهی دعوت ، 
فرم مربوطه را تکمیل و به هیئت مدیره تحویل و رسید دریافت نمایند. هیئت مدیره ظرف مدت سه روز مدارک کاندیداها را جهت بررسی کمسیون 

تایید صلاحیت به اداره تعاون تحویل خواهد نمود. 
تذکر2 : افرادی که میخواهند وکیل به مجمع عمومی معرفی نمایند میتوانند بعد از انتشار اگهی حداکثر ظرف 7 روز در دفتر شرکت تعاونی از تاریخ 

1403/09/28 لغایت 1403/09/05 از ساعت 13 تا 15 در حضور هیئت مدیره و بازرس وکالت خود را به نماینده خود تفویض نمایند. 
* با توجه به شناخت کلیه اعضاء نیازی به ارائه کارت شناسایی نمی باشد. 

اعضای هیئت مدیره شرکت تعاونی :
مریم رهبر - مجید باقر قهار -  میرسعید محمود پور- نادر فرشباف قشنگ - شهرام خادمی 

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده نوبت اول 
شرکت تعاونی مسکن توزیع نیروی برق آذربایجان شرقی 

خطر قفل شدگی اقتصاد
گروه اقتصادی: در روزهای اخیر اظهارات عبدالناصر همتی در 
نشســتی که درباره تأمین مالی طرح کرده بود، به بحثهایی 
دامن زده اســت. وزیر اقتصاد با بیان اینکه تأمین مالی تورمی 
راحت است و بانک ها می توانند از بانک مرکزی پول بگیرند و 
تأمیــن مالــی کنند، ادامه داد: حجــم دلاری نقدینگی 1۴۰ 
میلیارد دلار شــده و همه فکر می کنند نقدینگی نداریم در 
حالی که جهش های ارز موجب شــده تا نتوانیم از دور باطل 

خارج شویم.
قدرت دلاری نقدینگی با تقسیم حجم نقدینگی به قیمت دلار 
حاصل می شــود. به همین دلیل وقتی دلار گران می شــود به 

ســرعت از قدرت دلاری نقدینگی کاســته می شود. این امر 
می تواند در تأمین مالی سیاســتگذار را به افزایش نقدینگی 
برای افزایش قدرت دلاری آن ســوق دهد. اما از آنجایی که 
اقــدام مزبــور به افزایش نرخ تورم و متعاقب آن کاهش ارزش 
پول ملی منجر می شــود، کشــور را در یک سیکل باطل قرار 
می دهد.وحید شــقاقی شــهری، کارشناس اقتصاد کلان در 
رابطــه با اظهــارات اخیر وزیر اقتصاد در مورد »قدرت دلاری 
نقدینگی« به خبرآنلاین، گفت: همانطور که آمار نشان می دهد 
در سال 13۹۵ قدرت دلاری نقدینگی بیشترین میزان بوده 

که 3۴۴ میلیارد دلار بوده است...

 شقاقی: دولت باید برنامه پیشگیری از تضعیف ارزش ریال را اجرا کند

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در گفتگو با »نقش اقتصاد«:

پذیرش FATF بدون انجام اصلاحات 
اقتصادی مشکلات کشور را  حل نمی کند

چالش مشکلات زیرساختی خودروهای برقی

یر نیرو درباره واردات خودروهای برقی؛ یک بام و دو هوای وز

رئیس کمیسیون حمایت از تولید و نایب 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: 
با پذیرش FATF شاید مقداری گشایش در 

فعالیت های اقتصادی و ارتباط با خارج 
ایجاد شود ولی اینکه تصور کنیم با این 

پذیرش و بدون انجام اصلاحات اقتصادی 
در سایر بخش ها و مولفه ها و متغیرهای 

اقتصادی مشکل کشور حل می شود 
سخت در اشتباه هستیم.
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)نوبت دوم-آگهی دوم(

دهیاری کبوترخان رفسنجان

دهیاری کبوترخان در نظر دارد  آسفالت  معابر کبوترخان به متراژ 15هزار متر اسفالت )تامین قیر توسط بنیاد( را با مبلغ  برآورد اولیه 17.000.000.000 ریال 
از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران صلاحیت دار و واجد شرایط واگذار نماید.

واجدین شرایط می توانند از تاریخ 1403/08/30 لغایت 1403/09/06 جهت دریافت اسناد مناقصه با ارائه مجوزهای لازم و صلاحیتهای کاری به دفتر دهیاری روستای کبوترخان  
مراجعه نمایند.دهیاری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است و هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

آگهی مناقصه عمومی

روزنامه  نقش اقتصاد  از سراسر کشور نمایندگی فعال می پذیرد

شماره تماس :09337190881



اگر ما درست عمل کنیم، دیگر جایی برای مخالفت باقی نمی ماند
پزشکیان:

گروه سیاسی: مسعود پزشکیان در دیدار اعضای شورای مرکزی و دبیران 
استانی حزب اعتدال و توسعه، ضمن ابراز خرسندی از این دیدار و با 
تأکید بر اینکه باور دارم وفاق و رسیدن به زبان و نگاه مشترک تنها راه 
رفع مشکلات است، اظهار داشت: راه سختی پیش رو داریم، اما تلاش 
می کنیم با غلبه بر منیت ها، قدرت طلبی ها و زیاده خواهی ها در مسیر 

رسیدن به اهداف و رفع مشکلات به پیش برویم.
رئیس جمهور با بیان اینکه جامعه قدرتمند و نظام اجتماعی مستحکم 
لازمه یک حاکمیت کارآمد اســت، افزود: برای اینکه حاکمیت کشور 
در یــک مســیر صحیــح حرکت کند، نیاز به مشــارکت فعال و مؤثر 
سازمان های مردم نهاد و بخش مردمی داریم. همچنین باید با تکیه بر 
تجربه پیامبر گرامی اسلام در جامعه سازی و ایجاد وفاق و برادری در 
مدینه و مکه، کاری کنیم که ظرفیت های جامعه در یک راستا و برای 

آبادانی و ساختن کشور هم افزا شود.
پزشکیان با اشاره به دعای بیستم صحیفه سجادیه تصریح کرد: بنده 
خودم وقتی در جوانی این فراز از صحیفه سجادیه را می خواندم می گفتم 
مگر می شود به کسی که به ما بدی می کند، خوبی کنیم، اما بعدتر به 
این نتیجه رسیدم که انسان های دارای روح بلند و ظرف وجودی بزرگ 
می تواننــد جــواب بدی را با خوبــی بدهند و افرادی را که به آنها بدی 

کردند را جذب کنند.
رئیس جمهور با اشاره به اظهارات یکی از حاضران در جلسه مبنی بر 
به کارگیری افرادی در دولت که در انتخابات به رقیب وی رأی داده اند، 
گفت: امروز بنده به تبعیت از فرمایشات و سیره پیامبر و ائمه، هر فردی 
را که بتواند در چارچوب اسناد و سیاست های کلان نظام، به پیشبرد 
اهداف دولت در ساختن ایران به ما کمک کند، حتی اگر به من بدی 
کرده باشــد، به کار خواهم گرفت، تا چه رســد به اینکه در انتخابات به 
رقیب من رأی داده باشد.پزشــکیان با بیان اینکه ســند چشــم انداز و 
سیاست های کلان کشور حاصل عقل جمعی است و هیچ کس نمی تواند 
در اهداف و رویکرد کلی آنها که رساندن کشور به جایگاه اول منطقه 
و الهام بخش شــدن آن اســت، خدشه و تردیدی وارد کند، خاطرنشان 
کرد: کیست که از قرار گرفتن کشور در جایگاه برتر منطقه بدش بیاید؛ 
در مدت سپری شده از دولت تلاش کرده ایم طرح ها و اقدامات توسعه ای 

کشور را معطوف به هدف رسیدن به جایگاه اول منطقه بازنگری کنیم. 
بر همین اســاس از طراحان و مجریان این طرح ها از جمله خط آهن 
زاهدان-چابهار و نیز توسعه منطقه مکران خواستم که طرح و اقدامات 
خود را به سطحی ارتقا دهند که پس از اجرا و پایان یافتن، واقعاً ما را 
به نقطه ای بالاتر از یا حداقل هم تراز کشورهای دیگر منطقه برساند.

رئیس جمهور با تأکید بر اینکه به عنوان یک ایرانی مسلمان به هیچ 
وجه نمی پذیرم که ایران در عرصه های مختلف از هیچ کشور دیگری 
عقب تر باشــد، اظهار داشــت: یکی از حاضران برخورداری از طرح واره 
بــرای اتفاق نظــر حــول آن را ضروری عنوان کرد؛ باور به اینکه باید به 
اهداف ســند چشم انداز برســیم، طرح واره و نقطه کانونی وفاق است. 
بنده در این مسیر از هر ایرانی که حاضر باشد برای تحقق اهداف این 
سند به ما کمک کند، بهره خواهم گرفت. این سند امضای رهبر معظم 
انقلاب اســلامی را پای خود دارد و هر کس حاضر به کمک به اجرای 

آن باشد، در دایره ولایت است.
پزشکیان با اشاره به انتصاب معاون رئیس جمهور، وزیر و استاندار از 
میان اقلیت های مذهبی، زنان و اقوام مختلف در دولت چهاردهم، آن 
را حاصل تلاش برای رسیدن به زبان و نگاه مشترک در میان بخش های 
مختلف حاکمیت دانست و افزود: اگر این همراهی و حمایت های رهبر 
معظم انقلاب اسلامی نبود چنین دستاوردهایی نداشتیم؛ لذا بنده به 
دنبال این هســتم که این وفاق را حفظ کرده و تقویت کنم تا بتوانیم 

از همه ظرفیت های کشور برای آبادانی ایران اسلامی بهره بگیریم.
پزشکیان با بیان اینکه به عنوان یک ایرانی مسلمان به ایرانی و مسلمان 
بــودن و باورهایــم افتخار می کنم و اســتدلال علمی برای دفاع از آنها 
دارم، گفت: باور دارم که اگر ما صادقانه در میدان عمل کنیم، خداوند 
نیز درهای رحمتش را به روی ما خواهد گشود و ما را هدایت و یاری 
خواهد کرد. ما تلاش خود را خواهیم کرد و هر کجا هم که احســاس 
کنیم بندی از سیاست های کلان یا سند چشم انداز مناسب اقتضائات 
روز نیســت، طبق فرمایش رهبر معظم انقلاب اســلامی با کارشناسی 

لازم نظرات اصلاحی خود را ارائه می دهیم تا اعمال شود.
رئیس جمهور در ادامه سخنانش با بیان اینکه در مدت سپری شده از 
آغاز به کار دولت تلاش کرده ایم در وهله اول شعار وفاق را در چینش 

کابینه و انتخاب اســتانداران و مدیران ارشــد دنبال کنیم، خاطرنشان 
کرد: ادعا نمی کنم که 1۰۰ درصد موفق بوده ایم، اما کابینه ما بالاخره 
رنگ و بوی وفاق دارد. طبیعتاً هم همه کارها را نمی شود یکباره انجام 
داد و باید قدم به قدم به پیش رفت.رئیس جمهور همچنین گام دیگر 
دولت چهاردهم را حاکم کردن نگاه سیستمی و علمی و تعریف ابزار 
مدیریتی برای اصلاح حرکت مجموعه دســتگاه اجرایی و نظام اداره 
کشــور عنوان کرد و افزود: در حال تعریف یک نظام جامع و مشــخص 
از وظایف دستگاه ها و کیفیت و چگونگی اجرای آنها هستیم تا ترکیب 
دســتگاه های اجرایی نیز بر اســاس بهترین مدل برای اجرای صحیح، 
دقیق و کامل این وظایف بازآفرینی شــود. همچنین مفاد اســناد و 
برنامه های کلان نیز در حال بازبینی اســت تا هر بخشــی که به دلایل 
مختلف قابلیت اجرا ندارد، اصلاح شود.پزشکیان حل و فصل تنش ها 
و مسائل خارجی کشور را از ضرورت های اجرای حداکثری برنامه های 
کلان نظام و رسیدن به رشد اقتصادی 8 درصدی عنوان و تصریح کرد: 
هم زمان دستگاه های مختلف اجرایی را موظف کرده ایم که شرکت های 
دولتی زیر مجموعه را ســاماندهی و افراد را به شــرط توانمندی برای 
سودده کردن بنگاه های اقتصادی زیر مجموعه به مدیریت آنها منصوب 
کنند؛ بنگاه های اقتصادی و خدماتی دولتی امانت مردم در دستان ما 
هستند و هر کس که به مدیریت یک بنگاه اقتصادی دولتی منصوب 
می شود، باید متعهد باشد که در صورت ناتوانی از سودده کردن بنگاه 
باید زیان های وارده را جبران کند.رئیس جمهور سپردن کار به دست 
افراد کارنابلد را نامردی و خیانت به کشور و مردم توصیف کرد و گفت: 
برای عبور از شــرایط ســخت فعلی راهی جز این نداریم که از همه 
ظرفیت های کشــور بهره بگیریم. تلاش داریم با تکمیل ســامانه ها و 
یکپارچــه کــردن آنها، به ایجاد شــفافیت حداکثری در مســیر رفع 
زمینه های فساد، رانت و تبعیض کمک کنیم.تلاش برای رفع فیلترینگ 
و رسیدن به تفاهم با سران قوای دیگر در این زمینه و ایجاد زمینه های 
لازم بــرای بهره گیــری از ظرفیت های جوانان از جمله دیگر اقدامات 
دولت بود که پزشکیان در این جلسه به آنها اشاره و خاطرنشان کرد: 
باور دارم که اگر ما درست عمل کنیم، دیگر جایی برای مخالفت باقی 

نمی ماند، مخالفت ها نه با انقلاب، بلکه با عملکرد ماست.

تخت روانچی: ملاقات سازنده و پرثمری با همتای سعودی خود داشتم

مجید تخت روانچی معاون سیاسی وزارت امور خارجه در صفحه خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
در ســفر به عربســتان، ملاقات خیلی ســازنده و پرثمری با همتای خود ولید الخریجی داشــتم که در آن 

موضوعات مختلف مورد علاقه در سطوح دوجانبه، منطقه ای و بین المللی مورد بحث قرار گرفتند.
وی تاکید کرد: ایران و عربســتان ســعودی دو کشــور برادر و همسایه با اشتراکات فراوان هستند و روابط 

نزدیک آنها در خدمت منافع کل منطقه خواهد بود.

سفیر ایران در مسکو: هیچ مشکلی در انعقاد توافق همکاری ایران و روسیه وجود ندارد

»کاظم جلالی« سفیر جمهوری اسلامی ایران در فدراسیون روسیه بامداد سه شنبه درباره توافق جامع 
همکاری راهبردی بین تهران و مسکو اظهار نظر کرد.

جلالی در پاسخ به سؤال خبرنگار شبکه »ریانووستی« گفت که ایران و روسیه هیچ مشکلی برای انعقاد 
و امضای توافق همکاری جامع ندارند.وی در این باره توضیح داد: »هیچ مشکلی در انعقاد این توافق وجود 

ندارد. توافق ]جامع همکاری های راهبردی بین ایران و روسیه[ تدوین شده است«.
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فیلترشکن ها به 
میزان زیادی برق 
مصرف می کنند 
و پولی که به آنان 
داده می شود از 
کشور خارج 
می شود زیرا 
مستلزم اجاره 
سیستم هایی در 
خارج از کشور 
هستند. 
هزینه های روانی 
نیز برای مردم در 
کسب و کار و 
محیط کار ایجاد 
می شود که 
بلاوجه هستند. 
امیدواریم به این 
مسئله توجه 
شود و این مانع 
خودساخته 
ظاهری را که 
باعث شده مردم 
راحت از فضای 
مجازی استفاده 
نکنند، مرتفع 
شود

چهارشنبه- 30 آبان ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1945

ان
جه

 و 
ان

ایر رویداد

پیام شفاهی رهبر انقلاب به مردم لبنان: 
ما با شماییم

آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اســلامی در پیامی شفاهی 
خطــاب به مردم مقــاوم و جنگ زده لبنان فرمودند: »ما از 
شما جدا نیستیم. ما با شماییم. ما با شما یکی هستیم. در 
دردها، رنج ها و آلام شما مشترک و شریکیم و با هم همدرد 
و همرنگیم. درد شــما درد ما اســت، رنج شما رنج ما است و 

ما از شما جدا نیستیم.«
رهبر انقلاب اســلامی این پیام شــفاهی را در پاسخ به نامهٔ 
آقای میثم مطیعی که به همراه جمعی از فعالان گروه های 
جهــادی، بــرای حضور در جمع مردم مقاوم لبنان و توزیع 
کمک های مردم ایران در پویش »ایران- همدل« به لبنان 

سفر کرده است، صادر کرده اند.

پاسخ به رژیم صهیونیستی در زمان مقتضی

سید عباس عراقچی وزیر خارجه کشورمان در نشست خبری 
مشترک با همتای سوری خود گفت: این اولین سفر آقای 
بسام صباغ در مقام وزارت خارجه است که به تهران صورت 
می گیرد. ما در کنار مردم سوریه بودیم، هستیم و خواهیم 
بود. هم در دوران پروژه ناامن ســازی این کشــور در کنار 
ســوری ها بودیــم و هــم در دوره آرامش الان هم در مقابل 
تهدیدات رژیم صهیونیستی در کنار مردم سوریه هستیم.

عراقچی هم گفت: راهبرد خود را به رژیم صهیونیستی و هر 
کسی که چشم طمع به ایران داشته باشد، نشان دادیم این 
را در عمــل هــم ثابت کردیم. در خصوص تهاجم اخیر رژیم 
صهیونیســتی هم به جهان اعلام کردم که ایران خودش را 

محق می داند که به هر تهاجمی پاسخ دهد.
وی افزود: اینکه چه زمان پاسخ داده شود، در زمان مقتضی 
صورت خواهد گرفت. ایران در طول جنگ غزه ثابت کرده 
که همواره بر اســاس اصل اساســی خود حکمت، عزت و 

مصلحت عمل خواهد کرد.
عراقچی با بیان اینکه تلاش های سیاســی ما برای مقابله با 
تهاجمات رژیم صهیونیستی است، گفت: سفرهای منطقه 
یک تلاش جامع بوده که صورت گرفته اســت هم در قالب 
ســفر به منطقه و هم در قالب ســازمان های بین المللی و ما 
همواره با دولت ســوریه هماهنگ بودیم. ما معتقدیم این 
فشارها از سوی کشورهای منطقه مؤثر بوده ولی در نهایت 
نتوانســته جلــوی جنایات رژیم صهیونیســتی را بگیرد. 
همچنین به سازمان های بین المللی اجازه اتخاذ تصمیمات 
قاطع و عملیاتی داده نمی شــود. آنچه تعیین کننده اســت 
میدان است. تلاش ما برای سیاست های واحد در منطقه و 

انزوا رژیم در منطقه است.

نگاه

چیزی به نام »وفاق ملی« نداریم

صادق زیباکلام
 استاد علوم سیاسی

من به عنوان یک استاد علوم سیاسی که تخصص اصلی ام، 
تحــولات سیاســی و اجتماعی معاصر ایران بوده اســت، 
می گویــم کــه که ما موضوعی به نام وفاق ملی نه در ایران و 
نه در هیچ کشــور دیگری نداریم. فرض کنید، در انتخابات 
اخیر آمریکا که در چند روز گذشــته برگزار شــد، یک نفر 
می گفت که باید به سمت وفاق ملی برویم، چه معنایی در 

آمریکا داشت؟ هیچ.
وفاق ملی در ایران، مصر، پاکســتان و انگلســتان و ... معنا 
ندارد. برای اینکه کنشــگران، احزاب، تشکل های مختلف 
سیاسی افراد مختلف که در حوزه سیاست هستند؛ به دنبال 
مســائل و منافع خودشــان هستند و به دنبال باور و اعتقاد 
خودشان هستند و موضوعی به نام وفاق ملی نمی تواند به 

وجود بیاید.
ممکن است سؤال کنید که آیا می توان راجع به یک کلیاتی 
که درباره منافع ملی و کل ایران اســت، یک اجماع داشــته 
باشیم؟ پاسخ به این سوالی منفی است. حتی درباره اینکه 
مسئله ای به خیر و صلاح ایران است، نمی توان وفاق داشت.

مــن صادق زیباکلام معتقدم مــا باید برای پیروزی دونالد 
ترامپ به آمریکا تبریک بگوییم و به مردم این کشــور که 
میلیون ها نفر در انتخابات شرکت کردند، احترام بگذاریم. 
آقایان ســعید جلیلی، حمید رسایی و محمود نبویان پیام 

تبریک به پیروزی ترامپ را خیانت می دانند.
من معتقد هستم که مسائل هسته ای به این شکلی که در 
دو دهه گذشته شکل گرفته، به سود منافع ملی نبوده است، 
در حالی که این آقایان معتقدند باید این سیاســت را ادامه 
داد. من معتقد هستم که ادامه دادن سیاست نابودی اسرائیل 
به نفع منافع ملی ایران نیست ولی آن آقایان که نام بردم، 
معتقدند که شعار نابودی اسرائیل به نفع منافع ملی است.

من معتقد هستم که شعار مرگ بر آمریکا و دشمنی با این 
کشــور، منافع ملی ایران را در ۴6 ســال گذشته ریشه کن 
کرده است و آنان معتقد هستند که مذاکره و صلح با آمریکا 
منافع ملی ایران را از بین برده اســت. بنابراین، شــعارهایی 
چون وفاق ملی، اتحاد ملی و اجماع ملی به عنوان شــعار 
قشــنگ هســتند اما هیچ واقعیت جدی نمی توانند داشته 

باشند.
اگر آقای پزشــکیان، مشاوران و اطرافیانش معتقد هستند 
که فلان شخص از جبهه پایداری و اصولگرایان تندرو برای 
اســتانداری، وزارت یا ... منصوب شــود تا دشمنی آنان با ما 
کمتر شود، نام آن وفاق ملی نیست. آقای پزشکیان به جای 
اینکه این مسائل را ملاک قرار بدهد و اسم آن را وفاق ملی 
بگذارد، تجربه، شایســتگی و ســوابق اجرایی را ملاک قرار 
بدهد. نه اینکه یک فردی را انتخاب کنند که دشمنی جبهه 

پایداری را کمتر کنند.

اصغر جهانگیر در خصوص علت فوت شار مهد گفت: از ابتدا و در 
اطلاعیه مرکز رسانه قوه قضائیه خلاف واقعی اعلام نشد. از ابتدا 
جزئیات فوت او توســط مراجع قانونی )وزارت امور خارجه( به 
دولت آلمان رسیده بود و اعلام کرده بودیم که او به مرگ طبیعی 

از دنیا رفته است.
سخنگوی قوه قضاییه افزود: اقدامات بعدی که دولت آلمان انجام 
داد عمدتاً فرافکنی و غیرقابل قبول و منطقی بوده و این امور صرفاً 
یک بحث های رســانه ای و فرافکنی است. قوه قضاییه همیشه با 

مردم صادقانه برخورد کرده و خواهد کرد.

او گفت: اطلاعیه ای که مرکز رسانه قوه قضاییه در خصوص فوت 
جمشید شارمهد صادر کرد بر مبنای جمع بندی نظراتی بود که 

از مراجع ذی ربط صورت گرفته بود.
جهانگیر افزود: هیچ امر غیر واقعی در این بیانیه دیده نمی شد؛ 
به محض فوت این تروریست که به اعدام محکوم شده بود جزئیات 
فــوت او از طریــق مراجع قانونــی و وزارت امور خارجه در همان 
وقت اعلام و تاکید شــد که ایشــان فوت کرده و به مرگ طبیعی 
از دنیا رفته است.جهانگیر افزود: دولت آلمان از مرگ طبیعی این 
محکوم در وقت مقرر مطلع بود؛ اقدامات بعدی که دولت آلمان 

علیه ایران انجام داد عمدتاً فرافکنی و غیرقابل قبول بوده است.
وی درباره آخرین وضعیت آهو دریایی، گفت: با توجه به اینکه او 
به بیمارستان اعزام شده و مشخص شده که بیمار است، تحویل 
خانواده شده و هم اکنون مشغول مراقبت از او هستند و پرونده 

قضایی نیز برای او تشکیل نشده است.
ســخنگوی قــوه قضاییه با بیان اینکــه امنیت جامعه خط قرمز 
حاکمیت و دستگاه قضایی است، گفت: با کسانی که بخواهند به 
هــر طریقی این امنیــت را به مخاطره بیندازند برخورد قاطعانه 

صورت می گیرد.

سخنگوی قوه قضائیه: در اطلاعیه مرگ شارمهد موضوع خلاف واقعی وجود نداشت

گروه سیاســی: رفع محدودیت های فضای مجازی و 
برداشته شدن فیلترینگ یکی از مهم ترین شعارهایی 
بود که مســعود پزشــکیان توانست با تکیه بر آن در 
انتخابات ریاست جمهوری پیروز میدان باشد. تکاپوها 
برای رفع فیلترینگ از مدتی قبل شــدت گرفته و در 
جلســه اخیر شــورایعالی فضای مجازی، کمیته ای 
متشــکل از اعضــای این شــورا برای بررســی رفع 
فیلترینگ تشــکیل شــد. همین امر نیــز موافقان 

فیلترینگ را مقابل دولت به صف کرده است.
ابوالحســن فیروزآبادی که تا ســال 1۴۰1 بر مسند 
دبیری شــورایعالی فضای مجازی تکیه زده بود، در 
گفت وگو با خبرآنلاین درباره پیش بینی خود از فضای 
شــورایعالی فضای مجازی برای رفع فیلترینگ بیان 
کرد: »باید این طور بگوییم که یا به نفع اکثریت مردم 
تمام می شود یا نمی شود. اگر فیلترینگ برداشته شود، 

به نفع اکثریت مردم خواهد بود.«
دبیر پیشــین شــورایعالی فضای مجازی تاکید کرد: 
»برای حل مســئله فیلترینــگ باید یک تفاهم ملی 
داشته باشیم، بدون تفاهم ملی به دلیل اشکال قانونی، 
اگــر دولت ســایتی را هم باز کند، بــا اولین ناآرامی 
اجتماعی باز این سایت ها به مشکل برخورده و بسته 

خواهد شد.«
مشروح گفتگوی ابوالحسن فیروزآبادی، دبیر پیشین 

شورایعالی فضای مجازی را بخوانید؛

آقای فیروزآبــادی! این روزها خبرهایی درباره  ��
جدی تر رفع فیلترینگ به گوش می رسد، شما فضا 
را بــرای رفع فلیترینگ چطور می بینید و ارزیابی 

می کنید؟
من فکر می کنم فیلترینگ کارکرد خودش را از دست 
داده است، اینکه دوستان درباره موضوعی که کارکرد 
خودش را از دست داده بحث می کنند، برای من قابل 
تعجب اســت. الآن به دلیل اســتفاده وســیعی که از 
فیلترشــکن ها صورت می گیــرد، میزان فعالیتی که 
ایرانیان و هم وطنان ما در ســایت های فیلتر شــده 
معروف و شــبکه های اجتماعی فیلترشــده معروف 
دارند، نشــان می دهد فیلترینگ امری متنفی شــده 

است.
دولت باید زودتر به رفع فیلتر و از این جور موارد اقدام 
کنــد تا اگــر می خواهد موضعی را دربــاره برخی از 
پیام رسان ها، فیک نیوز و خبرهای جعلی که در این 
پیام رســان ها منتشر می شود، داشته باشد، موضعی 
مشــخص باشــد. فیلتر کارایی خودش را است داده و 
به نظر می رسد که ما برای مردم و کشور هزینه های 

اضافی ایجاد کردیم.
فیلترشکن ها به میزان زیادی برق مصرف می کنند و 
پولی که به آنان داده می شود از کشور خارج می شود 
زیرا مســتلزم اجاره سیســتم هایی در خارج از کشور 
هستند. هزینه های روانی نیز برای مردم در کسب و 
کار و محیط کار ایجاد می شــود که بلاوجه هســتند. 
امیدواریــم بــه این مســئله توجه شــود و این مانع 
خودســاخته ظاهری را که باعث شده مردم راحت از 

فضای مجازی استفاده نکنند، مرتفع شود.
پیش بینی می کنید که تــلاش دولت برای رفع  ��

فیلترینگ به ســرانجام برسد؟ فضای شورایعالی 
فضای مجازی را چطور ارزیابی می کنید؟

واقعیت باید این طور بگوییم که یا به نفع اکثریت مردم 
تمام می شود یا نمی شود. اگر فیلترینگ برداشته شود، 

به نفع اکثریت مردم خواهد بود.
مخالفت هایی که دربــاره رفع فیلترینگ به راه  ��

افتاده، توسط برخی از نمایندگان مجلس، برخی از 
ائمه جمعه و ... می تواند ایجاد مانع کند؟

حتماً مانع می شوند، کسانی که این مانع را تراشیدند، 
در حفظ آن تلاش خواهند کرد.

ممکن است برخی از چهره ها در شورایعالی فضای  ��
مجازی به کمک دولت برای رفع فیلترینگ بیایند؟

بعید می دانم. اعضایی که از طرف دولت هســتند در 
اقلیت اند.

آقــای لاریجانی و برخی از اعضای شــورایعالی  ��
فضای مجــازی اخیراً اظهاراتی داشــتند مبنی 

براینکه که راه حل هایی برای رفع فیلترینگ پیدا 
شــده است. شما اطلاعی دارید؟ مثلًا برخی مدعی 
شدند مذاکراتی با کشورهای مبدأ پیام رسان های 

فیلتر شده، انجام شده است.
مــن اطلاعی ندارم اما واقعیت این اســت، زمانی که 
برخی از سایت ها و شبکه های اجتماعی فیلتر شدند، 
شــرط بر این بوده اســت که این سایت ها در کشور ما 
دفتر نمایندگی داشته باشند. اما به دلیل اینکه عمده 
این پیام رسان ها آمریکایی هستند؛ اگر این شرکت ها 
مایل باشــند نماینده یا دفتری در کشــور ما داشته 

باشند؛ با مشکلات مواجه هستند.
معمولاً این شرکت ها یا پیام رسان هایی که در کشورها 
نماینده یا دفتر دارند، به لحاظ اقتصادی در آن کشورها 
فعالیت دارند و منتفع اقتصادی هســتند. با توجه به 
این مسئله این شرکت ها در کشور ما به دلیل تحریم ها 
امــکان فعالیت ندارند. به نظر می آید همانطور که در 
تحریم ها در برخی تصمیم گیرهایی را انجام می دهیم 
که به دلیل تحریم ها از لحاظ اقتصادی و یا سیاســی 
بهتر است، در این حوزه هم اگر اشکالی وجود دارد با 
اغماض برخورد کرده و در مواقعی که نیاز اســت، از 

سلاح فیلترینگ استفاده شود.
صراحت قانونی درباره اینکه متولی فیلترینگ کیست، 

نداریم!
یک ســوالی که مطرح است، این است که متولی  ��

فیلترینگ کیست و ...
صراحــت قانونــی درباره این کــه متولی فیلترینگ 
کیســت، وجود ندارد. هم قاضی، هم کارگروه تعیین 
مصادیق مجرمانه، هم شورایعالی فضای مجازی، هم 

مجلس و شــورای عالی امنیت ملی می توانند فیلتر 
کنند و برای بســتن و فیلتر کردن مرجع مشــخصی 

نداریم.
بدون تفاهم ملی نمی شــود مساله فیلترینگ را حل 

کرد زیرا...
 این ماجرا چقدر می تواند دست دولت را ببندند؟ ��

خیلی می تواند دست دولت را ببندند. من معتقد هستم 
برای حل مسئله فیلترینگ باید یک تفاهم ملی داشته 
باشــیم، بدون تفاهم ملی به دلیل اشکال قانونی، اگر 
دولت سایتی را هم باز کند، با اولین ناآرامی اجتماعی 
باز این ســایت ها به مشــکل برخورده و بسته خواهد 

شد.
طرح صیانت جدیدی که در مجلس کلید خورده،  ��

را چطــور می بینید و آیا می تواند یک مانعی ایجاد 
کند؟

حقیقتاً از طرح صیانت جدید اطلاع ندارم، اگر طرح 
صیانت باشد در جهت تقویت فیلترینگ است. لغت 
صیانت در ذهن انسان فیلترینگ را مبادرت می کند.

آقــای فیروزآبادی! در زمان مجلس یازدهم هم  ��
طرح صیانت به شورایعالی فضای مجازی ارجاع شد 
و حتی شنیده هایی وجود داشت که مواردی از این 
طرح اجرا هم شــد. شما آن زمان عضو شورایعالی 

مجازی بودید، این اتفاق رخ داد؟
واقعیت این است که فقط یکی از بخش های آن طرح 
مربوط به تنظیم گری شورایعالی فضای مجازی واگذار 
شد. اما سایر بخش های آن طرح مثل جرم انگاری یا 
نظارت بر دیتای اصلی کشور و...مسکوت ماند. یعنی 

ارجاع نشد و بلاتکلیف رها شد.

 فیلترینگ
 رفـع 
می شود؟

درگفتگو با ابوالحسن فیروزآبادی 
بررسی شد

نیلوفر مولایی
روزنامه نگار



ارز در ایران پنج نرخی است
رئیس کنفدراسیون صادرات:

گروه اقتصادی: محمد لاهوتی رئیس کنفدراسیون صادرات ایران  دیروز 
در نشســت خبری گفت: بر اســاس آمار گمرک ایران، از ابتدای سال 
جاری تا پایان مهر ماه، تجارت خارجی کشــور به اســتثنای نفت خام 
نفت کوره، نفت ســفید و بدون احتســاب صادرات از محل تجارت 

چمدانی به ۷2 میلیارد دلار رسید.
وی درباره پتانســیل تجارت ایران با اعضای بریکس و اوراســیا گفت: 
حدود ۴۴ درصد مجموع تجارت کشــور ما با اعضای بریکس اســت و 
ظرفیت ها در بریکس و اوراسیا برای ایران بالاست و برای تجارت آزاد 
با اوراسیا معطل نظر مجلس هستیم،. حذف تعرفه ها به معنای افزایش 
تجارت اســت و البته باید برای شــرایطی که ایجاد می شــود ظرفیت 

سازی شود و صنایع باید آمادگی این اتفاق را داشته باشند.
وی درباره رفع تعهد ارزی تصریح کرد: مصوبه جلســه 26 کارگروه 
بازگشــت ارز ابلاغ شــده و صادرکنندگانی که دارای تعهد ارزی سال 
1۴۰2 هستند این امکان را دارند که رفع تعهد ارزی خود را به شرط 
اینکه سقف اظهارنامه آنها از 1۵ ماه عبور نکرده باشد خود را به همان 

روش های معمول انجام دهند.
رئیس کنفدراســیون صادرات ایــران در ادامه گفت: ایران باید برای 
پیوســتن بــه FATF تــلاش کند چراکه این موضــوع با تحریم های 
یک جانبه آمریکا متفاوت است و اگر دولت بتواند نظر مساعد حاکمیت 
را برای پیوستن به FATF جلب کند، سطح تجارت ایران با کشورهای 
هدف صادراتی، بیشتر خواهد شد.لاهوتی افزود: با توجه به وعده های 
انتخاباتی رئیس جمهور و مواضعی که وزیر اقتصاد در جلسات مختلف 

درباره FATF داشته است، به نظر می رسد که دولت به دنبال حل این 
مسئله است.

وی یادآور شد: باید تحریم را از FATF جدا کرد؛ به این معنا که بخشی 
تحریم ها بین المللی است و بخشی هم یک جانبه از طرف آمریکاست. 
در این بین کشــورهایی هســتند که بدون وابستگی به آمریکا با ایران 
تجارت می کنند و نپیوستن به FATF مانع از گسترش تجارت آنها با 
ایران می شود. اگر دولت موفق به جذب نظر مساعد حاکمیت درباره 
این موضوع شــود، تجارت با کشــورهایی از جمله روســیه و چین نیز 

رشد چشمگیر خواهد داشت.
عضو هیئت نمایندگان اتاق ایران گفت: افزایش ســرمایه گذاری این 
کشــورها می تواند منجر به رشــد اقتصادی و تولید در ایران شود، اما 
اکنون به دلیل اینکه سرمایه گذاران نمی توانند اصل و سود حاصل از 
سرمایه گذاری خود را از ایران خارج کنند و همچنان در لیست سیاه 

FATF هستیم، سرمایه گذاران به سمت بازار ایران نمی آیند.
لاهوتی اظهار امیدواری کرد: امیدوارم وزیر اقتصاد بتواند با استدلال های 
خــود ابهامــات را برطــرف کند؛ این در حالی اســت که ایران یکی از 
سخت ترین کشورها در بحث پول شویی و نقل و انتقالات پول در دنیا 
اســت و این شــرایط در کشورهای همسایه نیز تا این حد سختگیرانه 

نیست.
امروز 5 نرخ ارز متفاوت در بازار داریم ��

لاهوتــی شــکل گیری بازار توافقی ارز را راهــکار بانک مرکزی برای 
برون رفت از عرضه ارز صادرکنندگانی که مشــمول بند یک تبصره 

شــش قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز می شــوند دانست و تأکید کرد: 
این صادرکنندگان، مجبور به عرضه ارز در ســامانه نیما نیســتند و به 
این دلیل که بازار شفاف و مشخص و قابل رصد برای بانک مرکزی و 

دستگاه های اجرایی ایجاد شود، این بازار شکل گرفت.
او افزود: دغدغه فعالان اقتصادی این اســت که آیا واقعاً مرکز مبادله 
ارزی اجازه توافق واقعی را بین صادرکننده و واردکننده را می دهد؟ 
یا نه یا باز مجدد با عرضه ارز قوی از سوی بانک مرکزی در این مرکز 
و تعیین نرخ های پایین، این مرکز هم به سرنوشت سامانه نیما دچار 

خواهد شد.
بر اساس اظهارات عضو هیئت نمایندگان اتاق ایران، افزایش نرخ ارز 
بــرای صادرکنندگان جذابیت ندارد چراکه در بنگاه های اقتصادی و 
تولیدی، مبنای دارایی، افزایش مواد اولیه تولید است و وقتی که نرخ 
ارز افزایــش یابــد، مواد اولیه هم گران می شــود و بنابراین نمی تواند 
موجودی انبار خود را افزایش دهد؛ بنابراین افزایش نرخ ارز جذابیت 

ندارد.
لاهوتی در پاســخ به ســؤال مهر درباره اینکه آیا این اقدامات می تواند 
در نهایت به تک نرخی شدن ارز منجر شود، گفت: ما امروز ۵ نرخ ارز 
متفاوت در بازار داریم و اگر هر چه این نرخ ها به هم نزدیک شود حتماً 
می تواند مثبت باشد اما به نظر می رسد با توجه به شرایط جامعه امکان 
تک نرخی کردن ارز وجود ندارد بلکه می تواند که دو نرخ باشد و سایر 
نرخ ها برچیده شــود و البته سیاســت بانک مرکزی نیز کاهش تعدد 

نرخ های ارز است.

چگونه دستمزد کارگر ریالی پرداخت می شود اما قمیت خودرو دلاری؟

علی خضریان در گفتگو با ایلنا، با انتقاد از افزایش قیمت خودروهای داخلی، گفت: متأسفانه خودروسازان داخلی 
هر چند وقت یک بار به بهانه نزدیک شدن قیمت کارخانه و بازار، خودرو را گران می کنند، اما شکاف قیمتی همچنان 
پابرجاســت، بنابراین دو شــرکت خودروســازی باید از این تجربه شکست خورده دست برداشته و بهای تمام شده 

تولید را مدیریت کنند.
نماینده تهران در مجلس افزود: چگونه اســت که دســتمزد کارگران و اهم هزینه های خودروســازان داخلی ریالی 

پرداخت می شود، اما زمانی که به قیمت فروش محصولات می رسد، دلاری محاسبه می شود؟!
وی بــا تأکیــد بــر اینکه مبنای فعالیت بنده به عنوان یکی از نماینــدگان مردم فارغ از رویکرد دولت های مختلف، 
موضوعات کارشناسی است، ادامه داد: در دولت سیزدهم به دلیل بحث گرانی اجاره مسکن، طراح قانون ساماندهی 
بازار اجاره بها بودم و طرحی در این حوزه در مجلس تدوین و مصوب کردیم، همچنین در حوزه خودرو برای تلنگر 
به خودروسازان داخلی، قوانینی برای واردات خودروی نو و کارکرده تصویب و حتی وزیر صمت نیز استیضاح شد.

عضو کمیسیون اصل نودم قانون اساسی با انتقاد از رهاشدگی قیمت خودروهای داخلی، گفت: در بازارهای جهانی 
خودرو، ســهم قطعات در قیمت خودرو کمتر از 6۰ درصد اســت، اما در خودروهای داخلی این ســهم به 8۵ درصد 
رسیده است. این موضوع نشان می دهد خودروسازان بزرگ در کشور ما قطعات را گران تر از نرخ واقعی خریداری 
می کنند و هر چقدر هم قیمت خودروهای داخلی بالا می رود، باز هم 8۵ درصد از قیمت به زنجیره تأمین قطعات 
اختصاص می یابد.وی ادامه داد: این گران فروشــی قطعات، ریشــه های متفاوتی دارد، و اگر بخواهیم در یک جمله 
بیان کنیم باید بگویم برخی قطعه ســازان با نفوذ در هیئت مدیره خودروســازی های بزرگ باعث تعارض منافع 

شده اند. و این وضعیت اسفناک برای این قطعه سازان سود بالایی را فراهم کرده است.
خضریان با بیان اینکه از بعد نظارتی موضوع ممانعت از گرانی های پی در پی خودرو را در مجلس پیگیری می کنیم، 
گفت: یقیناً خودروسازان به جای اصلاح عملکرد، مجدداً ظرف چند ماه آینده به بهانه های دیگر خودرو را گران تر 

می کنند. و می بایست در مجلس با استفاده از ابزارهای تقنینی و نظارتی مانع افزایش فشار بر مردم شویم.
این نماینده مردم در مجلس دوازدهم، با اشاره به اظهارات وزیر اقتصاد مبنی بر اینکه نمی توانیم به قیمت ها دستور 
دهیم ثابت بمانند، تصریح کرد: مردم هم می گویند چگونه دولت به حقوق ها می گوید ثابت بمانند، همان نسخه 
را نیــز بــرای قیمت هــا بپیچند. اکنون که چنین نمی کنید با کاهش تعرفــه واردات خودرو در مجلس، این رقابت 

ناعادلانه را به نفع مردم تغییر خواهیم داد.

کاهش ماهانه ۴۶۰ هزار تومانی از قدرت خرید کارگران در 1404!

تورم بالای ۴۰ درصدی، چند سالی است در اقتصاد کشور خانه کرده و میل به پایین آمدن ندارد. ماندگاری این 
نرخ تورم بالا سبب شده بسیاری از مشکلات اقتصادی مردم، دولت و بخش خصوصی ناشی از تورم فعلی باشد.

یکی از استدلال های مدیران دولتی در تعیین حداقل دستمزد کارگران این است که اگر درصد افزایش، عدد بالایی 
باشــد، بر نرخ تورم تأثیر گذاشــته و آن را نیز افزایش می دهد و بهانه دیگر این اســت که افزایش مزد باعث اخراج 

کارگران می شود.
در حال حاضر قدرت خرید کارگران به قدری پایین است که حقوق دریافتی آنها تنها هزینه بخشی از ماه را کفاف 
می دهد و کارگران مجبور هســتند برای تأمین معاش خود چند جا کار کنند. یکی از ایرادهای وارد بر دســتمزد 
کارگران، عدم تناسب حقوق با دستمزد مطابق تورم است. در شرایطی که همواره دستمزد کارگران کمتر از نرخ 

تورم اعلامی مراکز رسمی است, موجب شده به صورت ماهانه قدرت خرید کارگران کاهش یابد.
یک بررســی ســر انگشــتی بیانگر این اســت که جمعیتی 26 میلیون نفری یعنی بیش از 3۰ درصد جامعه را جمع 
حقوق بگیران، دســتمزد بگیران و مســتمری بگیران تشــکیل می دهند. حداقل دستمزد امسال بر اساس مصوبه 
دولت 1۰ میلیون تومان اســت؛ این درحالی اســت که ســبد معیشت محاسبه شده از سوی جامعه کارگری حدوداً 
2۵ میلیون تومان است. به عبارتی 1۵ میلیون تومان فاصله بین حداقل دستمزد و تأمین سبد معیشت وجود دارد.

با فرض افزایش 2۰ درصدی حداقل دســتمزد امســال برای ســال 1۴۰۴ آنطور که برای افزایش حقوق کارمندان 
مورد تأکید لایحه بودجه بوده و تأثیر وضعی بر تعیین حقوق کارگران می گذارد، و رسیدن نرخ تورم به 3۰ درصد 
در پایان امســال، برای ســال آینده باز هم فاصله بین دســتمزد حداقل بگیران و مبلغ تأمین سبد معیشت افزایش 

خواهد یافت.
به عبارتی با رسیدن حداقل دستمزد به حدود 12 میلیون تومان در سال آینده، با فرض موفقیت دولت در رساندن 
میزان تورم به 3۰ درصد، سبد معیشت خانوار در سال آینده به رقم 32 میلیون و ۵۰۰ هزار تومان افزایش می یابد. 
به عبارتی فاصله بین حداقل دستمزد با حداقل تأمین سبد معیشت خانواده کارگری به بیش از 2۰ میلیون تومان 

خواهد رسید.
مقایســه افزایش فاصله حداقل دســتمزد و ســبد معیشت در سال آینده حاکی از این است که با افزایش 2 میلیون 
تومانی حداقل دستمزد، ۷,۵ میلیون تومان به هزینه ها اضافه می شود؛ یعنی با فرض ثابت ماندن تورم 3۰ درصدی 

در طول سال آینده، ماهانه حدود ۴6۰ هزار تومان از قدرت خرید کارگران کاسته خواهد شد.
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وزیر اقتصاد: فیلترینگ روش مدبرانه برای 
مدیریت نیست

ایسنا: عبدالناصر همتی در یادداشتی با عنوان "چرا به عنوان وزیر 
اقتصاد از رفع فیلتر دفاع می کنم؟" نوشت: در اینکه فضای مجازی 
در کشور باید مدبرانه مدیریت شود شکی نیست. ولی فیلترینگ 

به هیچ وجه یک روش مدبرانه برای مدیریت نیست.
او با طرح این پرسش که چرا فیلترینگ مدبرانه نیست؟ ادامه داد: 
اســتفاده 8۰ درصد مردم کشورمان از فیلترشکن و تشکیل بازار 
بزرگ سیاه در پهنه اقتصاد کشور تحت عنوان فیلترشکن فروشی 
که بنا بر برخی گزارشها با اقتصاد رسمی ارتباطات کشور برابری 

دارد!
وزیــر اقتصاد همچنین تأکید کرد: خســارت دهها هزار میلیارد 
تومانی کسب و کارهای اینترنتی و گره خوردن معیشت و درآمد 
و خدمات گروه های عمده ای از مردم به بســترهای شــبکه های 

اجتماعی.
آســیب جدی فیلترینگ به امنیت اقتصاد دیجیتال و در معرض 
خطر قرارگرفتن شبکه اینترنت کشور از دیگر دلایل همتی برای 

مخالفت با فیلترینگ است.
او همچنین گفته تحدید آزادی های مشروع مردم و جامعه، تأثیر 
منفی در روند پیشرفت و توسعه کشور دارد. لذا، فیلترینگ از این 

جهت یک مانع در برابرتوسعه و پیشرفت کشور است.

توقف گران فروشی نان روی میز دولت

تســنیم: غلامرضا نوری قزلجه وزیر جهاد کشاورزی درباره گران 
فروشی نان با جود افزایش قیمت جدید این محصول و اختصاص 
یارانه پخت نان به نانوایان، اظهار داشــت: طبق قانون در چرخه 
نان تا بخش تولید آرد به وزارت جهاد کشاورزی سپرده شده است 

که در این زمینه مسئولیت داریم.
وی افــزود: در صورتــی که آرد خلاف قیمت مصوب در نانوایی ها 
توزیع شود ما مسئولیت رسیدگی به این موضوع را داریم اما بعد 

از آن بر عهده این وزارتخانه نیست.
وزیر جهاد کشــاورزی ادامه داد: عرضه نان در برخی از شــهرها و 
مناطــق با انواع بهانه ها و افزودنی های مختلف، با قیمت متفاوت 
از آرد یارانه ای که به آنها تحویل داده شده است به فروش می رسد 
و قیمت ها با نرخ مصوب فاصله دارد و رقم ســنگین یارانه ای که 
دولت برای نان در نظر گرفته شده است به دست بخشی از مصرف 

کنندگان نمی رسد.
وی تصریح کرد: البته باید توجه داشت که مشکل فاصله قیمت 
آرد یارانه ای اختصاصی به نانوایان، با نان عرضه شده برای مردم 

در همه شهرها و مناطق وجود ندارد.
وی تصریح کرد: این مشــکل این روزها در دســتور کار جلســات 
کمیسیون های مختلف در دولت است و منتظر نتایج آن هستیم.

وزیر کشاورزی در پاسخ به اینکه آیا در ساختار عرضه نان در کشور 
تغییری ایجاد می شود، اظهار داشت: بعد از بررسی ها راهکار جدید 
اعلام می شود، اما در هر صورت جلوی این نشتی باید گرفته شود.

وی یادآور شــد، نظارت بر قیمت عرضه نان در کشــور با وزارت 
جهاد کشــاورزی نیســت اما دولت مصمم است که این مشکل در 

کشور اصلاح شود.

مالیات بر ارزش افزوده مبنای مالیات عملکرد 
مودیان نیست

ایســنا: براساس اطلاعیه معاون درآمدهای مالیاتی سازمان امور 
مالیاتی، مالیات بر ارزش افزوده دریافتی توســط مودیان باید به 

منظور محاسبه مالیات عملکرد از رقم فروش مؤدی کسر شود.
با توجه به مکاتبه معاونت درآمدهای سازمان امور مالیاتی کشور 
بــا ادارات کل امــور مالیاتی، رقم دریافتی مالیات و عوارض ارزش 
افزوده مودیان که حاصل فروش کالاها و خدمات مشمول مالیات 
ارزش افزوده آنها است، نباید در محاسبه مالیات عملکرد اشخاص 

مورد نظر قرار بگیرد.
در مکاتبه معاونت درآمدهای سازمان امور مالیاتی با ادارات کل 

امور مالیاتی کشور به تاریخ 26 آبان ماه آمده است:
مودیان مشمول نظام مالیات بر ارزش افزوده که در اجرای مفاد 
2 و 1۴ مکرر قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان از پایانه 
فروشــگاهی، ابزار پرداخت، دســتگاه کارتخوان بانکی استفاده 
می کنند، رقم واریزی شــامل اصل بهای کالا و مالیات و عوارض 
ارزش افزوده با نرخ معین می باشد. لذا ماموران مالیاتی به هنگام 
رسیدگی به مالیات بر درآمد این مودیان مراتب را مد نظر داشته 

باشند.
لازم به ذکر است، به موجب تبصره ۴ ماده 1۴ مکرر قانون پایانه های 
فروشــگاهی و سامانه مودیان، رسید دستگاه کارتخوان بانکی یا 
درگاه پرداخت الکترونیکی که عرضه کننده کالا و خدمات واحد 
هستند یا کالاهای و خدمات مورد عرضه آنها مشمول نرخ مالیات 
ارزش افزوده یکسان است، به عنوان صورت حساب الکترونیکی 

محسوب می شود.

آغاز رجیستری گوشی های آیفون
ایلنا: ســازمان توســعه تجارت با انتشــار نامه ای خطاب به مرکز 
فناوری داده و اطلاعات و امنیت فضای مجازی ثبت همه مدل های 

تلفن همراه در رویه مسافری شد.
در این نامه آمده اســت: پیرو رونوشــت نامه شماره ۴۰121۴۹ 
مورخ 1۴۰3/۰8/28 در خصوص ابلاغ مصوبه شــماره 11۹۷۰۵   
ت 633۰۵ مورخ 1۴۰3/۰8/۰۹ هیات وزیران مبنی بر مجاز بودن 
واردات هر نوع تلفن همراه هوشمند با نشان تجاری اپل خواهشمند 
اســت دســتور فرمائید امکان ثبت کلیه مدل های تلفن همراه با 

نشان تجاری مذکور در رویه مسافری فراهم شد.
ضمناً با توجه به اینکه در نظر است جهت ثبت گوشی های تلفن 
همراه با مدل های فوق که قبل از تاریخ مصوبه صدرالاشــاره در 
شبکه تلفن همراه فعال شده اند رویه دیگری در نظر گرفته شود 
مقتضی است دستور فرمایید تا اطلاع ثانوی از ثبت آنها در رویه 

مسافری خودداری شود.
گفتنی است امکان ثبت تجاری این کالا متعاقباً اعلام خواهد شد.

بازتاب

احمد می دری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در آئین تودیع 
و معارفه معاون توســعه کارآفرینی و اشــتغال وزارت کار گفت: 
مأموریت اصلی معاونت اشــتغال تنظیم گری فرابخشی حوزه 
اشتغال کشور در هماهنگی با همه دستگاه های متولی در این 

حوزه است.
وی رضایت افکار عمومی و مردم را اساس کار دولت وفاق ملی 
دانســت و گفت: اقدامات و برنامه های دولت باید بر ســفره و 

معیشت مردم تغییرات ملموس ایجاد کند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی قدرت سازماندهی بالا را مهم ترین 
عامــل موفقیــت مدیران و رهبران در بخش دولتی و خصوصی 

عنوان و اضافه کرد: مهم ترین شرط موفقیت در بازار کار و اشتغال 
توان سازماندهی بالا و بهبود همکاری و هماهنگی فرابخشی در 
بین دستگاه های اجرایی مرتبط مانند وزارت صنعت، معدن و 

تجارت، اقتصاد، کار و سازمان برنامه و بودجه و… است.
می دری گفت: تهیه دقیق اطلاعات شــفاف و تنظیم نقشــه راه 
بازار کار مهم ترین راهبرد دولت چهاردهم در بخش اشــتغال 

خواهد بود.
سید مالک حسینی، معاون جدید توسعه کارآفرینی و اشتغال 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این نشست گفت: مهم ترین 
مأموریت خود را در معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت 

کار در دولت چهاردهم معیشــت پایدار و رفاه مناســب مردم 
می دانم.

وی با بیان حفظ و تسریع روند کاهشی نرخ بیکاری در دستور 
کار این معاونت خواهد بود، افزود: در شرایط فعلی وضعیت بازار 
در کشــور ســهم صنایع کوچک و بزرگ در حالت برابری قرار 

دارد.
حسینی استراتژی اصلی حوزه اشتغال را نگه داشت سرمایه های 
کلان در بازار کار عنوان و تصریح کرد: فرایند تشــکیل ســرمایه 
در دهه اخیر کشور نشان می دهد باید تاکید اساسی را بر توسعه 

اعتبارات خرد و صنایع کوچک گذاشت.

وزیر کار: اقدامات دولت باید در سفره مردم ملموس باشد

 با وجود اینکه 
حجم نقدینگی 
با رشدی بیش 

از 35-30 
درصد در 

سال های اخیر 
افزایش یافته 
چون اقتصاد 

نتوانسته 
افزایش قیمت 

دلار را مهار کند 
و رشد نرخ دلار 

از رشد 
نقدینگی 

بیشتر بوده 
است؛ در 

نهایت قدرت 
دلاری نقدینگی 
روندی کاهنده 

داشته است

گروه اقتصادی: در روزهای اخیر اظهارات عبدالناصر 
همتی در نشســتی کــه درباره تأمین مالی طرح 
کرده بود، به بحثهایی دامن زده است. وزیر اقتصاد 
بــا بیان اینکه تأمین مالی تورمی راحت اســت و 
بانک هــا می توانند از بانک مرکزی پول بگیرند و 
تأمین مالی کنند، ادامه داد: حجم دلاری نقدینگی 
1۴۰ میلیــارد دلار شــده و همــه فکر می کنند 
نقدینگی نداریم در حالی که جهش های ارز موجب 

شده تا نتوانیم از دور باطل خارج شویم.
قدرت دلاری نقدینگی با تقسیم حجم نقدینگی 
به قیمت دلار حاصل می شود. به همین دلیل وقتی 
دلار گران می شــود به ســرعت از قدرت دلاری 
نقدینگی کاسته می شود. این امر می تواند در تأمین 
مالی سیاســتگذار را بــه افزایش نقدینگی برای 
افزایش قدرت دلاری آن سوق دهد. اما از آنجایی 

که اقدام مزبور به افزایش نرخ تورم و متعاقب آن 
کاهش ارزش پول ملی منجر می شــود، کشور را 

در یک سیکل باطل قرار می دهد.
وحید شقاقی شهری، کارشناس اقتصاد کلان در 
رابطه با اظهارات اخیر وزیر اقتصاد در مورد »قدرت 
دلاری نقدینگی« به خبرآنلاین، گفت: همانطور 
که آمار نشان می دهد در سال 13۹۵ قدرت دلاری 
نقدینگی بیشــترین میزان بوده که 3۴۴ میلیارد 
دلار بوده است، اما درسال های اخیر این شاخص 
به حداقل میزان رسیده، به طوری که از سال 1۴۰2 

حدود 1۵۰ میلیارد دلار شده است.
این عضو هیات علمی دانشــگاه خوارزمی افزود: 
»هــر قدر توان دلاری نقدینگی کاهش یابد، قفل 
شدگی اقتصاد افزایش می یابد. صنایع وابسته به 
واردات مواد اولیه، تکنولوژی و کالاهای واسطه ای 
هســتند و وقتی قــدرت دلاری نقدینگی پایین 
می آید، فشــار سنگینی بر بنگاه های تولیدی در 
تأمین نیازهای خود از خارج ایجاد می شــود و به 
تشــدید رکود و فرســودگی اقتصاد ایران دامن 

می زند.«
به گفته این کارشناس، شاخص مذکور از نسبت 
حجــم نقدینگی به متوســط قیمت دلار حاصل 

می شود.
شقاقی تصریح کرد: »به این ترتیب با وجود اینکه 
حجم نقدینگی با رشــدی بیش از 3۰-3۵ درصد 
در ســال های اخیر افزایش یافتــه چون اقتصاد 
نتوانســته افزایش قیمت دلار را مهار کند و رشد 
نرخ دلار از رشــد نقدینگی بیشــتر بوده است؛ در 
نهایــت قــدرت دلاری نقدینگی روندی کاهنده 

داشته است.«
او راه حل اصلی را کنترل نرخ دلار دانست چرا که 
اگــر نــرخ دلار بالا برود، هر اقدامی صورت بگیرد 
ولــو افزایش نقدینگــی، باز هم به جبران کاهش 

قدرت دلاری نقدینگی نمی انجامد.
عضو هیات علمی دانشــگاه خوارزمی تاکید کرد: 

»مهم ترین چالش، کنترل قیمت دلار و جلوگیری 
از کاهش ارزش پول ملی اســت. رفع این اشــکال 
نیازمنــد مدیریت ســختگیرانه ریال در اقتصاد، 
کاهش قاچاق، کاهش کسریهای تجاری و کاهش 
حســاب سرمایه است. متاسفانه در اقتصاد ایران 
که درگیر تحریمهای سخت و پیچیده و مدت دار 
اســت، حکمرانی ریال جدی گرفته نمی شــود و 
همچنان شاهد گردش ریال بدون شفافیت و ثبت 

اسناد مثبته هستیم.«
مشــاور دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت نظام 
خاطرنشــان ساخت: »از طرف دیگر کسری های 
تجاری غیرنفتی به دلیل سیاستهای غلط صادراتی 
و وارداتی تشدید شده و سال گذشته بیش از 1۷ 
میلیارد دلار کسری تجاری غیرنفتی داشتیم که 
فشــار ســنگینی بر ناترازی ارزی و قیمت ارز وارد 
می کند. علاوه بر این خروج ســرمایه و تشــدید 
کسری های حساب سرمایه نیز به دلیل نااطمینانی 
ها، ضعف نظارت ها و سیاســتهای غلط اقتصادی 

تشدید شده که بر قیمت دلار و افزایش آن فشار 
وارد می آورد.«

شقاقی گفت: »بنابراین مجموعه عللی به تشدید 
ناترازی های ارزی و افزایش قیمت دلار فشار وارد 
می سازد و موجب رشد شدید قیمت دلار می شود 
که زمینه کاهش قدرت دلاری نقدینگی را فراهم 
می کند. این امر با کاهش قدرت دلاری نقدینگی، 

هم »قفل شدگی اقتصاد« تشدید می شود.«
وی راه حلی که همزمان با تأمین مالی غیرتورمی 
تولیــد به چالش تضعیف قدرت دلاری نقدینگی 
هــم بیانجامد را ایــن طور تصریح کرد: »بهترین 
سیاست اصلاح الگوی یارانه های انرژی و آزادسازی 
منابع هدررفت این حوزه است که می تواند منابع 
لازم را برای اصلاحات اقتصادی و ســاختاری در 
اختیار دولت قرار دهد تا بتواند ضمن مهار ناترازی 
بودجــه ای، به اصلاح دیگــر ناترازی های اقتصاد 
کلان بپردازد و جلوی تشــدید فرسودگی اقتصاد 

را بگیرد.«

 خطـر
 قفل شدگی 
اقتصـاد

شقاقی: دولت باید برنامه 
پیشگیری از تضعیف ارزش ریال 
را اجرا کند



ممنوعیت تحصیل همزمان دانشجویان رفع شد

خبرآنلایــن: دیوان عالی اداری طی حکمی ممنوعیت تحصیل همزمان 
دانشجویان دانشگاه ها را رفع کرد.

در رأی دیوان عدالت اداری آمده است؛ موضوع تبصره ماده 1۹ و تبصره 
۴ ماده ۴8 آیین نامه مربوط به دوره های تحصیلی موضوع ابلاغیه شماره 
۴3۰6۹/2 مــورخ 1/3/13۹۷ معــاون آموزشــی وزیر علوم، تحقیقات و 
فناوری در جلسه فقهای شورای نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت 

که به شرح ذیل اعلام می شود.
اطلاعیه ممنوعیت مذکور در تبصره های مورد شکایت نسبت به مواردی 
که مصلحت کشــور اقتضا می کند افراد خاصی که توانایی آن را دارند و 
لازم است در دو یا چند رشته تحصیلی به صورت همزمان تحصیل کنند، 
خلاف موازین شرع است. البته باید در عین اینکه مثل ضوابط این مصوبه 

اعمال می شود طریقی برای رعایت این جهت هم رجوع داشته باشد.

چقدر خرج احیا دریاچه ارومیه شده است؟

تسنیم: شینا انصاری در پاسخ به سوالی درخصوص بازنگری در تصمیمات 
و ســاختار ســتاد احیای دریاچه ارومیه گفت: در نخستین جلسه ستاد 
احیای به ریاست دکتر عارف، معاون اول رییس جمهور لزوم بازنگری در 
ساختار و برخی تصمیمات و مصوبان ستاد احیای دریاچه ارومیه را مطرح 

کردیم.
معاون رییس جمهور افزود: ســازمان حفاظت محیط زیســت به دنبال 
بازنگری در ساختار و تصمیمات ستاد احیای دریاچه ارومیه است. معتقدیم 
که ساختار باید مانند گذشته به روند ملی برگردد و تنها آذربایجان غربی 

نمی تواند مشکلات دریاچه ارومیه را حل کند.
رییس ســازمان حفاظت محیط زیســت گفت: البته ستاد احیا دریاچه 
ارومیه اقدامات خوبی را نیز در حوزه نرم افزاری و سخت افزازی انجام داده 
اما اگر این اقدامات به ویژه در بحث کشــاورزی کافی بود، اکنون شــرایط 

دریاچه بهتر از این بود.
انصاری توضیح داد: طبق آمار رســمی ســازمان برنامه و بودجه، ســتاد 
تاکنون 13 هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان بودجه دریافت کرده و اعداد دیگری 

که بعضاً در رسانه گفته می شود، درست نیست.

شهریه مدارس غیردولتی به ۱۰۰ میلیون تومان هم 
می رسد

ایلنــا: احمد محمودزاده درباره ایجاد مدارس غیردولتی با رویکرد قرآنی 
گفت: هیچ تفاوتی میان برنامه درسی مدارس با رویکرد قرآنی و مدارس 
غیردولتی عادی وجود ندارد؛ بلکه فوق برنامه های درســی و غیر درســی 
این نوع مدارس با محوریت قرآن یا رویکرد قرآنی با محوریت حفظ قرآن 
کریم خواهد بود.رئیس ســازمان مراکز و مدارس غیردولتی در خصوص 
حداقل و حداکثر شــهریه دریافتی در این مدارس نیز، گفت: ۷۵ درصد 
از مدارس ما زیر 3۰ میلیون تومان شــهریه می گیرند و تنها 2 درصد از 

مدارس نیز شهریه ای بین 8۴ تا ۹8 میلیون تومان دریافت می کنند.
وی درباره صدور کارت صلاحیت حرفه ای برای معلمان مدارس غیردولتی 
گفت: صدور کارت صلاحیت حرفه ای به ســال های گذشته برمی گردد. 

صدور این کارت دارای فازبندی است و فاز اول آن اتفاق افتاده است.

بازتاب

بانک ها عامل گرانی مسکن

 
برخی از شــاخص ها و متغیرهای کلان کشــور در بازار 
مســکن تأثیر می گذارند، به عنوان مثال در سال جاری 
عده زیادی افراد منتظر انتخابات ریاست جمهوری دولت 
چهاردهم بودند، زیرا فعالان بازار مسکن با استناد به این 
متغیرهــا در این بازار رفتار می کنند.زمانیکه انباشــت 
انتظار در بازار مسکن به تعادل برسد، چهره واقعی خود 
را نشان خواهد داد، زیرا میزان تقاضای هیجانی مسکن 
افزایش می یابد، به عبارت دیگر بازار مسکن دچار شوک 

اقتصادی می شود و بر اساس میزان تقاضایی که در بازار 
شــکل می گیرد، قیمت ملک مجدداً در بازار به صورت 
کاذب دچار نوسان و افزایش خواهد شد.اگر بازار مسکن 
به درستی سیاست گذاری شود، بی شک افزایش قیمت 
سکه، دلار و طلا تأثیری در این بازار به جا نخواهد گذاشت. 
عدم اجرای برنامه دقیق و سیاست های قابل اجرا در بازار 
مســکن موجب تشــدید بحران و التهاب ها در این بازار 
خواهد شد و از سوی دیگر با انباشت انتظار برای خرید 
ملک موجب تداوم رشــد قیمت مسکن می شود.دولت 
باید هرچه ســریع تر برنامه های مسکنی خود را تدوین 
کنــد، تا بتواند قدرت کنترل کردن بازار مســکن را در 
دست بگیرد. همان طور که واضح است بازار مسکن تأثیر 
بسیار بالای ریالی دارد و حدود 11 تا 13 درصد از اقتصاد 
ملی کشــور را صنعت ســاختمان و بازار ملک و املاک 
تشکیل می دهد.بازار مسکن هم اکنون در رکود قرار دارد 
و رفتار بازیگران به گونه ای نیست که این بازار از حالت 
رکود خارج شــود و سمت رونق معامله مسکن حرکت 

کند. روند بازار مســکن از دولت ســیزدهم تا به امروز 
تغییری نکرده و هیچ کدام از سامانه هایی که دولت برای 
کنترل این بازار راه اندازی کرده، درمان درد بازار مسکن 
نیست.دولت باید ملک هایی که در اختیار نهادهای دولتی 
به ویژه بانک ها است را به بازار مسکن تزریق کند، تا میزان 
زمین - مسکن و عرضه و تقاضا تعادل داشته باشد. البته 
بانک ها در حوزه مســکن وام نمی دهند، زیرا با توجه به 
کاهش نرخ ســود وام مســکن از 23 درصد به 18 درصد 
رغبت بانک ها را برای ســرمایه گذاری در حوزه ملک و 
آپارتمان را کاهش داده است.طی یک دهه اخیر بانک ها 
به سپرده مشتریان خود تا متوسط 3۰ درصد سود بانکی 
دادند و با سپرده ها حجم زیادی ملک و املاک خریداری 
کردند، این روند نقطه عطفی برای گرانی مسکن بود، به 
عبارت دیگر سیاســت گران شــدن ملک در پی خرید 
مسکن توسط بانک ها در کشور شکل گرفت.طبق آمار 
رســمی سایت کودال منتهی به سال 13۹۹، در داخل 
ایران حدود 3۷ میلیون متر مربع دارایی زمین و ملک 

آپارتمان های بانک ها اســت، در انتهای سال 13۹3 بر 
اســاس ماده 6۷ قانون رفع موانــع ارتقای نظام مالی، 
بانک ها مقرر شــدند تا در ســه سال و طی هر سال 33 
درصــد دارایی های خود را از جمله ملک، زمین و مازاد 
را واگذار کنند، که در زمینه هیچ اتفاقی رخ نداد.علاوه 
بر ناترازی که هم اکنون در بازار مسکن به چشم می خورد، 
یک ناترازی دیگر در عملکرد بانک ها به ویژه بانک مرکزی 
وجود دارد که اخیراً رئیس بانک مرکزی هم در راستای 
تســهیلات مسکن اعلام کرد که اگر تسهیلات بخش 
مســکن را پرداخت کنیم، تــورم زا خواهد بود.در حال 
حاضر بیشــتر پاساژهای نوســاز توسط بانک ها انجام 
می شــود، در نتیجه بنگاه داری بانک ها موجب آسیب 
رسیدن به بازار مسکن خواهد شد. دولت نباید در حوزه 
مســکن شعاری برخورد کند و باید آنچه که با واقعیت 
تطابق را مورد بررسی قرار دهد، عوامل ناترازی در حوزه 
بازار مسکن را شناسایی کند تا این بازار به سمت رونق 

جهش یابد.

منصور غیبی
کارشناس بازار مسکن
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نقص 
زیرساخت ها و 
سیستم های 
جمع آوری 
پسماند و 
فاضلاب و دفع 
بهداشتی آنها، 
منجر به ورود 
میکروب های 
مقاوم به محیط 
زیست و در 
نتیجه آلودگی 
محیط، خاک و 
منابع آبی 
می شود

کن
س

 م
ه و
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 هشدار؛ 
زنگ خطر 
داروها برای 
محیط زیست

  دارو نباید با زباله های عادی
 دفع شود

عوامل ایجاد کننده مقاومت میکروبی  ��
در محیط زیست

وی دربــاره عواملــی که منجر به مقاومت 
میکروبی در محیط زیست می شوند، عنوان 
کــرد: مقاومت آنتی بیوتیکی می تواند به 
روش های مختلفی بین انسان ها، حیوانات 
و محیط زیست منتقل شود؛ عواملی مانند 
مصرف بی رویه و نامناسب آنتی بیوتیک ها 
توســط انسان و بازگشت فضولات انسانی 
از طریق فاضلاب شهری به محیط زیست، 
پسماند مراکز درمانی، پساب کارخانه های 
داروســازی، مصــرف آنتــی بیوتیک در 
دامــداری و مراکز پرورش طیور و آبزیان، 
پساب های کشاورزی حاوی کود حیوانی 
و شــیرابه های زباله هــا که حــاوی آنتی 
بیوتیک هستند، می تواند تعادل بیولوژیکی 
محیط زیســت را برهــم زنند. در محیط 
زیست تنوع میکروبی وجود دارد و هرچه 
تنوع میکروبی در محیط زیست ازبین رود، 

به تخریب محیط زیست منجر می شود.
شــقاقی با بیان اینکــه مقاومت میکروبی 
چنانچه کنترل نشود، می تواند تا چند دهه 
آینده ســالانه جــان 1۰ میلیون نفر را در 
سراسر دنیا را بگیرد، تصریح کرد: معمولاً 
بــرای مقابله با مقاومــت آنتی بیوتیکی، 
توجه هــا بیشــتر به ســمت پزشــکی، 
دامپزشکی و پرورش حیوانات تولیدکننده 
غذا مثل دام، طیور است، اما طی چند سال 
اخیر نقش و اهمیت محیط زیست نیز در 
توســعه و انتشار مقاومت ضدمیکروبی به 

خوبی شناخته شده است.
رئیس اداره آب و فاضلاب مرکز ســلامت 
محیــط و کار وزارت بهداشــت بیان کرد: 
نقص زیرســاخت ها و سیستم های جمع 
آوری پســماند و فاضلاب و دفع بهداشتی 
آنها، منجر به ورود میکروب های مقاوم به 
محیط زیست و در نتیجه آلودگی محیط، 

خاک و منابع آبی می شود.
وی افزود: چنانچه زیرســاخت ها تقویت 
شده و فاضلاب به طور صحیح جمع آوری 
و پسماندها نیز به درستی مدیریت و دفع 
شــوند، میکروب های مقــاوم به محیط 

زیســت نفوذ نمی کنند. ضمن اینکه حتی 
در برخی تصفیه خانه ها نیز میکروب های 
مقاوم بازهم ماندگار خواهند ماند و حذف 
نمی شــوند. بنابرایــن، بهتریــن روش 
پیشگیری از مقاومت میکروبی در محیط 
زیســت، جلوگیری از ورود آنها به محیط 

است.
ضرورت تأمین و تقویت زیرساخت های  ��

دفع فاضلاب و پسماند
وی ضمن تاکید بر ضرورت تأمین و تقویت 
زیرســاخت های دفع فاضلاب و پسماند، 
بیــان کرد: اقــدام مؤثر در زمینه مقابله با 
مقاومت میکروبــی، رویکرد یکپارچه به 
بیــن  در   )One Health( ســلامت 
سازمان های متولی سلامت انسان، حیوان، 
گیاه و محیط است.شــقاقی به تشــکیل 
کارگــروه مقابله بــا مقاومت میکروبی در 
محیــط زیســت، اشــاره و عنــوان کرد: 
کارگروهی متشکل از سازمان دامپزشکی، 
سازمان غذا و دارو و معاونت بهداشت وزارت 
بهداشت در وزارت بهداشت تشکیل شده 
و درحال پایش و سنجش میزان مقاومت 
میکروبی در محیط زیست هستیم؛ وزارت 
نیرو و ســازمان محیط زیســت نیز باید به 
این کارگروه اضافه شــوند؛ زیرا اولین گام 
بــرای اقدامات مقابله ای، شــناختن ابعاد 

مشکل است.
لــزوم همکاری های بین بخشــی در  ��

مقابله با مقاومــت میکروبی در محیط 
زیست

وی تاکید کرد: اقدامات مقابله ای با مقاومت 
میکروبــی، در قالب یک ســازمان اتفاق 
نمیفتد و باید هماهنگی بین بخشــی در 
ســطوح مختلف کشــوری، اســتانی و 
شهرستانی صورت گیرد تا بتوان این پدیده 
را مدیریت کرد.رئیس اداره آب و فاضلاب 
مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت 
با اشاره به دفع بهداشتی داروها به خصوص 
داروهــای آنتــی بیوتیک، اظهــار کرد: 
داروهــای آنتــی بیوتیک اگــر به صورت 
بهداشتی دفع نشوند، می توانند در محیط 
مقاومــت میکروبــی ایجاد کننــد و این 

میکروب هــای مقاوم از طریق چرخه آب، 
غذا و دام، به بدن انسان منتقل می شوند.

ضرورت جمــع آوری و دفع صحیح و  ��
امحای ضایعات دارویی

شقاقی با تاکید بر اینکه جمع آوری و دفع 
صحیــح و امحای ضایعــات دارویی امری 
ضروری است، گفت: مردم برای دور ریختن 
داروهای تاریخ مصرف گذشــته بهتر است 
آن ها را به مراکز بهداشتی یا داروخانه تحویل 
دهند تا به صورت بهداشتی دفع شود یا از 
یک داروساز اطلاعات صحیح در مورد دفع 
بهداشتی دارو را دریافت کنند تا در نهایت 
توسط شرکت های امحاء کننده با استفاده 
از روش های استاندارد و علمی امحاء شوند 
و از این طریق محیط زیســت و انسان ها از 
آسیب پسماندهای دارویی در امان باشند.

دارو نباید با زباله های عادی دفع شود ��
وی افزود: دارو نباید با زباله های عادی دفع 
شود، مخصوصاً در مناطقی که جمع آوری 
و دفع بهداشتی فاضلاب به درستی صورت 
نمی گیرد، این مشکل دو چندان می شود 
زیرا این زباله ها وارد شــیرابه زباله شــده و 
آب و خــاک را آلــوده می کنند.وی گفت: 
مردم بهتر اســت در وهلــه اول از ابتلا به 
بیماری ها پیشــگیری کنند، تا مجبور به 
مصرف دارو نشوند، در وهله بعدی، با تجویز 
پزشــک و به اندازه کافی دارو تهیه کنند و 
بعــد، چنانچه دارو در منزل باقی ماند، آن 

را به صورت بهداشتی دفع کنند.
وی درخصــوص آلودگی محیط زیســت 

توســط آنتــی بیوتیک هــا، بیــان کرد: 
همان طور که در انسان مقاومت میکروبی 
باعث می شــود که آنتی بیوتیک ها بی اثر 
شــوند، میکروب های مقــاوم در محیط 
زیســت نیز باکتری های مفیــد را بی اثر 
می کننــد و میکروب های مقاوم در محیط 
زیست باقی مانده و به چرخه حیات انسان 

و حیوان و گیاهان بازمی گردند.
شقاقی با بیان اینکه در مورد پسماندهای 
بیمارســتانی، سیستم تفکیک زباله و بی 
خطرساز در کشور وجود دارد، افزود: دفع 
بهداشــتی پسماند بیمارســتانی توسط 
بازرســان بهداشت محیط در کشور طبق 

پروتکل های خاص، کنترل می شود.
وی با اشــاره به اســتفاده بی رویه از آنتی 
بیوتیک هــا در دامــداری، مرغــداری و 
کشــاورزی، تصریح کــرد: در این زمینه 
ممکن اســت به دلیل صرفه اقتصادی، به 
صورت بی رویه از آنتی بیوتیک ها استفاده 
شــود و باز هم وارد چرخه محیط زیســت 
می شود.به گفته وی، در زمینه پیشگیری 
از مقاومت میکروبی باید اطلاع رسانی های 
گسترده صورت گیرد و با هماهنگی تمامی 
بخش ها، در این زمینه کار شود. همچنین 
باید سیاســتگذاری صورت گرفته و برنامه 
عملیاتی تعریف شــود و اگر این اقدامات 
صورت نگیرد، مقاومت میکروبی به عنوان 
اصلی ترین مشــکل سلامتی، در سالهای 
آینده ســلامتی موجودات زنده را تهدید 

خواهد کرد.
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جامعه

 افزایش درصد قبولی دهک های پایین در کنکور
 شیوه برگزاری کنکور ۱۴۰۴ تغییر می کند؟

گروه اجتماعی: ســید جلال موســوی؛ معاون ستاد تعلیم و تربیت شورای 
عالی انقلاب فرهنگی در گفت و گو با تســنیم درباره تغییرات احتمالی 
در مصوبه کنکوری شــورای عالی انقلاب فرهنگی برای کنکور 1۴۰۴ 

گفت: هم اکنون در حال بررسی های کارشناسی هستیم و فعلًا قرار نیست 
تغییری در برگزاری کنکور 1۴۰۴ اعمال شــود، زیرا هرگونه تغییر باید 
از یک سال قبل اطلاع رسانی شود. با این حال، ممکن است صحن شورای 

عالی انقلاب فرهنگی تصمیم دیگری بگیرد.
رشد دهک پایین در پذیرش کنکور ��

موســوی در پاســخ به پرسشی درباره نقاط ضعف مصوبه کنکوری گفت: 

اشــکالاتی در حوزه اســترس، عدالت و کیفیت مطرح می شود. در بحث 
عدالت، وضعیت بهتر شده و دهک های اقتصادی پایین پذیرش بیشتری 
در کنکور داشــته اند. به عنوان مثال، دهک اقتصادی دهم که در ســال 
13۹۹ در برخی رشته ها ۵۰ درصد قبولی داشت، اکنون به بیش از 2۰ 
درصد رسیده است. همچنین، میزان پذیرش دهک های پایین و تحت 

پوشش کمیته امداد به 3 درصد افزایش یافته است.

افزایش ۴۲ درصدی ترانزیت ایران

محمد لاهوتی، رییس کنفدراسیون صادرات ایران در نشست خبری با اصحاب 
رســانه شــرحی از آخرین وضعیت صادرات ایران ارائه کرد و گفت: در ســال 
گذشــته تراز تجاری کشــور رکورد زد و رقم 1۷ میلیارد دلار منفی برای تراز 
تجاری ثبت شــد، با این حال از ابتدای ســال اوضاع بهتر شــده و حجم تجارت 
خارجی کشــور در هفت ماهه ابتدایی امســال به ۷۰ میلیارد دلار رســیده که 
حدود 32 میلیارد دلار آن صادرات و حدود 3۹ میلیارد دلار واردات است بر 
این اســاس صادرات 1۴.۵ درصد و واردات هم حدود 8 درصد افزایش داشــته 

است.

انسداد سیستم مالی آژانس های طرف قرارداد هما

کاپیتان شــمس الدین فرزادی پور مدیرعامل ایران ایر )هما( با بیان اینکه این 
تحریم های ایران ایر دقیقاً تحریم مردم ایران و مردم خود این کشورهای تحریم 
کننده بود، گفت:  به طور قطع پول بلیت پروازهای لغو شــده را برمی گردانیم 
اما در حال حاضر سیستم ها مالی ایران ایر بسته شده و حتی بعضاً سیستم های 

مالی آژانس هایی که طرف قرارداد ایران ایر هستند هم مسدود است.

آغاز فاز دوم خانه سازی در بوموسی با انتخاب معماری برتر

ارسلان مالکی پور معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: به دنبال این هستیم که 
در بوموسی ساختمان ها از لحاظ معماری و طراحی درشان ایران و بومیان این 
جزیره باشد و برای توسعه این جزیره و خروج آن از این وضعیت موجود درصدد 

هستیم یک معماری با رعایت همه الزامات و استانداردها به اجرا برسد.

 واکنش عضو شورای رقابت به افزایش ناگهانی 
قیمت خودرو

ایلنا: محسن بهرامی ارض اقدس، عضو شورای رقابت در واکنش به این افزایش 
قیمت نامتعارف گفت: به نظر من اساســاً قیمت گذاری خودرو چه به دســت 
دولت انجام شود و چه شورای رقابت اشتباه است. با این حال در دولت سیزدهم 
سیاســت دولت بر کنترل قیمت ها و پرهیز از دامن زدن به تورم بود و وزارت 
صمت با تشخیص معاونت اول رئیس جمهور افزایش قیمت خودرو را مصلحت 
ندید زیرا قیمت بخشی از این خودروها به عنوان لیدِر قیمت بازار می تواند بر 
قیمت بسیاری از اقلام دیگر از جمله خودروهای وارداتی، کرایه حمل و نقل 
و حتی قیمت محصولات مشابه مؤثر باشد. اما این سیاست در حالی اتخاذ شد 
کــه در دولت ســیزدهم افزایش هزینه های تولیــد به دلیل تورم و همچنین 
سیاســت های خود دولت سبب افزایش هزینه های سربار خودروسازان مانند 

هزینه دستمزد، نرخ فولاد و دیگر مواد اولیه تولید شده بود.

بازتاب

خودروسازان 
مدعی هستند 
که افزایش 
قیمت خودرو 
می تواند به 
کاهش زیان 
انباشته این 
شرکت ها 
کمک کند. به 
این ترتیب، 
خبر افزایش 
قیمت خودرو از 
منظر 
خودروسازان و 
سهامداران آنها 
مثبت تلقی 
می شود و نمود 
آن نیز در 
معاملات بازار 
سهام مشهود 
بود

 رویای
  خرید خودرو 
دورتر شد

 ایران خودرو و سایپا 
چقدر ضرر می دهند

صورت هــای مالی خودورســازان تا 
انتهــای تابســتان امســال، حاکی از 
افزایش زیان انباشــته ایران خودرو و 
سایپا بود؛ به نحوی که این دو شرکت 
را در آستانه اخراج از بازار سرمایه قرار 
داد و با اخطار ســازمان بورس مواجه 

کرد.
خودروســازان مدعی هســتند که 
افزایــش قیمت خودرو می تواند به 
کاهش زیان انباشته این شرکت ها 
کمــک کند. به ایــن ترتیب، خبر 
افزایــش قیمت خــودرو از منظر 
خودروســازان و ســهامداران آنها 
مثبت تلقی می شــود و نمود آن نیز 
در معاملات بازار سهام مشهود بود. 
با این حال اما همین خبر مثبت برای 
بورســی ها، منتقدان زیادی در بازار 
و جامعــه متقاضیان خرید خودرو 

دارد.
زیان انباشته ایران خودرو از 122  ��

همت گذشت
شــرکت ایران خودرو تنها در نیمه 
نخســت امســال 11 هزار و ۷۹8 
میلیارد تومان زیان ســاخته بود که 
بــه طور میانگین، ماهانه بالغ بر دو 
هزار میلیارد تومان زیان بوده است.

زیان سازی دو میلیارد تومانی ایران 
خودرو در هر دقیقه امسال، در نهایت 
زیان انباشــته این شرکت را تا پایان 
تابستان به 122 هزار و 16۰ میلیارد 
تومان رساند! رقمی که اهرم فشاری 
قوی برای دریافــت مجوز افزایش 
قیمت محصــولات با بلیت کاهش 

زیان بوده است.
زیان انباشــته سایپا از 58 همت  ��

فراتر رفت
رشد هزینه های مالی و غیرعملیاتی 
سایپا هم در نیمه نخست امسال به 
نحوی بــود که هزینه هــای مالی 
شرکت را در این دوره به حدود پنج 
هزار و 8۰۰ میلیارد تومان رســاند. 
این روند سبب شد زیان خالص سایپا 
در 6 ماهه ابتدایی 1۴۰2 به بیش از 
هفــت هــزار و 32۷ میلیارد تومان 

برسد.
بــه این ترتیب ســایپا نیــز به طور 
میانگیــن در هــر ماه هــزار و 221 
میلیارد تومان زیان ســاخته که در 
هر روز به 3۹ میلیارد و 3۹3 میلیارد 

تومان می رسد.
بــه ایــن ترتیب زیان ســازی یک 
میلیــارد و 6۴1 میلیــون تومانی 
خساپا در هر دقیقه امسال، رقم زیان 
انباشــته این شرکت را از ۵8 هزار و 

611 میلیارد تومان فراتر برد.
بر این اســاس، ســایپا هم در کنار 
ایران خودرو توانســت از اهرم فشار 
زیان انباشــته برای دریافت مجوز 
افزایش قیمت خودرو بهره مند شود 
و صدای انتقادات بســیاری را بلند 

کند.
تحلیــل عملکرد ســایپا در 6 ماهه 
نخســت امســال در گزارش »چرا 
خودروســاز بــزرگ ایــران در دام 
هزینه هــای مالــی افتــاد؟« قابل 

مطالعه است.
افزایــش ناگهانی قیمت خودرو  ��

دست مردم را از بازار کوتاه کرد
اگرچه زیان انباشــته دو خودروساز 
بزرگ کشــور تا نیمه امسال از 18۰ 

همــت نیــز بالاتر رفته اســت اما 
منتقــدان این بلیت را برای دریافت 
مجوز افزایــش قیمت محصولات، 

کافی نمی دانند.
منتقــدان می گویند که این میزان 
افزایش قیمت، آن هم یک شبه و به 
طور ناگهانی، دســت مردم را از بازار 
خودرو کوتاه و آنها را از رویای خرید 

خودرو دورتر کرده است.
آن ها همچنین این نگرانی را مطرح 
می کنند که مســیر افزایش قیمت 
خودرو در ادامه با رشد قیمت دیگر 
خودروسازان و واردکنندگان نیز پی 
گرفته شــود و به تمام بازار خودرو 
سرایت کند. کما اینکه روز گذشته 
و به محض انتشار خبر افزایش قیمت 
محصولات سایپا و ایران خودرو، بازار 
خودرو با جهش قیمتی مواجه شد.

افزایش قیمت مرحله ای، بازار را  ��
از شوک قیمتی نجات می دهد

کارشناسان اقتصادی، فعالان بازار 

خــودرو و حتی صاحب نظران بازار 
سرمایه با توجه به مسیر سرازیری 
زیــان کــه در حــال بلعیــدن 
خودروســازان بود، افزایش قیمت 
خــودرو را منطقی می دانند. با این 
حــال اما، آن هــا بر این نکته تاکید 
دارنــد که بهتــر بود دولت به جای 
18 مــاه مقاومــت در برابر افزایش 
قیمت خودرو، همزمان با تورم مواد 
اولیه، قیمت ها را به صورت پلکانی 
و بــا درصدهــای پایین به صورت 
متناوب بالا می برد تا فشار کمتری 
به بازار خودرو و متقاضیان مصرفی 

وارد شود.
از سوی دیگر نیز منتقدان می گویند 
آیــا این افزایش قیمت، در نهایت به 
بهبود کیفیت خودروها و دست یابی 
آنهــا به اســتانداردها نیــز منجر 
می شود؟ یا همچنان مردم باید برای 
خریــد نازل ترین کیفیت، بالاترین 

مبلغ را پرداخت کنند؟

ایران خودرو و سایپا بالاخره موفق شدند 
با اســتفاده از بلیت زیان انباشته، پس از 
18 مــاه رایزنی، مجــوز افزایش قیمت 
محصولات خود را دریافت کنند. حالا اما 
رشد قیمت 12 تا 36 درصدی محصولات 
دو خودروســاز بزرگ کشــور، مردم را از 
امــکان خرید خودرو دورتر و این نگرانی 
را ایجاد کرده اســت که افزایش قیمت 
محصولات دیگر خودروســازان و حتی 
واردکننــدگان خودرو نیز در راه خواهد 

بود.

گــروه اجتماعی: غلامرضا شــقاقی، رئیس اداره آب و 
فاضلاب مرکز ســلامت محیط و کار وزارت بهداشت، 
با اشاره به فرارسیدن هفته جهانی آگاه سازی از مقاومت 
میکروبــی، با بیان اینکــه مقاومت میکروبی فقط در 
انسانها و حیوانات اتفاق نمی افتد، بلکه محیط زیست 
را نیــز تحت تأثیر قــرار می دهد، اظهار کرد: مقاومت 
میکروبی یکی از تهدیدات ســلامتی محسوب شده و 
در ســال های آینــده نیز به یکــی از معضلات اصلی 
بهداشتی و سلامتی تبدیل خواهد شد که باید به آن 
پرداخته شود و اکنون نیز دیر شده و کشورها باید به 
اقدامات پیشــگیرانه خود، سرعت بخشند.وی افزود:  
مقاومــت میکروبــی به عنــوان یکــی از بزرگترین 
چالش های بهداشتی، محیطی و اقتصادی قرن حاضر 
شــناخته می شــود. این پدیده زمانی رخ می دهد که 
میکروارگانیسم ها )مانند باکتری ها، ویروس ها، قارچ ها 
و انگل ها( توانایی مقابله با اثرات داروهای ضدمیکروبی 
مانند آنتی بیوتیک ها را به دست می آورند. اگرچه این 
موضــوع اغلــب به عنوان یک مشــکل بالینی مطرح 
می شود، اما شواهد نشان می دهند که محیط زیست 
نقشی کلیدی در ظهور، انتشار و ذخیره سازی عوامل 

مقاومت میکروبی دارد.



 ارزش معاملات خرد قله ۱۸ ماهه را فتح کرد
مصطفی نیکخواه

روزنامه نگار

پایان بورس دیروز با رشد نسبتاً آرام شاخص کل رقم خورد. همچنین 
شــاخص کل بورس توانســت در ارتفاع دو میلیون و 26۹ هزار واحدی 
بایستد. گفتنی است، ارزش معاملات خرد روز گذشته 1۰,۴ همت بود؛ 
عددی که سهامداران آخرین بار 18 ماه قبل آن را مشاهده کرده بودند.

معامــلات دیروز ســهم های بزرگ بــازار در جهت کندل روز معاملاتی 
گذشته بسته و در پایان بورس دیروز، شاخص کل با رشد 1۴ هزار و 62 
واحدی، معادل ۰,62 درصد این شــاخص، همراه شــد. بر این اســاس 
شاخص کل در پایان معاملات در سطح دو میلیون و 26۹ هزار واحدی 

ایستاد.
در طرف دیگر، قیمت معاملات سهم های کوچک بازار سهام نیز افزایش 
یافته است؛ به طوری که شاخص هم وزن بازار در پایان بورس دیروز سه 
هزار و ۵۴8 واحد که معادل ۰,۴۹ درصد این شــاخص اســت، افزایش 

ارتفاع داد و به سطح ۷23 هزار واحد رسید.
حجم و ارزش معاملات خرد

گفتنی است تابلو بورس اوراق بهادار تهران در روز گذشته، حجم معاملات 
خرد را 23,6 میلیارد برگه سهم و ارزش معاملات خرد )سهام، حق تقدم 
و صندوق های سهامی( را 1۰ هزار و ۴۹۴ میلیارد تومان نشان می دهد.

بازتاب
 عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان 

محصولات معدنی:
 هر فعال اقتصادی باید به صورت مبادله ای

 ارز بگیرد

عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات 
معدنــی گفــت: امیــد می رود در 2 تا 3 ماه آینده به کشــف قیمت قابل 
اطمینانی در بازار ارز توافقی برسیم.ســجاد غرقی، عضو هیات مدیره 
اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات معدنی اعلام کرد: 
مبادله ارز به شــکل توافقی نباید صرفاً به گروه کالایی خاصی محدود 
باشد و هر فعال اقتصادی که به ارز نیاز داشت باید این امکان را داشته 
باشد که به صورت مبادله ای ارز دریافت کند.سجاد غرقی، عضو هیات 
مدیــره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات معدنی در 
گفتگو با سنا گفت: نکته مهم این است که اگر قرار باشد این مبادله ارزی 
صرفاً به صورت هم گروه صورت گیرد دارای محدودیت خواهد بود زیرا 
بخش عمده مجموعه های تولید کننده فولاد، صادرکننده هستند و در 
واقــع برخــی از آن هــا به ارز نیاز ندارند، بلکه بیشــتر تمایل دارند برای 
هزینه ها، پروژه های سرمایه گذاری و سرمایه در گردش خود ریال را به 
قیمت درست دریافت کنند. بنابراین تنها مورد مهم این است که نباید 

فروش ارز تنها به هم گروه محدود شود.
او اضافه کرد: شــیوه فعلی به گونه ای اســت که افراد صرفاً می توانند در 
داخــل گــروه فلــزات ارز را مبادله کنند و این کافی نیســت، از این رو، 
متقاضیان باید، بتواند به صورت مبادله ای ارز مورد نیاز خود را دریافت 
کنند زیرا قیدی که در حال حاضر در گروه فلزات گذاشته شده، باعث 
شده خیلی از مجموعه ها که عمدتاً صادرکننده هستند، بابت فروش به 
قیمت نزدیک به بازار آزاد با چالش هایی روبه رو شــوند، چرا که بیشــتر 

عرضه کننده هستند تا خریدار.

 رئیس سازمان بورس: موافق عرضه خودرو در بازار 
سرمایه هستیم

حجت اله صیدی - رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار - در پاســخ به 
ســوالی مبنی بر اینکه آیا ممانعت قانونی در رابطه با عرضه خودرو در 
بورس کالا وجود دارد یا خیر، گفت: در رابطه با عرضه خودرو در بورس 
کالا هیــچ گونــه منع قانونی وجود نــدارد و تمامی زمینه های عرضه و 
سیستم »مچینگ« یا تطابق خریدار و فروشنده نیز در بورس کالا فراهم 

شده است و فقط منتظر اراده عرضه کننده هستیم.
وی اظهار کرد: ماهیت بورس کالا برای افزایش رقابت است، خودرو نیز 
مانند بسیاری از محصولات دیگر، یک کالا است. بنابراین ما حتی باید 
در رابطه با عرضه محصولات و کالاها در بورس کالا نیز، حمایت و همراهی 
لازم داشته باشیم و در آخرین جلسه ای که با حضور ریاست جمهوری 
برگزار شــد، موضوع عرضه خودرو در بورس کالا مجدداً مطرح شــد و 

رییس جمهور نیز از این موضوع حمایت کردند.

تالار

اثر بودجه بر بازار سرمایه

 
یکــی از مهم ترین عوامل تاثیرگذار که می تواند 
نقشه راه یکساله اقتصاد ایران را ترسیم و با نشان 
دادن برنامــه دولــت در حوزه هــای گوناگون، 
چشــم انداز بازارهای مختلف را برای فعالان هر 

بخش مشخص کند، بودجه سالانه است.
طبیعتاً بازار سرمایه نیز به عنوان آینه تمام نمای 
اقتصاد و محلی که صنایع متنوعی در آن حضور 
دارند و سهام شرکت های مختلفی در آن معامله 
می شود، چشم به مفاد بودجه دوخته و از مفاد 

آن متأثر می شود.
حجم انتشــار اوراق دولتی، منابع تعیین شــده 
بــرای پروژه های عمرانــی، میزان مالیات ها در 
بخش های مختلف، حجم فروش نفت و قیمت 
درنظر گرفته شده برای آن، نرخ تسعیر ارز، نحوه 
تعیین نرخ خوراک پتروشیمی ها و پالایشی ها، 
عــوارض صادراتی، حقوق دولتی و بهره مالکانه 
معــادن، عوارض گمرکــی، قیمت حامل های 
انرژی و تبصره مربوط به هدفمندی یارانه ها، از 
جمله مواردی اســت که فعالان بازار سرمایه به 

دقت پیگیر آن در بودجه هستند.
هرچند شاید خواسته نخست اهالی بازار سرمایه 

آن است که، فارغ از بودجه هر سال، امکان پیش 
بینی بلندمدت برای سرمایه گذاران وجود داشته 
باشد، اما به هر حال رویه موجود، اهمیت بودجه 
را برای فعالان بازار سهام دوچندان کرده است.

از آنجــا که در مقطع فعلی کمیســیون تلفیق 
بودجه مجلس در حال بررســی بودجه ســال 
1۴۰۴ بر اساس برآوردهای انجام شده از منابع 
و مصارف ســال آینده اســت، پیگیری منافع 
سرمایه گذاران و صنایع فعال در بازار سرمایه از 
اهمیت ویژه ای برخوردار اســت. اما شاید اشاره 
به این نکته ضروری باشد که تأمین منافع بازار 
سرمایه از مسیر حمایت از تولید و سرمایه گذاری 
می گذرد و نباید این چنین تلقی شــود که اگر 
متولیان و فعالان بازار سرمایه پیگیر منافع بازار 
ســرمایه هســتند، صرفــاً خواســتار تحقق 
خواســته های صنفی خود هســتند. مهم ترین 
وظیفه متولیان بازار سرمایه تبیین درست این 
حقیقت برای دولت مردان و نمایندگان مجلس 
است که حمایت از بازار سرمایه در واقع حمایت 

از تولید و سرمایه گذاری است.
بــر این اســاس یکی از عواملی کــه به ویژه در 
چندســال اخیر ضربه سنگینی به شرکت هایی 
که عمده محصولاتشــان را در داخل به فروش 
می رســانند، تحمیــل کــرده، قیمت گذاری 
دســتوری محصولات اســت، به گونه ای که در 
مــواردی تولید آن محصــول را غیراقتصادی، 
تولیدکننده را متضرر کرده و تا مرز ورشکستگی 
پیش برده و در نهایت دولت مجبور شده تا برای 
ادامــه فعالیــت آن تولیدکننده تســهیلات و 
تمهیداتی را در نظر بگیرد که باعث آسیب دیدن 

سایر بخش ها شده است. از این رو، پیگیری برای 
به حداقل رســاندن قیمت گذاری دســتوری از 

اهمیت ویژه ای برخوردار است.
از ســوی دیگر شــرکت های صادراتی نیز با نوع 
دیگری از نرخ گذاری مواجه هســتند و آن الزام 
بــه عرضه ارز حاصل از صادرات به قیمت هایی 
است که نقشی در تعیین آن نداشته و اختلاف 
قابــل ملاحظه ای با بازار آزاد دارد. این مســاله 
باعث می شود تا بخشی از منافع سرمایه گذاران 
و ســهامداران آن شــرکت ها به واردکنندگان 
منتقل شود که طبیعتاً به نفع حمایت از تولید 
و ســرمایه گذاری نخواهــد بــود. وضع برخی 
تعرفه های صادراتی نیز که بعضاً برای محصولاتی 
تعیین می شــود که در داخل مصرف چندانی 
ندارند، از دیگر مصادیق این رویه نادرست است.

تعیین تکلیف و شفاف سازی قیمت حامل های 
انــرژی برای صنایع مختلف و بخش خانگی نیز 
نقش مهمی در برآورد عملکرد شرکت ها در سال 
آینده خواهد داشــت. هرچنــد تعیین قیمت 
منصفانه برای انرژی مصرفی شــرکت ها امری 
مهم محســوب می شود، اما مهم تر از آن تأمین 
پایــدار این حامل ها بــرای صنایع و هم چنین 
تعیین دقیق قیمت آن است تا امکان پیش بینی 
هزینه ها برای تولیدکنندگان و سرمایه گذاران 
وجود داشــته باشد. شکی نیست که ادامه روند 
فعلی در حوزه حامل های انرژی به ویژه در بخش 
خانگی مقدور نیست و انتظار می رود با نگاه واقع 
بینانه به این موضوع، بودجه سال آینده تدوین 

شود.
از دیگر مسائل مهمی که باید مدنظر قرار گیرد 

تعییــن و تثبیت نرخ خــوراک مصرفی صنایع 
پتروشــیمی و پالایشگاه هاست که تلاش برای 
تعیین نرخ آن ها خارج از بودجه سالانه به نحوی 
کــه هم امکان رقابت با تولیدکنندگان ســطح 
منطقه وجود داشته باشد و هم پیش بینی پذیری 
را برای هزینه های این واحدها فراهم سازد، باید 

در دستور کار قرار گیرد.
هرچند مواردی که به آن اشــاره شــد می تواند 
کمک شایانی به بازار سرمایه کند، اما مهم تر از 
چیزی که در بودجه ســالانه تصویب می شود، 
این اســت که آیا آن چه در بودجه تصویب شده 

به مرحله اجرا نیز خواهد رسید یا خیر؟
به عنوان مثال، در سال های گذشته شاهد تحقق 
نیافتــن درآمدهای پیش بینی شــده و افزایش 
هزینه ها بیش از مقادیر پیش بینی شده بوده ایم 
که در نهایت به کســری بودجه ســنگین منجر 
شده است. وجود کسری بودجه از یکسو باعث 
شده تا منابع درنظر گرفته شده برای طرح های 
عمرانی محقق نشود و از سوی دیگر شاهد انتشار 
حجم بالا و فراتر از بودجه اوراق دولتی باشــیم 
کــه اولی از عوامل ایجاد رکود در اقتصاد بوده و 
دیگــری به افزایش شــدید نرخ بهــره در بازار 
می انجامــد و هر دو به بازار ســرمایه آســیب 

می رسانند.
در واقــع تدوین بودجه به صورت غیرمنطقی و 
برآورد درآمدها و هزینه ها بدون درنظر گرفتن 
واقعیت هــای موجود، و همچنین اجرا نشــدن 
دقیق بودجه تدوین شــده، دو لبه یک شمشیر 
اســت که هر دو به تولید، ســرمایه گذاری و در 

نهایت بازار سرمایه آسیب می رساند.

مهدی عبدی هنجنی
 کارشناس بازار سرمایه

اله
مق

سر

5

w
w

w
n

a
g

h
s

h
e

e
g

h
te

s
a

d
o

n
li

n
e

.i
r

چهارشنبه- 30 آبان ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1945

لی
 ما

زار
با

رئیس کمیســیون حمایت از تولید و نایب رئیس 
 FATF کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: با پذیرش
شاید مقداری گشایش در فعالیت های اقتصادی و 
ارتباط با خارج ایجاد شود ولی اینکه تصور کنیم با 
ایــن پذیرش و بدون انجام اصلاحات اقتصادی در 
ســایر بخش ها و مولفه هــا و متغیرهای اقتصادی 
مشکل کشور حل می شود سخت در اشتباه هستیم.

جعفــر قــادری در گفتگو با »نقش اقتصاد« درباره 
سیاســت های دولت چهاردهم برای تاثیرگذاری 
بیشتر بانک ها در اقتصاد و کمک به جامعه چه باید 
باشد و بانک مرکزی در این شرایط چگونه می تواند 
به دولت کمک کند گفت: چون هزینه تأمین مالی 
بانکها بالا است درگیر شفافیت نیستند اگرچه اعلام 
می کنند 23 درصد سود تسهیلات است اما بخشی 
از تســهیلات را نگه می دارند و یا اینکه تســهیلات 
گیرنده را زمانی پرداخت می کنند که مانده حساب 
قابل توجه داشــته باشد بنابراین زمانی که بخش 
قابل توجهی از تســهیلات ســپرده بدون ســود 

نگهداری می کنند نرخ تأمین مالی بالا است.
وی با بیان این که در شرایط فعلی نرخ تأمین مالی 
بالای ۴۵ درصد است افزود: در این شرایط از بانک ها 
می خواهیم که نرخ تسهیلات را 23 درصد بدهند 

که این توقع و انتظار به جایی نیست وعملا بانک ها 
را به ســمت و سویی می کشانیم که بخشنامه های 
بانک مرکزی را دور بزنند و با نگهداری بخش قابل 
توجهی از ســپرده ها و نگهداری از بخشــی قابل 
توجهی از منابعی که به عنوان تسهیلات به متقاضی 
می دهنــد عملًا نرخ تســهیلات را برای متقاضی 

افزایش می دهند.
نماینده مردم شیراز در مجلس ادامه داد: بنابراین 
باید به سمت و سویی برویم که آیین نامه های قانون 
تأمین مالی را سریع تر مصوب کنیم و از طرف دیگر 
شــرایط وثیقه گرفتن را تسهیل کنیم. همچنین 
صندوق های تضمین را راه بندازیم و بحث فرایند 
ایجاد شــرکت های ســهامی عام پروژه را تسریع و 
شــرکت های ســهامی عام را تسهیل کنیم. بحث 
افزایش ســرمایه شرکت های تولیدی در بورس را 
تسریع کنیم و زمان افزایش سرمایه را کاهش دهیم 
و با حمایتی که از ایجاد واحدهای جذب ســرمایه 
گذاری خارجی خواهیم داشــت سرمایه بیشتری 
وارد کشور کنیم و تلاش بر این باشد که آژانس های 
جذب سرمایه گذاری شکل بگیرد، سپرده گذاری 
ارزی را اجرایی کنیم و در حسابی که برای حساب 
ارزی و ریالــی بــرای توریســت های خارجی باز 
می کنیــم این امکان و فرصت را فراهم کنیم که با 
منابع ارزی که وارد کشور می کنند بتوانند به راحتی 
تبدیل به ریال کنند و مازاد آن را هم به موقع بتوانند 

برگرداند.
رئیس کمیســیون حمایت از تولید و نایب رئیس 
کمیســیون اقتصادی گفت: انگیــزه برای ورود 
توریست و به اصطلاح جهانی ایران گرد را تسهیل 
کنیم و همینطور تلاش ما براین باشــد که بســتر 
سرمایه گذاری را ایجاد کنیم و به عناوین مختلف 
به افرادی که منابع ارزی را از خارج وارد کشــور 
می کننــد در قالب فاینانس بتوانیم تضمین های 
دولتی بدهیم یا شــرکت های ایرانی که در خارج 
از کشــور اقدام به صدور خدمات فنی مهندســی 

می کنند تضمین های دولتی یا شرکتی بدهیم.
قادری درباره این که قوه مقننه چگونه می تواند به 
تأمین نیازهای ارزی و ثبات بازار ارز و تأمین مالی 
غیر تورمی توسط دولت چهاردهم برای بخش تولید 
کمــک کند گفت: مجلس در قانون بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران، در قانون دانش بنیان ها، 
در قانون تسهیل صدور مجوزها، در قانون تسهیل 
کسب و کار و به صورت ویژه در قانون تأمین مالی 
تولید زیرساخت ها سعی کرده که بستر مناسب را 

برای سرمایه گذاری فراهم کند.
نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی 
با بیان این که یکی از معضلات مشکلات سرمایه 
گذاری و بحث تأمین مالی است افزود: تلاش بر 
این است که گیرها و موانعی که برای تأمین مالی 

است را برداریم و فضایی ایجاد کنیم که بنگاهها 
راحت تر بتوانند با هزینه کمتری به منابع مالی 
دسترسی پیدا کنند و تنها منابع تأمین کننده 
مالی منابع داخلی نباشــد و منابع خارجی هم 
باشــد یعنی تنها منابع ریالی نباشد منابع ارزی 
هم باشــد. همچنین خیلی از موارد را از طریق 
مولدسازی بتوانیم از آورده های مردمی استفاده 
کنیم. در بحث تکمیل طرح ها و پروژه های نیمه 
تمام بتوانیم بصورت جدی دنبال کنیم و ســایر 
شیوه ها و روش هایی که تا به حال در کشور برای 
آن قانون وجود نداشــته برای آن قانون گذاری 

کنیم.
وی با بیان این که باید بپذیریم مهندســی تأمین 
مالی در کشــور ما نسبت به دنیای پیشرفته عقب 
افتادگی های جــدی دارد گفت: باید تلاش کنیم 
عقب افتادگی ها را جبران کنیم و از روش های جدید 
تأمین مالی و روش های کم هزینه و روش هایی که 
بتواند جهت رشد تولید مورد استفاده قرار بگیرد و 

از طریق تأمین مالی مولد باشد.
رئیس کمیســیون حمایت از تولید و نایب رئیس 
 FATF کمیسیون اقتصادی درباره اینکه پیوستن به
تحریم ها را برطرف می کند و به اقتصاد و معیشت 
کمک می کند گفت: این که عده ای فکر می کنند 
همه معضلات و مشــکلات به FATF بر می گردد 
این تصور ذهنی کاملًا اشتباه و غلطت است. ممکن 
اســت که با پذیرش FATF مقداری گشــایش در 
فعالیت های اقتصادی و ارتباط با خارج ایجاد کند 
ولــی اینکه تصور کنیــم با پذیرش FATF و بدون 
انجــام اصلاحــات اقتصادی در ســایر بخش ها و 
مولفه ها و متغیرهای اقتصادی مشکل کشور حل 

می شود سخت در اشتباه هستیم.
قادری افزود: بنابراین آن گشــایش هایی که مورد 
نیاز است و لازم است که در فضای اقتصادی ایجاد 

کنیم باید فضا را به ســمت رفع موانع مشــکلات 
اقتصادی پیش ببریم و اقتصاد را به عنوان یک علم 
به رسمیت بشناسیم طبیعی است که در رفتارها 
و برخوردهایمان با منابع دولتی و منابع بخش غیر 
دولتی به درســتی عمل می کنیم تا زمانی که ما 
اقتصاد را به عنوان یک علم نشناســیم نمی توانیم 
انتظار داشــته باشیم که با پذیرش FATF مشکل 
ما حل می شود بنابراین مشکل عمده ما بحث ساز 
و کارهای نامناسب اقتصادی است که باید دنبال 
کنیم.رئیس کمیســیون حمایت از تولید و نایب 
رئیس کمیسیون اقتصادی درباره ارز ترجیحی و 
تک نرخی شــدن ارز گفت: این که به سمت نظام 
تک نرخی حرکت کنیم شــکی وجود ندارد ولی 
اینکــه بدون مقدمه و به یکباره و با ســرعت زیاد 
یکســان ســازی نرخ ارز را دنبال کنیم قابل دفاع 

نیست. 
نکته دیگر این است که اگر به سمت یکسان سازی 
حرکت می کنیم کسانی که در این تغییرات آسیب 
می بینند حتماً یاید مورد حمایت قرار بگیرند، آثار 
تورمی مربوط به یکســان سازی ارز حتماً کنترل 
شــود و نکته دیگر این که در کنار توزیع مناســب 
منابع ارزی به فکر تولید منابع جدید ارزی باشیم 
تا این عدم تعادل و ناترازی ارز حل شود و بتوانیم 
امکان کســب ارز بیشــتری داشــته باشــیم و 
ظرفیت های اقتصادمان برای تأمین ارز بیشــتر را 

افزایش دهیم.
وی افزود: مجموع این فعالیت ها اگر انجام شود به 
نظر می رســد که مشــکل حل می شود می توانیم 
صادرات غیر نفتی بیشتری داشته باشیم و بعضی 
از اقلامی را که وارد می کنیم بتوانیم در داخل کشور 
امکان تولید داشــته باشــیم و بتوانیم از این طریق 
حجم واردات را کمتر کنیم صادرات بیشتری را به 

کشورهای همسایه داشته باشیم.

زینب فدایی
روزنامه نگار

 FATF پذیرش
بدون انجام 
اصلاحات 
اقتصادی 
مشکلات کشور  را 
حل نمی کند

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس در گفتگو با »نقش اقتصاد«:

آگهی مزایده اموال غیر منقول )اسناد رهنی(

نظر به اینکه به موجب پرونده اجرائی کلاسه 140100760 و با توجه به درخواست بستانکار )بانک 
ملی گرگان( در سند رهنی شماره 39438 مورخ 1399/07/20 علیه قاسم پورهادی )راهن( و 
علی هروی )وام گیرنده ( ششدانگ مورد وثیقه که عبارتست از یک قطعه آپارتمان مسکونی با 
مشخصات ذیل الذکر در قبال طلب بستانکار و حقوق دولتی متعلقه به آن پس از انجام کارشناسی 
و طی تشــریفات قانونی از طریق مزایده حضوری به فروش میرســد طالبین خرید میتوانند در 

جلسه مزایده شرکت و پیشنهاد خود را به همراه فیش واریزی ارائه و تسلیم نمایند. 
مشخصات ثبتی ملک مزایده :  ��

مشــخصات ملک: یک قطعه آپارتمان نوع ملک طلق به پلاک ثبتی 408 )چهارصد و هشــت( 
فرعی از 3932 )سه هزار و نهصد و سی و دو( اصلی، مفروز و مجزا شده از 574 )پانصد و هفتاد 
و چهــار( فرعــی از اصلی مذکور، قطعــه 0 در طبقه 4 )چهار( و واقع در بخش )یک( منطقه یک 

گرگان استان گلستان به مساحت 80/43 )هشتاد متر و چهل و سه دسیمتر مربع( . 
متن ملک که 4.65 )چهار مترو شــصت و پنج دســیمتر مربع( آن بصورت تراس است با انضمام 
انباری شماره 8 بمساحت 5.67 )پنج مترو شصت و هفت دسیمتر مربع( واقع در پشت بام این 

واحد فاقد پارکینگ میباشد . 
توضیحات ملک :  ��

به حدود: شمالا اول بطول 4.80 )چهار مترو هشتاد سانتیمتر( دیواریست اشتراکی با آپارتمان 
مجاور دوم که شرقی است بطول 1.30 )یک مترو سی سانتیمتر( سوم بطول 2.70 )دو متر و هفتاد 
سانتیمتر( دو قسمت اخیر درب و دیواریست به راه پله چهارم که شرقی است بطول 1.30 )یک 
مترو ســی سانتیمتر( پنجم بطول 0/50 متر )پنجاه سانتیمتر( ششم که غربی است بطول 1.30 
)یک مترو سی سانتیمتر( سه قسمت اخیر دیوار و پنجره است به هواکش هفتم بطول 1.70 )یک 
مترو هفتاد سانتیمتر( متر هشتم که غربی است بطول 1.30 )یک مترو سی سانتیمتر( دو قسمت 
اخیر دیواریســت به راه پله نهم بطول 5.85 )پنج مترو هشــتاد و پنج سانتیمتر( دیواریست 
اشتراکی با آپارتمان مجاور شرقا: بطول 5.75 )پنج مترو هفتاد و پنج سانتیمتر( دیوار و پنجره 
است به فضای خیابان 18 )هجده( متری تصویبی جنوبا: اول بطول 1.25 )یک مترو بیست و پنج 

سانتیمتر( دیواریست به خیابان 18 متری تصویبی دوم بطول 10 )ده متر( دیواریست به فضای 
پلاک 17 )هفده( فرعی که طبق سوابق ثبتی دیوار فاصل در این حد اشتراکی بوده سوم که غربی 
است بطول 1.60 )یک مترو شصت سانتیمتر( چهارم بطول 0/50 متر )پنجاه سانتیمتر( پنجم که 
شــرقی اســت بطول 1.60 )یک مترو شصت سانتیمتر( سه قسمت اخیر دیوار و پنجره است به 
هواکش ششــم بطول 3.60 )سه مترو شصت سانتیمتر( دیواریست به فضای پلاک 17 )هفده( 
فرعی که طبق سوابق ثبتی دیوار فاصل در این حد اشتراکی بوده غربا: بطول 5.75 )پنج مترو 

هشتاد و پنج سانتیمتر( دیوار و پنجره و فضای تراس است به فضای حیاط .
مشخصات مالکیت : ��

مالکیت قاســم پورهادی فرزند اصغر دارای شماره ملی 2121922512 با جز سهم 6 از کل سهم 
6 بعنوان مالک شش دانگ عرصه و اعیان با شماره مستند مالکیت 31484 تاریخ 1395/10/04 
دفترخانه اســناد رسمی شماره 22 شــهر گرگان استان گلستان، موضوع سند مالکیت اصلی 
بشــماره چایی 084287 سری ج سال 94 با شماره دفتر الکترونیکی 139520312001009921 
ثبت گردیده است. با شماره مستند مالکیت 39438 تاریخ 1399/07/20 دفترخانه اسناد رسمی 

شماره 22 گرگان استان گلستان. 
برابر گزارش کارشناس رسمی 

آدرس محــل وقوع ملک مورد مزایده : گرگان خیابان جانبازان جانباز ســی ام )کوچه صنایع 
دســتی( مقابل فکوری دوم مجتمع باران طبقه چهارم کد پســتی 4916647876 و مختصات 

جغرافیایی
UTM272372E4079592N40S 

مشخصات اعیانی ملک :  ��
آپارتمان مورد نظر واقع در طبقه چهارم از مجتمع چهار طبقه و هشت واحدی دارای دو خواب 
سرویس کامل کف واحد مورد نظر سرامیک بدنه دیوارها گچکاری با رنگ آمیزی و کاغذ دیواری 
بصورت ترکیبی پنجره ها از جنس فلز آشپز خانه دارای کابینت از جنس ورق گالوانیزه گاز هود 
و ســینک دو لگنه و قابل بهره برداری مشــاهده گردید واحد مورد نظر دارای آیفون تصویری 
سرویس بهداشتی ایرانی حمام تا سقف کاشی و کف سرامیک سیستم گرمایش آبگرمکن مرکزی 

و سرمایش اسپیلت و امتیاز برق مستقل گاز و آب مشترک مجتمع فاقد آسانسور میباشد طبقه 
همکف با کاربری پارکینگ و کف پارکینگ موزاییک پازلی میباشــد توضیح اینکه واحد مورد 
نظر فاقد پارکینگ میباشد . ملک در حال حاضر) زمان بازدید ( در تصرف مالک قاسم پور هادی 

میباشد . 
نتیجه ارزیابی : با توجه به بررســیهای بعمل آمده و با در نظر گرفتن قدمت موقعیت مســاحت و 
کیفیت ساخت ارزش ششدانگ ملک تعرفه شده بصورت تخلیه و بدون در نظر گرفتن تعهدات 
و دیون احتمالی به اشخاص حقیقی و حقوقی و بانکها و موسسات مالی و دستگاههای دولتی و 

غیر دولتی جمعا بمبلغ 16/000/000/000 )شانزده میلیارد ریال( تعیین و تقویم میگردد . 
و طبق اعلام بستانکار ملک مورد رهن فاقد بیمه میباشد. 

-زمان برگزاری مزایده: روز دوشنبه مورخه 1403/09/12 از ساعت 9 صبح لغایت 12 ظهر 
-مکان برگزاری مزایده: اداره اجرای اســناد رســمی گرگان واقع در کمربندی جنب راهنمایی 

رانندگی اداره ثبت گرگان طبقه دوم. 
شرایط مزایده : ��

-مزایده از مبلغی که توســط کارشناس رســمی تعیین گردیده شروع و برنده کسی است که 
بالاترین مبلغ در جلسه مزایده پیشنهاد نماید . 

-طالبین خرید می توانند در ســاعات اداری جهت کسب اطلاعات بیشتر به اداره اجرای اسناد 
رسمی به نشانی فوق مراجعه نمایند و خریداران می توانند در وقت مقرر در محل مزایده حاضر 

و در جلسه مزایده شرکت نمایند . 
-شرکت در جلسه مزایده برای عموم آزاد و منوط به پرداخت 10 درصد از مبلغ پایه کارشناسی 
به حســاب ســپرده ثبت و تحت شناسه واریز اعلامی و حضور خریدار و یا نماینده قانونی او در 
جلسه مزایده است. متقاضی مکلف است اصل فیش واریزی مبلغ ودیعه ده درصد بنام خود را 
به همراه درخواســت کتبی به واحد اجرا تســلیم و ثبت نمایند. همچنین استرداد وجوه از دهم 

ماه بعد قابل اجرا میباشد. 
-برنده مزایده مکلف است ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از تاریخ مزایده به 
حســاب ســپرده ثبت تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب 

سپرده واریز نکند مبلغ مذکور قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد. در این 
صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ســاقط و مزایده تجدید میگردد مگر اینکه به اســتناد 
بخشــنامه شماره 117964/1400مورخ 1400/7/4 مدیر کل محترم دفتر نظارت بر اجرای اسناد 
رسمی چنانچه در جلسه مزایده خریدار دیگری جز برنده مزایده حضور نداشته و شخص برنده 
ظرف مهلت 5 روز مقرر در ماده 136 اصلاحی آئین نامه اجرای مفاد اسناد رسمی نسبت به تودیع 
ما به التفاوت مبلغ فروش به حساب صندوق ثبت اقدام ننماید و بستانکار متقاضی تجدید مزایده 
نباشــد و ظرف مهلت مقرر نسبت به نحوه واگذاری مورد مزایده )ششدانگ یا سهم مشاعی به 
میزان طلب ( اظهار نظر نماید در این صورت مورد مزایده با رعایت تشریفات ماده اخیر الذکر بر 

مبنای مبلغ پایه مزایده به بستانکار پرونده واگذار می گردد. 
-فروش مال به نســیه در صورتی جایز اســت که متعهد له فروش به نسیه را قبول و مدیون نیز 
مازاد را نقدا دریافت و یا نســبت به مازاد نســبه را قبول نماید در هر صورت خود مسوول وصول 
خواهد بود و حقوق دولتی و حقوق حراج نقدا دریافت می شود. مطابق ماده 39 مکرر اصلاحی 
آیین نامه اجرای اســناد رســمی لازم الاجرا در کلیه پرونده های اجرایی که مال مورد مزایده به 
بســتانکار واگذار می شــود،بدهکار می تواند ظرف دو ماه از تاریخ مزایده حسب مورد اقدام به 
پرداخت بدهی خود نماید. در این صورت خسارت تاخیر تادیه برای مراجعی که قانونا حق دریافت 
آن را دارند تا روز پرداخت وجه در صندوق ثبت محاســبه و وصول خواهد شــد. این زمان برای 

واحدی تولیدی تا قبل از تنظیم و امضا سند انتقال اجرایی اموال یا تحویل مال منقول است. 
ضمنا باســتناد بخشنامه 1403/85402 مورخ 1403/5/15 دفتر نظارت بر اجرای اسنادرسمی 
چنانچــه روز مزایــده با تعطیلی غیر مترقبه مصادف گردد. مزایده روز اداری بعد از تعطیلی در 
همان ساعت و مکان مقرر برگزار خواهد شد این آگهی پس از تایید نهایی فرآیند مزایده و ارسال 
آگهی در سایت آگهی های سازمان ثبت قرار خواهد گرفت و به منزله انتشار آگهی در روزنامه 
کثیر الانتشار محلی است . تاریخ انتشار در سایت آگهی های سازمان ثبت: روز چهارشنبه مورخ 

1403/08/30
شناسه آگهی: 1830114 

رئیس اداره اجرای اسناد رسمی گرگان - محمود خاندوزی   
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برگزاری جلسه شورای هماهنگی مدیران صنعت 
آب و برق استان در شرکت برق منطقه ای غرب

نقش اقتصاد- کرمانشاه- اردشیر 
ردگاه: جلسه هماهنگی مدیران 
صنعــت آب و برق اســتان با 
محوریــت برگزاری مســابقه 
سراسری تیراندازی خواهران 
وزارت نیرو برگزار گردید. اولین 
جلســه شــورای هماهنگی 
مدیران وزارت نیرو در اســتان 

کرمانشاه به ریاست الفتی نیا رئیس شورای هماهنگی مدیران وزارت نیرو 
در استان کرمانشاه و با حضور حسین زاده دبیر شورای مرکزی ورزش وزارت 
نیرو برگزار گردید.شایان ذکر است در این جلسه الفتی نیا مدیر عامل شرکت 
با اشاره به میزبانی شرکت برق منطقه ای غرب در برگزاری مسابقه سراسری 
تیراندازی خواهران وزارت نیرو بیان داشت: همه تمهیدات لازم برای برگزاری 
شایسته این رویداد فراهم گردیده است و کمیته های مختلف همه جوانب 
امر را در نظر گرفته اند.حسین زاده دبیر شورای مرکزی ورزش وزارت نیرو 
هم در این جلسه ضمن قدردانی از میزبانی شایسته شرکت برق منطقه ای 
غرب بیان داشــت اولویت اصلی وزارت نیرو در امر ورزش تشــویق کلیه 

همکاران به ورزش به منظور افزایش روحیه آنان برشمرد.

تکریم و تجلیل ازخانواده شهید حسین زینال زاده 
از شهدای امنیت

نقش اقتصاد- مشهد- حسین 
ابراهیم بای: در آستانه هفته 
بسیج و به منظور ارج نهادن 
بــه مقام والای شــهیدان، 
همزمان با سالروز شهادت 
مظلومانه شــهید حسین 
زینال زاده از شهدای امنیت 
مشــهد مقدس، مهندس 

شــاهمیرزایی فرمانده مرکز بســیج وزارت نفت ورسول اسناوندی 
فرمانــده حوزه مقاومت بســیج شــرکت ملــی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران وحمید رضا نوروزیان فرمانده پایگاه مقاومت 
بسیج شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه خراسان رضوی 
به همراه تعدادی از بسیجیان منطقه خراسان رضوی ضمن دیدار 
با خانواده معظم شهید زینال زاده و گرامیداشت یاد ایشان از مقام 

شامخ این شهید والامقام تجلیل به عمل آوردند.

 تعمیر ۱۹۰۰ پست هوایی و زمینی برق
 در استان مرکزی

نقش اقتصــاد- اراک- عبدی: 
بــرداری و  معــاون بهــره 
دیســپاچینگ شرکت توزیع 
نیروی برق اســتان مرکزی از 
تعمیر و نگهداری 1۹۰۰ پست 
هوایی و زمینی برق در استان 
طی ســال جــاری خبرداد.

محمــد مرادی افزود: تعمیر و 
نگهداری به موقع شــبکه توزیع برق و ترانس ها نقش مهمی در ارتقای 
بهبود برق رسانی، کاهش تلفات و تأمین برق مطمئن دارد.وی بیان کرد: 
تعمیر 13۴ دســتگاه ترانسفورماتو در کارگاه ترانس شرکت و همچنین 
تعمیر انواع کلیدهای هوایی از جمله سکســیونر و اتو ریکلوزر علاوه بر 
اصلاح به موقع در کاهش هزینه های اقتصادی شرکت نیز مؤثر بوده است.

این مقام مســئول، نصب حدود ۵68۰۰ کاور کنســول روی شبکه های 
توزیع برق با هدف کاهش خاموشی های گذرا و دائم را از دیگر فعالیت های 

انجام شده عنوان کرد.

انجام چهارهزار مترمربع آسفالت در روستای جابر بدره

نقــش اقتصاد- ایــلام- براری:  
مدیرکل بنیاد مســکن انقالب 
اســلامی ایلام گفــت: طرح 
نهضت آسفالت روستای جابر 
از توابــع شهرســتان بدره –

بامساحت چهار هزار مترمربع 
و با اعتبار 2۰ میلیارد ریال اجرا 
شــد. حبیب اله محبی افزود: 

همچنین پروژه آسفالت معابر شهرک ولیعصر بدره نیز به مساحت ۹ هزار 
مترمربع با اعتباری بالغ بر ۴۰ میلیارد ریال از منابع ملی، استانی و مشارکت 
دهیاری در مراحل پایانی اجراست.مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
ایلام با اشــاره به اقدامات انجام شــده در اجرای نهضت آســفالت در سطح 
استان یادآور شد: طی سه ماه اخیر تاکنون بیش ۵۰۰ هزار مترمربع آسفالت 
معابر در سطح روستاهای استان انجام شده و یا در دست اجراست.محبی 
از تهیه و بازنگری طرح هادی در 138 روستای استان طی 2 سال گذشته 
خبر داد و یادآور شد: اجرای طرح هادی در سطح این تعداد روستا شامل 
شن ریزی، جوی و جدول، پل، پیاده رو سازی، بیس و آسفالت گرم با اعتباری 

معادل سه هزار و ۵3۰ میلیارد ریال نیز انجام شده است.

دستگیری سارقان نفت خام
نقش اقتصاد - خوزستان- حسین 
عسکری: با هوشیاری کارگروه 
پیگیری ســرقت نفــت خام 
حراست مناطق نفتخیز جنوب، 
دو دستگاه تانکر پس از بارگیری 
66 هزار لیتر نفت خام سرقتی 

بــه ارزش تقریبــی 2۰ میلیارد ریال توقیف و رانندگان تانکرها دســتگیر و 
تحویل ماموران فراجا اهواز شــدند. به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی 
مناطق نفتخیزجنوب، ســارقان با هویت مشــخص، از طریق ایجاد انشعاب 
غیرمجاز روی خط لوله نفت ارســالی میدان منصوری به منطقه کریت و با 

استفاده از تاریکی شب قصد سرقت اموال بیت المال را داشتند.

برگزاری کارگاه آموزشی »اصول نگارش مقاله علمی پژوهشی  با کاربرد هوش مصنوعی« در آبفای استان اصفهان

تجلیل از کتاب خوانان برتر، مولفین و فعالان عرصه کتاب و کتابخوانی 

نقش اقتصاد- اصفهان- زهرا طهماســبی: با هدف تحقق شعار سال جاری 
آبفای استان اصفهان مبنی بر »خدمات نوین جهادی، توسعه مشارکت 
و سرمایه انسانی«، کارگاه آموزشی اصول نگارش مقاله علمی پژوهشی  
بــا کاربــرد هوش مصنوعی بــه منظور  ارتقای ســطح دانش  نیروی 

انسانی  برگزار شد.
معاون منابع انســانی و تحقیقات آبفای اســتان اصفهان در این  کارگاه 
آموزشی بر ارائه  مقالات علمی پژوهشی  توسط کارکنان در زمینه های 
تخصصی تاکید کرد و اظهار داشــت: بی شــک انجام پژوهش هایی که از 
سوی فعالان صنعت آبفا ارائه می شود، شکوفایی و بالندگی صنعت آب 

و فاضلاب را به دنبال دارد.
امراله سلیمانی به ضرورت آموزش های مهارت محور پرداخت و تصریح 
کرد: کارگاه های  آموزشی را که برای کارکنان در تمام سطوح شغلی در 
نظر گرفتیم، مهارت محور است  چرا که آبفا شرکتی فنی و مهندسی  است 
که با ارتقا ســطح  دانش و مهارت کارکنان آن، خدمات رســانی به مردم 

نیز افزایش می یابد.
وی درخصوص برگزاری کارگاه آموزشی مقاله نویسی با هوش مصنوعی 
اظهار داشت: درست است که افزایش تعداد مقالات به لحاظ کمی باعث 
خوشحالی است، اما ارائه مقالات کیفی بسیار حائز اهمیت است و تاکید 
مسئولان امر در آبفای استان اصفهان بر ارائه مقالات کیفی و کاربردی 

در سطوح مختلف شغلی است.

معاون منابع انسانی و تحقیقات آبفای استان اصفهان تصریح کرد: کارکنان 
باید موضوعاتی را برای پژوهش و تحقیق مد نظر قرار دهند که برای حل 

چالش ها و مشکلات صنعت آب و فاضلاب مفید و کاربردی باشد.
در ادامه این برنامه مشاور مدیرعامل در امور جوانان آبفای استان اصفهان 
 Artificial intelligence با بیان اینکه  امروزه از  هوش مصنوعی یا
که به اختصار آن را AI می نامند، در نگارش مقالات  اســتفاده می شــود 
تصریح کرد: هوش مصنوعی یکی از پیشرفت های بزرگ علمی و فناوری 
می باشد که در دهه های اخیر با پیشرفت سریع تکنولوژی های مرتبط، 

به یکی از موضوعات مهم و مورد توجه در حوزه پژوهش تبدیل شــده 
است. این حوزه مطالعاتی که به مطالعه و تحلیل قدرت تفکر و یادگیری 
ماشین ها می پردازد، برای بهبود کارایی و عملکرد در بسیاری از صنایع 
و زمینه های زندگی انسانی کاربردهای فراوانی داشته و نیز می تواند در 
تسهیل فرآیند تصمیم گیری پژوهشگران نقش مهمی ایفا کند و بر این 
اســاس این کارگاه آموزشــی برای کارکنان آبفای استان اصفهان برگزار 

شد.
امید ترویجی  با بیان اینکه آبفای استان اصفهان همیشه در زمینه تحقیق 
و پژوهش در کشــور پیشــرو بوده اســت اظهار داشــت: در کنگره ها و 
همایش هــای مختلف، فعالان صنعت آبفای اســتان اصفهان مقالات و 
تحقیقات کاربردی بســیاری ارائه داده اند و به عنوان مثال آبفای اســتان 
اصفهان توانست با بهره گیری از این مقالات علمی  و با استفاده از هوش 
مصنوعی در سیســتم تله متری آب را عادلانه  در ســطح اســتان توزیع 

کنند.
وی  به کاربرد هوش مصنوعی در نگارش مقالات علمی پژوهشی اشاره 
کرد و خاطر نشــان ســاخت: در ســال های اخیر هوش مصنوعی  توجه 
زیــادی را بــه خود جلب کرده اســت،  چرا که بــا بهره مندی  از هوش 
مصنوعی، می توانیم کارهای  خود را با سرعت و کیفیت بالاتر انجام دهیم. 
این در حالیســت که اســتفاده کاربردی از این ابزار ارتقا کیفی تولیدات 

علمی پژوهشی فعالان صنعت آبفا را نیز در برخواهد داشت.

نقش اقتصاد- گیلان- منکوئی: مدیر عامل شرکت برق منطقه ای گیلان 
با اهدا لوح ســپاس، از کتاب خوانان برتر، مؤلفین و برندگان مســابقه 

خلاصه نویسی کتاب قدردانی کرد.
محمود دشت بزرگ ضمن تبریک هفته کتاب و کتابخوانی به فعالان 
این عرصه، گفت: زکات علم نشر آن است و باید با به اشترک گذاشتن 
 اطلاعات و دانش خود به دیگران فرصت بدهیم تا از آن استفاده نمایند.

مدیر عامل شرکت برق منطقه ای گیلان ادامه داد: در دنیای کنونی، 
علم و دانش فقط از طریق کتاب حاصل نمی شــود بلکه از روش های 
نوین دیگر نیز حاصل می گردد و بهتر است بجای هفته کتاب، هفته 

مطالعه را داشته باشیم.
دشــت بزرگ با بیان اینکه هدف از مطالعه، کســب مهارت، تجربه و 
دانش است افزود: نتیجه مطالعه باید به خبرگی، توانمندی، کارآیی 
و بهره وری افراد منجر شــود تا با انتقال آن به ســازمان ها و شرکت ها، 

به رشد، توسعه و تعالی آن ها کمک نماید.

مدیر عامل شرکت برق منطقه ای گیلان با بیان اینکه ماحصل مطالعه 
صرفاً نباید در شرکت ها به اشتراک گذاشته شود، افزود: انتظار می رود 
خروجــی مطالعه را در رویدادهای علمی، کنفرانس ها و ســمینارها 

ببینیــم و شــاهد تولید محتوا و مقــالات همکارانمان در این محافل 
باشیم.

دشــت بزرگ تصریح کرد: در آیین های تقدیر از افراد فعال در حوزه 
مطالعه انتظار می رود از شخصیت ها و چهره های برجسته و سرشناس 
در ســطح اســتانی و ملی دعوت شود و از کار ارزشمند آنها نیز به نحو 

شایسته قدردانی بعمل آید.
گفتنی اســت در این آیین از همکاران فعال حوزه کتاب و کتابخانی، 
جواد صفایی، مهتا سعیدی، حسین امیرشنوا، سودابه دلسوز، معصومه 
آروند، محمد بندسی، محمد برزوئیان، سیده کبری غفاری، اسماعیل 
یوســفی و حسین رســولی )کتابخوانان برتر(، زهرا شفیعی، سهیل 
طاهری، ســیده لیوذا میرفلاح، فاطمه محمدپور و مســتوره شایگان 
)برندگان مســابقه خلاصه نویسی کتاب(، محمد شاه محمدی مؤلف 
کتاب »اصل صلاحیت و نظارت قضایی بر آن در نظام حقوقی ایران« 

و ناهید نجف زاده کتابدار برتر با اهدا لوح سپاسی قدردانی شد.

رونمایی از کتاب تمرینات والیبال در شهرکرد

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختیاری- زهرا مصطفوی: از کتاب تمرینات 
والیبال 12۵ تمرین تکنیکی و تاکتیکی رونمایی شد. با حضور ورزشکاران 
و جمع از مســئولین تربیت بندی و اصحاب رســانه از کتاب تمرینات 
والیبال 12۵ تمرین تکنیکی و تاکتیکی با نویسندگی اسماعیل کریمی 
دهکردی رونمایی شــد. اســماعیل کریمی دهکردی نویسنده کتاب 
تمرینــات والیبال در حاشــیه مراســم رونمایــی از این کتاب در جمع 
خبرنگاران با اشاره به اینکه کتاب خوانی یک فرهنگ است که باید آن 
را در بین نســل جوان نهادینه کرد اظهار داشــت: متأســفانه در شرایط 
کنونــی عــده ای از خواندن کتاب فاصله گرفته اند و این خود یک ضعف 
به شــمار می رود که بهترین راهکار برای رهایی از این وضعیت نوشــتن 
کتاب و آموزش دادن به نسل جوان است. وی تصریح کرد: کتاب تمرینات 
والیبال به همت 6۷ نفر از مربیان، داوران و پیشکسوتان در 1۰ فصل و 

3۵۰ صفحه علمی ترجمه شد. کریمی با اذعان بر اینکه این کتاب در 
ســه سطح مبتدی، متوســط و پیشرفته می باشد گفت: این کتاب جز 
علمی ترین کتاب ها در ایران اســت و در جشــنواره کتاب سال به عنوان 
یکی از بهترین کتاب ورزشــی در ایران معرفی شــده است. وی با تاکید 
بر اینکه متأســفانه در بحث آموزش ضعف هایی نیز وجود دارد گفت: 
کلید ضعف این مشــکل افزایش آگاهی مردم اســت. کریمی یکی از 
مشکلات در ورزش والیبال را نداشتن اسپانیرهای مالی قوی دانست و 
یادآور شد: بازیکن های جوان ما نمی توانند از طریق ورزش درآمدزایی 
داشته باشند و آن طور که باید به هدف خود برسند. لازم به ذکر است؛ 
سرپرســت مترجمان کتاب تمرینات والیبال 12۵ تمرین تکنیکی و 
تاکتیکی اسماعیل کریمی دهکردی و ترجمه آن توسط کانون مربیان 

استان چهارمحال و بختیاری می باشد.

رویداد

به مناسبت هفته کتاب صورت پذیرفت؛
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کاهش هزینه و 
افزایش پایداری 
بهینه سازی 
مصرف هر دو 
منبع انرژی، نه 
تنها به کاهش 
هزینه ها کمک 
می کند بلکه به 
افزایش پایداری 
انرژی نیز دامن 
می زند. با کاهش 
مصرف گاز و 
بهینه کردن 
تولید برق، 
کشورها 
می توانند 
وابستگی خود را 
به واردات 
سوخت کاهش 
داده و امنیت 
انرژی خود را 
افزایش دهند
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نقش اقتصــاد- اصفهان- پیــره زالی: مدیرعامل 
نمایشــگاه بین المللی استان اصفهان از برگزاری 
نوزدهمین نمایشگاه بین المللی صنعت سنگ از 

تاریخ 3۰ آبان تا 3 آذرماه سال جاری خبر داد.
بــه گــزارش پایگاه خبری اخبار نمایشــگاه ها، 
احمدرضــا طحانیــان، مدیرعامل نمایشــگاه 
بین المللی استان اصفهان، با اشاره به اهمیت این 
رویداد گفت: یکی از مهم ترین چالش های صنعت 
سنگ، خام فروشی به کشورهای دیگر است که 

این موضوع آســیب زیادی بــه درآمدهای این 
صنعت وارد می کند اما برگزاری نمایشگاه سنگ 
اصفهــان فرصتی را فراهم می کند تا این صنعت 
تا حد زیادی به جایگاه واقعی خود دســت پیدا 

کند.
وی افــزود: در این دوره از برگزاری نمایشــگاه، 
شرکت های ماشین ساز و همچنین شرکت های 

تولید ابزارآلات حضور چشمگیری دارند.
پاویون بزرگی به شــرکت های فرآور اختصاص 

داده ایم تا آخرین دستاوردهای خود را به نمایش 
بگذارند.

طحانیان با تأکید بر ارتقای کیفی نمایشگاه امسال 
نسبت به سال گذشته اظهار داشت: درکل امسال 
نمایشگاه سنگ اصفهان به لحاظ کیفی رشد قابل 
توجهی نســبت به سال گذشته داشته و میزبان 
بیش از 1۰۰ مشارکت کننده از استان های تهران، 
اصفهان، خراســان رضوی، قم، فارس و مرکزی 

خواهیم بود.

مدیرعامل نمایشگاه بین المللی استان اصفهان:

نمایشگاه سنگ اصفهان، جایگاه واقعی را به این صنعت باز می گرداند

بهینه مصرف کردن برق همان بهینه مصرف کردن گاز است
مدیر عامل شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری:

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختیاری- زهرا مصطفوی: 
مهندس سلیمیان تشریح می کند: ارتباط میان 
تولید برق از گاز طبیعی و بهینه سازی مصرف هر 
دو انرژی برق و گاز طبیعی، موضوعی پیچیده و 
حائــز اهمیت اســت کــه تأثیــرات اقتصادی، 
زیست محیطی و اجتماعی بسیاری به همراه دارد. 
در این متن، به بررســی این ارتباط و چگونگی 
بهینه ســازی مصرف برق و گاز طبیعی خواهیم 

پرداخت.
1. تولیــد بــرق از گاز طبیعی گاز طبیعی یکی از 
منابع اصلی تولید برق در بســیاری از کشــورها 
به ویژه در دهه های اخیر شــده اســت. این منبع 
انرژی به دلیل مزایایی نظیر ذخیره سازی آسان، 
توان تولید بالا، و انتشار کمتر آلاینده ها در مقایسه 
با سوخت های فسیلی دیگر مثل زغال سنگ، مورد 
توجه قرار گرفته است. در نیروگاه های گازی، گاز 
طبیعی به کار گرفته می شــود تا توربین ها را به 

حرکت درآورد و برق تولید کند.
2. کارایی و بهینه ســازی بهینه ســازی مصرف 
انرژی، به معنای کاهش مصرف بدون کاهش در 
ســطح خدمات و راحتی اســت. در رابطه با گاز 
طبیعی و برق، بهینه سازی به معنی این است که 
اگــر مصرف گاز طبیعی بــرای تولید برق بهینه 
شود، حداکثر کارایی در تولید برق حاصل خواهد 

شد. به عبارتی، وقتی که می خواهیم مصرف گاز 
را کاهش دهیم، در واقع به دنبال بهینه ســازی 

تولید برق نیز هستیم.
3. ارتباط مســتقیم مصرف بــرق و گاز طبیعی 
مصرف برق مستقیماً تحت تأثیر روش های تولید 
آن قرار دارد. اگر یک کشور بیشتر از گاز طبیعی 
برای تولید برق استفاده کند، بهینه سازی مصرف 
برق به طور غیرمســتقیم بر مصرف گاز نیز تأثیر 
می گذارد. به عنوان مثال، استفاده از فناوری های 
جدید و کارآمدتر در نیروگاه های گازی می تواند 
به تولید بیشــتر برق با مصرف کمتر گاز طبیعی 

منجر شود.
۴. کاهش هزینه و افزایش پایداری بهینه ســازی 
مصــرف هــر دو منبع انرژی، نــه تنها به کاهش 
هزینه ها کمک می کند بلکه به افزایش پایداری 
انــرژی نیــز دامن می زند. با کاهش مصرف گاز و 
بهینــه کــردن تولید برق، کشــورها می توانند 
وابســتگی خود را به واردات سوخت کاهش داده 

و امنیت انرژی خود را افزایش دهند.
۵. پیامدهای زیســت محیطی یکــی از مزایای 
کلیدی گاز طبیعی، نســبت به دیگر سوخت ها، 
انتشار کمتر گازهای گلخانه ای است. اگر مصرف 
برق بهینه شود و در عین حال گاز طبیعی به طور 
مؤثری مورد استفاده قرار گیرد، می توان به کاهش 

آثــار منفی زیســت محیطی و تغییرات اقلیمی 
کمــک کرد. این مســئله در قوانیــن و مقررات 
زیست محیطی کشورها نیز مورد توجه قرار گرفته 
اســت.در نهایت می توان گفت که بهینه ســازی 
مصرف برق و گاز طبیعی نه تنها به کاهش هزینه ها 
و افزایــش بهره وری منجر می شــود، بلکه تأثیر 

مثبتــی بر روی محیط زیســت و پایداری انرژی 
خواهد داشــت. با توســعه فناوری های نوین و 
بهینه ســازی فرآیندها، می توان از گاز طبیعی به 
عنوان یک ابزار مؤثر در تولید برق اســتفاده کرد 
و در عیــن حال به حفــظ منابع طبیعی و ارتقاء 

کیفیت زندگی کمک نمود.
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کاهش صادرات نفت خام چین
طبق آمار گمرکی، صادرات نفت خام چین، نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 
با 3.۴ درصد کاهش همراه است.داده های اداره کل گمرک چین نشان داد این 
کشور در ماه میلادی گذشته، در مجموع 1۰.۵3 میلیون بشکه در روز نفت خام 
وارد کــرد کــه ۹ درصــد کمتر از اکتبر ســال 2۰23 و 2 درصد کمتر از واردات 
11.۰۷ میلیون بشــکه در روز در ســپتامبر ســال جاری بود.طبق آمار گمرکی، 
صادرات نفت خام چین در فاصله ژانویه تا اکتبر، به طور متوسط  1۰.۷6 میلیون 
بشکه در روز بود که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته، 3.۴ درصد کاهش 
داشــته اســت. این آمار به تقویت روند نزولی در بازارهای نفت دامن زده اســت و 
تقاضای ضعیف چین، هر روز عامل احساسات منفی و کاهش قیمت نفت عنوان 
می شــود.از ســوی دیگر، تولید نفت چین در اکتبر، با 2.۵ درصد افزایش نسبت 
به سال گذشته، به ۴.۰۴ میلیون بشکه در روز رسید. طبق این رقم و میانگین 
نرخ واردات در اکتبر، نفت در دســترس پالایشــگاه ها، 1۴.۵۷ میلیون بشــکه 
محاســبه شــده اســت. این میزان در مقایسه با 1۵.22 میلیون بشکه در روز در 
سپتامبر، کاهش یافته است. با این حال، محاسبات نشان می دهد که توان تولید 
واقعی پالایشگاه در طول این ماه، به 1۴.۰2 میلیون بشکه در روز رسیده است.

قبوض نجومی برق در انتظار مشترکین پرمصرف

بر اساس قانون مانع زدایی از توسعه صنعت برق، اگر مشترکی بیش از حد مجاز 
یا همان الگو برق مصرف کنند، شاید قبض برق شان با ۵ برابر قیمت تمام شده 
صادر شــود.هزینه تأمین برق به ازای هر کیلوات ۷, ۵۴2 ریال اعلام شــده اما 
شرکت توانیر در محاسبه قبض برق مصرفی یک الگو دارد که ممکن است اگر 
شما برق زیادی مصرف کنید، با تعرفه های جدید، نقره داغ شوید. تا جایی که 
در قبض های برق هزینه ســوخت نیروگاه ها جداگانه گرفته می شــود.اما با این 
حال مشترکان کم مصرف مشمول پاداش و تخفیف مدیریت مصرف می شوند. 
از این پس مشترکان باید مراقب مصرف برق خود بوده و توجه داشته باشند که 
الگوی مصرف از 3۰۰ کیلووات ساعت به زیر 2۰۰ کیلووات ساعت در ماه رسیده، 
در صورتی که مصرف خود را کنترل نکنند مشمول تعرفه های بالاتر که پلکانی- 

افزایشی و نزدیک هزینه های تأمین برق است خواهند شد.

 شرط رایگان شدن هزینه آب، برق و گاز واحدهای آموزشی

ســخنگوی کمیســیون تلفیق بودجه ســال 1۴۰۴ گفت: به موجب مصوبه این 
کمیسیون هزینه آب، برق و گاز تمام واحدهای آموزشی و پرورشی تا سقف الگوی 
مصرف برای سال آینده رایگان شد.رحیم زارع در تشریح نشست دیروز )سه شنبه، 
2۹ آبان( کمیسیون تلفیق در بررسی بخش هزینه ای لایحه بودجه 1۴۰۴ اظهار 
کرد: به موجب مصوبه کمیســیون تلفیق، هزینه آب، برق و گاز تمام واحدهای 
آموزشی و پرورشی تا سقف الگوی مصرف رایگان شد.  وی اظهار کرد: با توجه به 
خبر افزایش قیمت خودروهای داخلی، کمیسیون در ابتدای این نشست، پیشنهاد 
کاهش تعرفه واردات خودروهای نو از 8۰ به 6۰ را مورد بررسی قرار داد، اما به دلیل 
اینکه این موضوع یکبار در صحن کمیســیون بررســی شده بود ایراد آیین نامه ای 

داشت که امیدواریم موضوع در صحن مجلس دوباره پیگیری شود.
 

 نگرانی درباره افت عرضه، قیمت نفت را افزایش داد
قیمت نفت در پی نگرانی ها درباره افت عرضه و بالا گرفتن تنش ها بین روســیه و 
اوکراین در معامله های روز سه شــنبه افزایش یافت.به گزارش خبرگزاری رویترز، 
نگرانی ســرمایه گذاران از بالا گرفتن تنش ها بین روســیه و اوکراین، با ادامه روند 
صعودی روز قبل به دلیل توقف تولید نفت در میدان یوهان ســوردراپ نروژ ســبب 
شد قیمت نفت در معامله های روز سه شنبه )2۹ آبان( افزایش یابد.قیمت معامله های 
نفت خام شاخص برنت دریای شمال برای تحویل در ماه ژانویه تا ساعت ۴ و 3۰ 
دقیقه بامداد سه شــنبه به وقت گرینویچ با 1۵ ســنت یا ۰.2 درصد افزایش به ۷3 
دلار و ۴۵ سنت برای هر بشکه رسید.در همین حال نفت خام شاخص وست تگزاس 
اینترمدیت آمریکا )WTI( برای تحویل در ماه دســامبر با 1۵ ســنت یا ۰.2 درصد 
افزایش با قیمت 6۹ دلار و 3۰ ســنت برای هر بشــکه داد و ســتد شد.در پی اعلام 
شرکت اکوینور نروژ مبنی بر توقف تولید در میدان یوهان سوردراپ، بزرگ ترین 
میدان نفتی غرب اروپا، به دلیل قطع برق، هر دو شاخص نفتی در معامله های روز 

دوشنبه )28 آبان( بیش از 2 دلار در هر بشکه افزایش داشتند.

در این رابطه، 
نباید از یاد ببریم 
که چین و آمریکا 

تنش ها و 
مناسبات 
اقتصادی 

گسترده ای با 
یکدیگر دارند. 

نکته احتیاط آمیز 
این است که 

حجم مبادلات 
نفتی ایران و چین 
برای طرف چینی 
در قیاس با حجم 

کلی مبادلات 
تجاری اش با 

آمریکا، ناچیز 
است. موضوعی 
که می تواند ایران 

را به یک اهرم 
چانه زنی در قالب 

روابط چین و 
آمریکا تبدیل کند

 نمایش گازی دولت سیزدهم!

زمان دولت سیزدهم توافقی با ترکمنستان برای سواپ 
گاز انجــام شــد که عــدد آن به حدی کم بود که هیچ 
تاثیــری روی حل ناتــرازی و تقاضای مصرف داخلی 
کشــور ما نداشــته و نخواهد داشــت. این گاز قرار بود 
ســالانه 1.۵ تا 2 میلیارد متر مکعب از مســیر ایران به 
آذربایجان سواپ شود و تنها 2۰ درصد از آن به عنوان 
سواپ فی به ایران پرداخت شود درواقع 2 میلیون متر 
مکعب گازی که سهم ایران عنوان شده بود بسیار ناچیز 
بوده و مشکلی را از ما حل نمی کرد.تنها نیروگاهی مثل 
نکا در ایران در روز حدود 13 میلیون متر مکعب مصرف 
گاز دارد یعنی عملًا گازی که قرار بود از ترکمنستان 
دریافت کنیم عددی نبود که تاثیرگذار باشــد ضمن 

اینکه بنا بود این گاز سواپ شود بنابراین بود و نبود آن 
تاثیری در حل ناترازی کشور نداشته و نخواهد داشت.

تاکنون دریافت گاز از ترکمنســتان در حد صفر بوده 
اســت قطعاً ترکمنستان دنبال کسب منافع بهتری از 
صادرات و یا ســواپ ذخایر گازی خود اســت بنابراین 
حتماً برای صدرو و یا سواپ گاز ایران به توافق نرسیده 
و گازی به ایران ارسال نکرده و اینکه تصور کنیم ایران 
را به عنوان یک شریک استراتژیک تلقی کرده و برای 
بلندمدت روی آن حساب کند؛ درست نیست.ما زمانی 
با ترکمنستان قرارداد گازی داشتیم اما به دلیل تفاقاتی 
که در زمان دولت احمدی نژاد در کشــور خودمان رخ 
داد؛ عملًا نتوانستیم گاز این کشور را دریافت کنیم و 
درواقــع خودمان مذاکــرات را ادامه ندادیم و قرارداد 
کان لم یکن شــد بنابراین طبیعی است ترکمنستان 
تمایل نداشــته باشد با کشــوری که سابقه خوبی در 
موضوع قراردادهای گازی ندارد وارد مذاکره و معامله 
شــود.اینکه کشــوری که دومین ذخایر گاز دنیا را در 
اختیار دارد واردکننده گاز شود، قطعاً منطقی نیست 
اما اگر امکان این را داشته باشیم که از یک شریک مورد 
اعتماد گاز را خریداری کنیم و در شــمال کشــور به 

مصرف رســانده و از جنوب و غرب کشــور صادر کنیم 
غیرمنطقی نیست و اقدامی به نفع ما است، چراکه هر 
قدر که مراودات بیشتری با دنیا داشته باشیم؛ می توانیم 
امنیت بیشــتری داشــته باشیم اما چنانچه به این گاز 
فقط برای واردات نگاه کنیم درواقع به بیراهه رفته ایم.

ما بین 2۵۰ تا 3۰۰ میلیون متر مکعب در روز ناترازی 
داریم اما کل تولید و صادرات ترکمنستان در این حد 
نیســت ولی مســلماً در حال حاضر می تواند بخشی از 
ناترازی ما را جبران کند، ضمن اینکه اگر ما حتی تراز 
مثبت گاز هم داشته باشیم؛ گاز ترکمنستان می تواند 
بخشی از مصرف شمال کشور را تأمین کند تا نیاز به 
صرف هزینه هنگفت و انتقال گاز از جنوب کشور نداشته 
باشیم، همچنین می توانیم گاز را به دیگر کشورها صادر 
کنیم و از این نظر دریافت گاز از ترکمنستان به نفع ما 
است.اگر ما بتوانیم حتی 1۰ میلیون متر مکعب هم از 
ترکمنســتان گاز دریافت کنیم مسلماً ناترازی بهبود 
خواهد یافت، اما در کوتاه مدت بهینه ســازی مصرف 
جواب می دهد اگر روی بهره وری و بهینه سازی مصرف 
سوخت کار کنیم؛ راحت تر می توانیم ناترازی را بهبود 
ببخشــیم از ســوی دیگر باید با دنیا نیز تعامل کنیم تا 

روی بخش بالادست و تولید کار کنیم، تا زمانی که هر 
دوی این بخش ها را با هم پیش نبریم حتی اگر واردات 
داشــته و افزایش تولید هم داشته باشیم مشکل حل 
نمی شود و نمی توانیم بعنوان صادرکننده بزرگ و یک 
کشــور تاثیرگذار در بازارهای جهانی گاز حرفی برای 
گفتن داشته باشیم.واردات از روسیه بیشتر شوافی بود 
که دولت ســیزدهم انجام داد، هیچ شــبکه ای که گاز 
روسیه را به ایران برساند؛ وجود ندارد، اینکه گفته شود 
روسیه خط لوله ای دارد که ما نیز می توانیم از آن استفاده 
کرده و گاز دریافت کنیم؛ نیز صحت ندارد، قرار بود در 
بستر خزر از شمال به جنوب یک خط لوله احداث شود 
تا ایران بتواند از آن خط گاز دریافت کند اما عملًا اجرای 
این پروژه چند مشکل دارد، اولاً مسئله رژیم حقوقی 
دریای خزر را داریم که سال هاست با این بهانه جلوی 
احداث خط لوله از ترکمنســتان به آذربایجان گرفته 
شده به محض اینکه حتی در مورد اجرای خط لوله از 
مســیر دریا به توافق برســیم، قبل از ما ترکمنستان و 
آذربایجان این کار را کرده و مشکل گازی خود را حل 
می کنند و این یک پاس گل خوب به این دو کشــور 

خواهد بود.

مرتضی بهروزی فر 
کارشناس انرژی

ت
ش

ددا
یا

بازتاب

هر سال محدودیت های انرژی زودتر اعمال می شود
صنعت فولاد، قربانی همیشگی بحران انرژی

باران شاکری
روزنامه نگار

 صنعت فولاد به عنوان یکی از مهم ترین صنایع در اقتصاد ایران، نقشی کلیدی 
در توسعه زیرساخت ها و رشد اقتصادی کشور دارد. با وجود این، بحران انرژی 
گاز در ســال های اخیر به طور جدی فعالیت این صنعت را تحت الشــعاع قرار 
داده است.به دلیل عدم اصلاح قیمت گاز، رشد صنایع مختلف و افزایش تقاضا 
برای گاز طبیعی، این منبع اســتراتژیک با کمبود مواجه شــده است. صنایع 
پتروشیمی، سیمان و فولاد از جمله بزرگ ترین مصرف کنندگان گاز محسوب 
می شــوند که در حال حاضر با محدودیت های انرژی روبرو شده اند.شــاید از 
دلایل اصلی این موضوع بتوان به زیرساخت های ناکافی، تحریم های اقتصادی 

اشاره کرد که باعث تشدید محدودیت ها در بخش انرژی شده اند.
گزارش ها نشــان می دهد که حدود 2۰ درصد از واحدهای تولید فولاد در 
سال گذشته به دلیل کمبود گاز، با کاهش تولید مواجه شده اند اما با وجود 
این تجربه تلخ، امسال شاهد اعمال زودهنگام محدودیت های گاز بوده ایم. 
علاوه بر این، اعمال محدودیت های برق نیز بر مشکلات این صنعت دامن 

زده و تولیدکنندگان فولاد را با چالش جدی تأمین انرژی مواجه کرده است 
که در نهایت این شرایط نه تنها بر روند تولید فولاد تأثیر گذاشته، بلکه بر 
قیمت تمام شــده محصولات فولادی و در نهایت بر کل زنجیره ارزش این 
صنعت اثرگذار خواهد بود.با ادامه محدودیت ها شاهد افزایش قیمت تمام 
شــده، بیکاری و کاهش اشــتغال و از همه مهم تر کاهش تولید و در نتیجه 
رکــود در صنعــت فــولاد خواهیم بود. در این خصــوص به گفتگو با بهادر 
احرامیان، عضو هیات مدیره انجمن فولاد ایران پرداختیم.عضو هیات مدیره 
انجمــن فــولاد ایــران بــه خبرنگار اقتصــاد آنلاین در خصــوص اعمال 
محدودیت های شدید گاز و برق در صنعت فولاد، گفت: صنعت فولاد ایران 
علی رغم سهم اندک در مصرف گاز کشور )حدود ۵ درصد(، همواره اولین 
قربانی کمبود انرژی است و اکنون نیز بین 2۰ تا ۴۰ درصد محدودیت گاز 
بــرای صنایــع فولادی و محدودیت های برق نیز هم در بخش خانگی و هم 
در بخش صنعتی اعمال شده است.وی اضافه کرد: این شرایط دوگانه، تولید 
فــولاد را بــا چالش جــدی مواجه کرده و می تواند به کاهش تولید، افزایش 
هزینه های تولید و به تبع آن، افزایش قیمت محصولات فولادی و کاهش 
صادرات نیز منجر شود.عضو هیات مدیره انجمن فولاد بیان کرد: هم اکنون 
در ماه آبان هستیم و پیش بینی می شود که اوج مصرف گاز در دی ماه رخ 
دهد؛ این بدان معناســت که ممکن اســت در ماه دی شــاهد شدیدترین 

محدودیت های گاز و برق باشیم که شرایط آب و هوایی نیز بر میزان و شدت 
محدودیت ها تأثیرگذار خواهد بود.وی ادامه داد: صنعت فولاد با تولید حدود 
۷۰ درصد برق مصرفی خود، گامی بزرگ در جهت خودکفایی برداشــته 
است. اما پرسش اینجاست که چرا با وجود این خودکفایی نسبی، همچنان 
شــاهد اعمال محدودیت های برق، حتی در فصل زمســتان هستیم؟عضو 
هیات مدیره انجمن فولاد تاکید کرد: امســال زودتر از ســال های گذشته با 
اعمال محدودیت های انرژی مواجه شــدیم و پیش بینی می شــود میزان 
ناترازی امســال نیز نســبت به سال گذشته بیشتر باشد.احرامیان در پایان 
گفت: صنعت فولاد ایران با تولید سالانه بیش از 3۰ میلیون تن فولاد، در 
جمع 1۰ تولیدکننده برتر جهان قرار دارد. با این حال، این صنعت پتانسیل 
بســیار بیشــتری برای رشد و ارتقای جایگاه خود در عرصه جهانی دارد؛ با 
رفــع موانعــی مانند قطعی های برق و تأمین پایدار انرژی، می توانیم فاصله 
خود را با کشورهای پیشرو در این صنعت کاهش داده و به یکی از بزرگترین 
تولیدکنندگان فولاد در جهان تبدیل شویم.گفتنی است بحران انرژی گاز 
نه تنها تهدیدی برای صنعت فولاد بلکه زنگ خطری مهم برای کل اقتصاد 
ایران است که نیازمند توجه جدی و راهکارهای استراتژیک و عملی است. 
بدون شک، پاسخگویی به این چالش نیازمند تلاش هم سو از سوی دولت، 

wبخش خصوصی و نهادهای مرتبط است.
w

w
n

a
g

h
s

h
e

e
g

h
te

s
a

d
o

n
li

n
e

.i
r

هنوز مدت زمان زیادی از پیروزی دونالد ترامپ در انتخابات 
ریاست جمهوری 2۰2۴ آمریکا نگذشته است با این حال، 
شــاهد طرح تحلیل و تفسیرهای مختلف با محوریت این 
رویــداد و تبعــات و پیامدهای آن برای آمریکا و جهان در 
ابعاد گوناگون هستیم.به گزارش »نقش اقتصاد«؛ در این 
راستا، یکی از حوزه هایی که برخی از صاحب نظران و البته 
افکار عمومی کشورمان تا حد زیادی معطوف به آن هستند 
این مســاله اســت که ترامپ با حضور در کاخ ســفید، چه 
سیاست هایی را در رابطه با ایران در دستورکار قرار خواهد 

داد؟ آیا همچون دوره چهار ساله پیشین حضور او در قدرت 
باید انتظار افزایش فشارهای اقتصادی علیه ایران را داشته 
باشیم یا خیر، ترامپ در دوره جدید حضورش در قدرت، 
سعی خواهد کرد تا با سیاست های جدیدی در مورد ایران 
رفتار کند و رویه های تازه ای را به نمایش بگذارد. رویه هایی 
که عاری از رویکردهای تهاجمی و تنُد هســتند. در این 
رابطه، به تازگی شاهد بوده ایم که نشریه فایننشیال تایمز 
در خبری با استناد به آنچه از منابع نزدیک به دولت ترامپ 
ذکر کرده این نکته را مورد اشاره قرار داده است که ترامپ 
و تیم متحد وی در قدرت سعی دارند فشارهای اقتصادی 
را به قدری علیه ایران افزایش دهند که اقتصاد این کشور 
ورشکســته شــود و تهران امکان حمایت مؤثر از نیروهای 
متحد با خود در ســطح منطقه را از دســت بدهد. البته که 
ایــن رویکــرد احتمالی ترامپ تا حد زیادی نیز معطوف به 
تشــدید نارضایتی هــای داخلی از وضعیــت اقتصادی 
کشــورمان است و سعی دارد تا گسل های امنیتی را علیه 
ایران فعال کند. در این میان، اینطور به نظر می رســد که 
تکیه و نکته اصلی که فایننشیال تایمز سعی در برجسته 
ســازی آن داشته، مربوط به افزایش فشارها علیه صنعت 
نفت ایران و روند صادرات نفت کشورمان است. دلیل آن 
هم این است که اساساً بخش قابل توجهی از اقتصاد ایران 
هنوز به واسطه دلارهای نفتی تغذیه می شود و بدون تردید 
این حوزه اصلی ترین عرصه ای است که طیف رقبا و دشمنان 
کشــورمان جهت ضربه زدن به ایران آن را مد نظر دارند. 
جدای از آنچه نشریه فایننشیال تایمز در رابطه با کشورمان 
گفته، باید توجه داشته باشیم که نگاهی اجمالی به اعضای 
تیــم سیاســت خارجی ترامپ نیز نشــان می دهد که او 
قراراست بار دیگر فشارها علیه ایران را تشدید کند. اکنون 
گزینه های انتخاب شده از سوی ترامپ برای کرسی های 
وزارت خارجه، وزارت دفاع، وزارت خزانه داری و یا مشاور 
امنیت ملی آمریکا و نماینده این کشــور در ســازمان ملل 
متحد، همه و همه گرایش های روشن ضدایرانی و در عین 

حال، حامی رژیم اشــغالگر قدس دارند. تردیدی نیست 
که اگر ترامپ قصد داشــت تا رویکرد منعطف تری را در 
رابطه با ایران اتخاذ کند، بایستی این نکته را در افرادی 
که برای سمت های گوناگونی که قرار است در دولت آتی 
آمریکا به خدمت مشــغول شــوند، نشان می داد نه اینکه 
دست روی افرادی بگذارد که شدیداً مشهور به رویکردهای 
تهاجمی و ضدایرانی هستند. از این رو، صنعت نفت ایران 
و روند صادرات نفت کشــورمان، اصلی ترین حوزه هایی 
خواهنــد بــود که در طی ماه ها و ســال های آتی، هدفِ 
اقدامات تقابلی دولت ترامپ قرار خواهند گرفت. فراموش 
نکنیــم که رویکرد اصلــی ترامپ، ضعیف کردن اقتصادِ 
دشمنان و رقبای آمریکا و سپس ضربه زدن به آن ها است. 
شواهد و قرائن نیز نشان می دهند که ترامپ در دستورکار 
تازه خود علیه ایران مصمم اســت. در این رابطه، انتظار 
می رود که ترامپ و تیم اقتصادی و سیاست خارجی او تا 
حد زیادی فشارهای خود علیه چین برای کاهش خرید 
نفت از ایران را افزایش دهند. بر اساس آخرین داده های 

موسسه "کپلر"، چین اکنون بخش اعظم نفت صادراتی 
ایران را خریداری می کند و در طی ماه گذشته میلادی 
با خرید میانگین 1 میلیون و ۷۰۰ هزار بشــکه نفت از 
ایران در روز، به اصلی ترین مشتری نفت صادراتی ایران 
تبدیل شــده اســت. در این رابطه، نباید از یاد ببریم که 
چین و آمریکا تنش ها و مناسبات اقتصادی گسترده ای 
با یکدیگر دارند. نکته احتیاط آمیز این اســت که حجم 
مبادلات نفتی ایران و چین برای طرف چینی در قیاس 
با حجم کلی مبادلات تجاری اش با آمریکا، ناچیز است. 
موضوعــی کــه می تواند ایران را به یک اهرم چانه زنی در 
قالــب روابط چیــن و آمریکا تبدیل کند. از این رو، روند 
آماده ســازیهای اقتصادی لازم در کشــور برای مقابله با 
دولــت ترامپ که قبــل از پیروزی وی در انتخابات اخیر 
آمریکا بر اساس آنچه برخی منابع آگاه پیشتر اعلام کرده 
بودند آغاز شده، باید با قدرت ادامه یابد و تمهیدات لازم 
به ویژه در حوزه حراست از خطوط و روندهای صادراتی 

نفت ایران اندیشیده شود.

سامان سفالگر
روزنامه نگار

چشم انداز 
فروش نفت 
ایران در 
پساترامپ

»نقش اقتصاد« از پالس معنادار 
فایننشیال تایمز به صنعت نفت 
ایران گزارش می دهد؛

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی

قطعه شــماره 1 برابر رای شماره 140360316002001504 هیات اول 1403/03/11 ششدانگ یک قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت 1676/95 متر در پلاک 5 اصلی به نام آقای میفر سالمیان واقع در اسلام 

آباد غرب روستای انجیرک
قطعه شماره 2 برابر رای شماره 140360316002001739 هیات اول 1403/03/26 ششدانگ یک قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت 4302/48 متر در پلاک 5 اصلی به نام آقای میفر سالمیان واقع در اسلام 

آباد غرب روستای انجیرک 
قطعه شماره 3 برابر رای شماره 140360316002001507 هیات اول 1403/03/11 ششدانگ یک قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت 2754/21 متر در پلاک 5 اصلی به نام آقای میفر سالمیان واقع در اسلام 

آباد غرب روستای انجیرک
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک اســلام آباد تصرفات مالکانه بلامعارض  متقاضی آقای میفر ســالمیان  فرزند هنرمند 
بشــماره شناسنامه 3240359189 صادره از اســلام آبادغرب پلاک فرعی از 5 اصلی واقع در اسلام 
آبادغرب خریداری از مالک رسمی آقای هنرمند سالمیان محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. الف /274/1
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/15تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/30

محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی

قطعه شــماره 1 برابر رای شماره 140360316002001164 هیات اول 1403/02/29 ششدانگ یک قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت 1873/22 متر در پلاک 5 اصلی به نام آقای سعید سالمیان واقع در اسلام 

آباد غرب روستای انجیرک
قطعه شماره 2 برابر رای شماره 140360316002001332 هیات اول 1403/03/04 ششدانگ یک قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت 5520/95 متر در پلاک 5 اصلی به نام آقای سعید سالمیان واقع در اسلام 

آباد غرب روستای انجیرک 
قطعه شماره 3 برابر رای شماره 140360316002001164 هیات اول 1403/02/29 ششدانگ یک قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت 3492/3 متر در پلاک 5 اصلی به نام آقای سعید سالمیان واقع در اسلام 

آباد غرب روستای انجیرک
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک اســلام آباد تصرفات مالکانه بلامعارض  متقاضی آقای سعید سالمیان  فرزند هنرمند 

بشــماره شناسنامه 3240359189 صادره از اســلام آبادغرب پلاک فرعی از 5 اصلی واقع در اسلام 
آبادغرب خریداری از مالک رسمی آقای هنرمند سالمیان محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. الف /272/1
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/15  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/30

محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب  

  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی

قطعه شماره 1 برابر رای شماره 140360316002001161 هیات اول 1403/02/29 ششدانگ یک قطعه زمین کشاورزی 
به مساحت 2797/03 متر در پلاک 5 اصلی به نام آقای میثم سالمیان واقع در اسلام آباد غرب روستای انجیرک

قطعه شماره 2 برابر رای شماره 140360316002001158 هیات اول 1403/02/29 ششدانگ یک قطعه 
زمین کشــاورزی به مســاحت 1481/03 متر در پلاک 5 اصلی به نام آقای میثم سالمیان واقع در اسلام 
آباد غرب روســتای انجیرک موضــوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وســاختمانهای 
فاقدسندرسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک اسلام آباد تصرفات مالکانه بلامعارض  متقاضی 
آقای میثم ســالمیان  فرزند هنرمند بشماره شناسنامه 73 صادره از اسلام آبادغرب پلاک فرعی از 5 
اصلی واقع در اسلام آبادغرب خریداری از مالک رسمی آقای هنرمند سالمیان محرز گردیده است.لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم 
اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. الف /270/1
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/15  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/30

محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب  

آگهی موضوع ماده3 قانون  و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

نظربه اینکه برابررای شماره 5440 مورخ 09/ 07/ 1403 صادره از هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ناحیه 
یک اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی  در قسمتی از پلاک 67/64بخش 4 اهواز که 
حکایت از احراز مالکیت متقاضی نســبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رســمی 
)دفتر یک صحفه 541الی 577 ســهمی مجید و عبدالرزاق و حســن و عبدالله و عزیز و نادر و 
امیر و ابراهیم و عصیله و عزیزه و  فوزیه  به متقاضی آقای جاســم بغلانی زاده فرزند رغیف  
شــماره شناسنامه 212 صادره شادگان کد ملی 1899182276 نسبت به ششدانگ یک باب 

ساختمان به مساحت 246/25 متر مربع در قسمتی از پلاک فوق خریداری شده  طبق شرح 
صدر آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گریده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دونوبت به فاصله پانزده روز  در روزنامه های محلی و کثیر الانتشار سراسری اگهی 
میگردد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشــار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره تســلیم نمایند و 
پس از اخذ رســید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد شد.
 شناسه آگهی: 1819949

تاریخ انتشار نوبت اول: 14 /08/ 1403 - تاریخ انتشار نوبت دوم: 30 /08/ 1403
بهزاد مردانی -رئیس اداره ثبت و املاک ناحیه یک اهواز  

آگهی موضوع ماده3 قانون  و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

نظربه اینکه برابررای شماره 5426 مورخ 09/ 07/ 1403 صادره از هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد ســند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی  در قسمتی از پلاک 
58/25بخش 9 اهواز که حکایت از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا 
و انتقال ملک از مالک رسمی )سهام باغات شماره 1460 محمد رضا مرادی ( به متقاضی 
فخریه عبیداوی فرزند مختار شــماره شناسنامه 6848 صادره از دشت ازادگان کد 
ملی 1988202329نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 247/28 متر 
مربع در قســمتی از پلاک فوق خریداری شده  طبق شرح صدر آگهی و انتقال ملک 
از مالک رسمی بنام وی محرز گریده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت 
به فاصله پانزده روز  در روزنامه های محلی و کثیر الانتشار سراسری اگهی میگردد 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره تسلیم 
نمایند و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. ضمنا صدور سند 

مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد شد.شناسه آگهی: 1819943
تاریخ انتشار نوبت اول: 14 /08/ 1403
تاریخ انتشار نوبت دوم: 30 /08/ 1403

بهزاد مردانی -رئیس اداره ثبت و املاک ناحیه یک اهواز  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سندبرابر رای شماره 140260318017006657 مورخ 1402/11/12 هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
رضوانشــهر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای / خانم رضا حســرتی فرزند رمضان بشــماره 
شناسنامه 4 صادره از رضوانشهر در شش دانگ یک قطعه زمین به مساحت 320 متر مربع مشتمل بر 
یک باب خانه پلاک 248 فرعی از 72 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 58 و 61 متصل به هم فرعی 
از 72 اصلی واقع در قریه رینه بخش 27 گیلان خریداری از مالک رسمی آقای خانم عبدالعزیز امیری 
تالش محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سندمالکیت صادر خواهد شد. 
913/858 رم الف - شناسه آگهی: 1819509

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/8/15- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/8/30
رییس ثبت اسناد و املاک رضوانشهر -  کیانوش کیانی نژاد  

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای مهدی بختیاری حصاری برابر وکالت های شماره 44685 مورخ 140/08/19 و 47837 
مورخ 1403/05/28 دفترخانه 35 شهریار از طرف رسول رستم زاده دهخوارقانی که برابر 
نامه شــماره 140385654519000125 مورخ 1403/08/21 دفترخانه 35 شهریار تائید 
گردیده اســت و با استناد دو برگ استشهادیه بشناسه یکتا 140302151519000322 و 
رمز تصدیق 318320 مورخ 1403/08/07 دفترخانه 35 شــهریار مدعی فقدان ســند 
مالکیت ششــدانگ یک زمین محصور با بنای احداثی بشماره پلاک 7963 فرعی از 50 
اصلی مفروز و مجزی شــده 2 فرعی از اصلی ، به مســاحت 300( سیصد متر مربع ، واقع 
ذیل 55458 صفحه 102 دفتر 1808 ثبت و سند مالکیت به شماره چایی 722757 سری 
ب سال 90 بنام رسول رستم زاده دهخوارقانی صادر گردید بعلت جابجایی سند مالکیت 
مفقود گردیده است لذا مراتب باستناد تبصره یک ذیل ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در 
یک نوبت آگهی میشــود تا چنانچه کســی مدعی انجام معامله نسبت به پلاک فوق و یا 
وجود سند مالکیت نزد خود میباشد از تاریخ انتشار این آگهی ظرف مدت ده روز اعتراض 
خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت و یا سند انتقال بنام خود باین اداره تسلیم و رسید 
دریافت نماید در غیر اینصورت این اداره پس از انقضای مدت مذکور و نرسیدن اعتراض 

نسبت به صدور سند المثنی طبق مقررات اقدام خواهد نمود. م الف 11777
مهدی ناصری - رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهریار  
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جایگاه صنایع تبدیلی در توسعه اقتصاد

امروزه خام فروشــی محصولات کشــاورزی به یکی از چالش های اصلی اقتصاد 
کشاورزی در کشور بدل شده است. تا جایی که برخی محصولات با اصالت و با 
کیفیت ما بعد از صادرات فله ای، فرآوری شــده و با بســته بندی شــیک به نام 

کشورهای دیگر در دنیا عرضه می شوند.
به دیگر سخن اگرچه کشاورزی به عنوان کانون و محور اصلی توسعه کشور، از 
نقش و جایگاه ویژه ای برخوردار است ولی باید پذیرفت صنایع وابسته به کشاورزی، 
شرط لازم و محرک توسعه این بخش، محسوب می شوند. از سوی دیگر جایگاه 
صنایع تبدیلی و تکمیلی در بخش محصولات کشاورزی به دلیل مقتضیات بین 
المللی و جهانی، ضرورت حضور در بازارهای منطقه ای و بین المللی و پیوستن 

به سازمان تجارت جهانی، یک جایگاه استراتژیک و حیاتی محسوب می شود.
امــا با وجود برنامه ریزی ها، ســرمایه گذاری هــا و تلاش های صورت گرفته در 
ســال های اخیر در جهت کاهش خام فروشــی به ویژه در محصولات کشاورزی، 
جایگاه کشــور در بحث فرآوری جایگاه مطلوبی نیســت و ایران جزو کشورهای 

پیشرفته در این امر محسوب نمی شود.
 همین امر خسارات فراوانی را از پنجره ایجاد اشتغال، ایجاد ضایعات کشاورزی 
و کمرنگ شدن حضور در اقتصاد بین المللی، متوجه کشورمان ساخته است. در 
حال حاضر عمده محصولات کشاورزی به صورت خام و فرآوری نشده به کشورهای 
مختلف صادر می شود که با رونق و توسعه صنایع تبدیلی کشاورزی و مطابقت 
تولید با اســتانداردهای جهانی می توان بازارهای صادراتی بهتر و ارزش افزوده 

بیشتری را به دست آورد.
فلذا توسعه صنایع تبدیلی و فرآوری محصولات کشاورزی به یک عنوان یک گام 
اساســی و قابل اعتنا در توســعه اقتصاد و ایجاد اشتغال پایدار همواره در محافل 
اقتصادی مورد توجه جدی قرار گرفته است و سرمایه گذاری در این بخش، بیش 

از گذشته مورد نیاز است.
گســترش صنایع تبدیلی علاوه بر چرخاندن چرخ اقتصاد کشــور در چرخاندن 
چرخ اقتصاد روســتایی نیز بســیار حائز اهمیت است. در حقیقت توسعه صنایع 
تبدیلی به ویژه در مجاورت روســتاها با محوریت تلفیق صنعت و کشــاورزی، 
فرصت اســتفاده از از پتانســیل های مناطق روســتایی را به نحو مطلوبی فراهم 
می ســازد. اســتفاده بهینه از اوقات فراغت روستاییان و نیروی انسانی حاضر به 
یراق، کاهش هزینه های حمل و نقل، بهره گیری از تولیدات مختلف روستایی، 
نگاه علمی کشــاورزان به تولیدات محصولات و توجه به آمایش کشــت، کاهش 
ریسک کشاورزی، کاهش ضایعات محصولات کشاورزی با امکان سریعتر انتقال 
به کارخانه، افزایش درآمدهای غیرکشــاورزی در مناطق روستایی، اشتغالزایی 
در فصول غیر کشــاورزی و کاهش بیکاری های فصلی، تنوع بخشــی به اقتصاد 
روســتایی، تأمین مواد غذایی و عرضه آن در خارج از فصل تولید، توســعه درون 
زای مناطق روســتایی، کاهش مهاجرت روســتائیان و ایجاد فرصت مهاجرت 
معکوس و در نهایت جلوگیری از تبدیل زمین های حاصلخیز به ویلا و خانه باغ 

از مزایای اصلی و جانبی پیامدهای استقرار صنایع تبدیلی محسوب می شوند.
 در مجموع باید اذعان داشت در راستای تحقق این مهم، باید متخصصین حوزه 
صنایع تبدیلی با کمک ســرمایه گذاران، کارآفرینان، دانشــمندان جوان دانش 
بنیان، کشــاورزان و تولیدکنندگان در کنار همراهی جدی و غیر کلیشــه ای 
مسئولین، دست به اقدامات اثربخش زده و با ایجاد جبهه اقتصادی در این حوزه 

سعی در فتح قله های توسعه پایدار در حوزه صنایع تبدیلی نمایند.
با اســتفاده از تکنولوژی های نوین و مدرن در بخش کشــاورزی، استفاده از علوم 
دانش بنیان و هوش مصنوعی، افزایش تولیدات کشــاورزی باکیفیت، دعوت از 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی می تواند علاوه بر ایجاد همبستگی در صنعت 
و کشــاورزی، می توان به در دســت گرفتن بازارهای خارجی، کاهش واردات 
محصولات مورد نیاز و ... به ایجاد اشتغال پایدار و توسعه اقتصادی در شهرها و 

روستاها امیدوار بود.

از افاضات علم تاج

سایه: وزیر امور اقتصاد و دارایی: امسال، آخرین سال بنگاه داری بانک هاست
علم تاج: خدا کند بعد از تعطیلی بنگاه، وارد عرصه خطیر بساز بفروش نشوند!
ستاره صبح: اقراریان، عضو شورای شهر تهران: چاپخانه همشهری پوسترهای 

انتخاباتی زاکانی را چاپ کرده است
علم تاج: لابد انتظار داشــتید چاپخانه آرمان ملی یا اعتماد پوسترهای ایشان 

را چاپ کنند!
آرمان میهن: فیلترینگ امنیت سایبری را زیر سؤال برده است

علم تاج: جدی می فرمائید؟!
آرمــان میهن: وزیر آموزش و پرورش: دریافت کمک مالی اجباری در مدارس 

ممنوع است
علم تاج: خانواده ها خودشان با زبان خوش به مدارس کمک مالی کنند!

زردکوه: مجریان رسانه ملی یا بازیگران تبلیغات
علم تاج: از آن پیش بس کن که گویند: بس!
کیهان: دیدار با نماینده ترامپ تکذیب شد

علم تاج: از دیو مهربانی نیاید! سگ زرد برادر شغال است...
همشهری: چرا با وزارت نیرو با مصرف کنندگان نجومی برق برخورد نمی کند؟

علم تاج: واقعاً شما نمی دانید چرا؟!
شهروند: چرا باید یارانه ثروتمندان در حوزه انرژی قطع شود؟

علم تاج: به همان دلیل که وزارت نیرو با مصرف کنندگان نجومی برق برخورد 
نمی کند، فعلًا قطع نمی شود!

همدلی: بنزین آلوده تر از مازوت
علــم تاج: لابد می خواهند پمپ بنزین ها را هم تعطیل کنند و با دوچرخه بریم 

سر کار!
خوزی ها: تبعیض در حقوق کارمندان دولت

علــم تاج: ای بابا اختلاف حقــوق 30 میلیونی کارمندان وزارت نفت با وزارت 
آموزش و پرورش هم شد تبعیض! برای چندرغاز پول با آبروی مردم بازی نکنید!
ســپهر ایرانیان: سلمانی شهردار اقبالیه استان قزوین: اقبالیه بعنوان پایلوت 

اجرای سامانه سوت زنی معرفی شده است
علم تاج: الان این خبر مثبت است یا منفی؟!

آرمان: فرهنگ سازی مدیریت مصرف انرژی در سطح مدارس استان
علم تاج: به نظر شما کمی دیر نیست؟!

ایران: سود اصلاح قیمت خودرو هم به جیب مردم می رود هم به جیب خودرو 
ساز

علم تاج: آقا ما سود نخواستیم. افسانه چو از حد گذرد، دردسر آرد!
جوان: تغییر مبلمان شهری، چاره آلودگی هوا

علم تاج: پس خدا را شکر ربطی به مازوت ندارد و می توانیم دوباره مازوت ها را 
از انبار بیرون بیاوریم!

سید هادی حسینی
فعال حوزه اقتصاد

 وظایف بانک ها در قبال مردم

بانک ها موظف اند به  طور شــفاف مشــتریان خود را در جریان نفوذها و نشــر 
اطلاعات شــان قرار دهند. زیرا ســرمایه بانک ها پولی نیست که در آنهاست، 
بلکه مشــتریانی هســتند که پول شان را در بانک می گذارند.پیرامون عواقب 
نبود اطلاع رسانی درست از سوی بانک ها به مشتریان خود درباره هک شدن 
دو مورد مهم وجود دارد.اولین مخاطره ای که وجود دارد آسیب مالی مشتریان 
است. زمانی که مشتری از هک شدن بانک ناآگاه باشد، با تهدیدهای بزرگی 
روبه رو می شود. ممکن است شخصی با ادعای اینکه از کارکنان بانک است، 
با مشــتری تماس بگیرد و یکســری اطلاعات به مشتری بدهد و با مهندسی 
اجتماعی، او را مجاب کند تا پولی را از حســاب خود خارج کند.مســاله دوم 
از بین رفتن اعتماد مشتریان به بانک  هاست افراد پول خود و ارزشمندترین 
دارایــی خــود را در اختیــار بانک قرار داده و به آن اعتماد کرده اند. بانک باید 
اعتمــاد مشــتریان را از طریق آگاهــی دادن و تمهیداتی که برای بعد از این 
اتفاق  اندیشیده است، حفظ کند؛ وگرنه بعد از مدتی کسی به بانک اعتماد 
نمی کند.بزرگ ترین سرمایه بانک ها اعتماد مشتریان شان است. با این رویه 
تکذیب و ســپس تایید خبرها که سال هاســت در دولت ها جریان داشته و به 
زیرمجموعه های آن ســرایت کرده، اعتماد مشــتریان به نظام بانکی کمتر از 
قبل می شود و تبعات بسیاری دارد. زیرا مردم پول های خود را از بانک خارج 
و تبدیل به طلا و ارز می کنند که هم راحت تر سرقت می شود و از بین می رود 

و هم به اقتصاد کشور آسیب می زند.
در این حین بانک ها وظایفی در قبال مشتریان خود دارند  بطوریکه مشتریان 
با تهدیدهایی مواجه می شــوند که راهکاری برایش اندیشــیده نشده است. 
بانک موظف به آگاهی رسانی و آموزش به مشتریان است تا افراد بدانند چه 

استفاده هایی از اطلاعات شان می شود.
پس از آگاهی رســانی و آموزش، قدم ســوم بانک ها تمهیداتی اســت که باید 
برای تکرار نشــدن این هک ها بیندیشــند. در قدم چهارم نیز بانک ها باید 
اقداماتی را در نظر بگیرند تا اتفاقی که افتاده، کمترین آســیب ممکن را در 

پی داشته باشد.

شبیخون دلاری به صنعت خودرو!

افزایش قیمت ناگهانی محصولات دو شــرکت اصلی خودروســازی در کشور 
که خودروهایشان به صورت میانگین با حدود ۴۰ درصد رشد قیمت مواجه 
شده، موجی از نارضایتی ها و واکنش را به همراه داشته که قطعاً قابل اعتناست 
و هیچ توجیهی برای این اقدامی که بی شــباهت به شــبیخون نیست، وجود 

ندارد.
آنچه که رســم معمول افزایش قیمت محصولات کارخانه های خودروسازی 
بوده، طی کردن پروســه اخذ مجوز افزایش نرخ ها از شــورای رقابت و پس از 
کناره گیری این نهاد از فرآیند نرخ گذاری خودرو، اجازه از ســازمان حمایت 
از مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان بــوده که معمولاً روالی مدت دار برای 
طی کــردن آن نیــاز بود اما پدیده ای که اخیراً در فقره افزایش محصولات به 
ثبت رســید، کاملًا ناگهانی و غافلگیرکننده بوده و هیچ شــباهتی میان آن و 
مقاطع قبلی وجود ندارد و بر این اساس است که برخی از عبارت شبیخون 

برای توصیف اقدام ایران خودرو و سایپا استفاده می کنند.
بدون شــک عملکرد دو خودروســاز اصلی کشور محل انتقادات فراوانی است 
و برداشــت کلی از خروجی عملکرد ایران خودرو و ســایپا بســیار نامطلوب و 
نارضایتی های بســیاری را موجب می شــود امــا در موضوع افزایش قیمت 
محصولات تولیدی که قطعاً عواملی نظیر سودجویی و بهره مندی از انحصار 
این حوزه هم در آن دخیل است، رد پای مسائل دیگری هم به چشم می خورد 

که چندان به آن پرداخته نمی شود.
باید در نظر داشــت که صنعت خودروســازی وابســتگی بسیار شدیدی به 
محصولات پتروشیمی و فولادی داشته و هر سطحی از تغییرات قیمتی در 
آن، هزینه های تولید خودرو را دچار تغییر خواهد کرد. این را در کنار ســاز 
و کار تعیین نرخ محصولات فولاد و پتروشیمی بگذاریم تا عمق فاجعه موجود 
بیشتر نمایان شود. بر اساس روال موجود، تولیدکنندگان محصولات فولادی 
و پتروشیمی قیمت گذاری اولیه کالاهای خود را بر اساس دلار انجام داده و 
ســپس با تســعیر آن بر اســاس نرخ نیما و یا نرخ های مرجع دیگر، آن را در 

بورس کالا به فروش می رسانند.
جالب آنکه بر اســاس تصمیم دولت، نرخ نیمایی به منظور کم کردن فاصله 
آن بــا بــازار آزاد بــا افزایش قابل توجهی مواجه شــده و ۵۰ هزار تومان را رد 
کرده اســت. قابل انکار نیســت که عمده محصول مورد اســتفاده برای تولید 
خــودرو، فولاد و پتروشــیمی اســت؛ جــدای از واردات برخی محصولات 
الکترونیکی مورد نیاز که بار دلار وارد شده و همه این موارد منجر به افزایش 
گزاف هزینه ها برای تولید خودرو خواهد شد و طبیعی است که تولیدکننده 

برای تراز هزینه و درآمد به دنبال افزایش قیمت محصولات خود باشد.
در حالــی که اکثر مردم به واســطه کیفیــت نامطلوب خودروهای تولیدی و 
کیفیت پایین خدمات و نارضایتی های بسیار زیادی که از خودروسازها دارند 
در حال انتقاد به ایران خودرو و سایپا بوده و این اقدام را در راستای سودجویی 
آنان تلقی می کنند اما باید در نظر داشت که اقتصاد دلاریزه ایران و سرکشی 
مجدد نرخ ارز که بخش اعظم آن ریشــه در سیاســت های دولت دارد، نقش 
اصلــی را در ایــن افزایش قیمت های ناگهانی محصولات خودروســازان ایفا 

می کند.

مدت هاســت که تولید و واردات خودروهای برقی به 
عنــوان راهکاری برای کاهش آلودگی هوا و مصرف 
ســوخت های فسیلی مورد توجه کشورهای توسعه 
یافته قرار گرفته اســت. به رغم گذشــت یک سال از 
آغاز واردات خودروهای برقی، این مساله با توجه به 
مشــکلات زیرســاختی شــارژ و تأمین انــرژی با 

چالش هایی مواجه بوده است.
مونتــاژ و واردات خودروهــای برقی در ایران از نیمه 
دوم ســال 1۴۰2 آغاز شــده است. به رغم وعده ها و 
تســهیلات دولت و همچنیــن تعرفه پایین واردات 
خودروهای برقی، این امر در در نبود زیرساخت های 
لازم و بــا توجــه به ناتــرازی انرژی بــا چالش ها و 
نگرانی های همراه بوده اســت، اما این چالش ها چه 
هستند؟ آیا در نبود زیرساخت ها و مشکلات ناترازی 

انرژی، خرید خودرو برقی اقدام صحیحی است؟
وزیر صمت دولت سیزدهم حامی خودروهای برقی

عباس علی آبادی، وزیر سابق صمت و وزیر وقت نیرو، 
از حامیان اصلی خودروهای برقی بوده است.

او در جلسه رأی اعتماد برای حضور در وزارت صمت 
دولت ســیزدهم با اشــاره به انقلاب صنعتی پنجم و 
برقی نبودن خودروها از توجه جدی خود به این مساله 
گفت و به هزار و یک دلیل این کار را شایسته خواند.

بــا تلاش هــای علی آبادی و یارانــش امکان واردات 
خودروهای برقی با سقف بالای 2۰ هزار دلار و تعرفه 
پایین تــر بــه وجود آمــد و در نتیجــه روند واردات 
خودروهای برقی تسهیل و بیش از 2۰ ایستگاه شارژ 
برقی راه اندازی شــد.پس از گذشت یک سال و روی 
کارآمدن دولت جدید، علی آبادی این بار در جلســه 
رأی اعتماد مجلس برای حضور در وزارت نیرو حاضر 
شد.او در جلسه رأی اعتماد برای این سمت با تشریح 
وضعیت صنعت برق کشــور به تاکید بر ناترازی برق 
در ســال جــاری پرداخــت و گفــت: »برآوردهای 
کارشناسی نشان می دهد این ناترازی به بیش از 18 
هزار مگاوات رســیده اســت.«.حال این سؤال پیش 
می آید که آیا با وجود ناترازی برق، روند تســهیل و 
حمایت از خودروهای برقی دچار مشکل شده است؟

مزایا و چالش های خودروهای برقی ��
خودروهای برقی با بهره گیری از موتورهای برقی به 
جــای موتورهای درون ســوز، مزایایی چون کاهش 
آلایندگــی، پایین آوردن هزینه نگهداری، بهره وری 
بالا و صدای پایین را به همراه دارند، اما این مزایا در 
نبود زیرساخت ها و چالش های موجود در کشور رنگ 
می بازند.اولیــن چالش پیش روی خودروهای برقی، 
کمبود ایســتگاه های شــارژ فعال و مرکزگرایی این 
ایستگاه هاست. یعنی با دو شرط سکونت در تهران و 
نرفتن به ســفرهای چندروزه می توان از خرید این 

خودروها مطمئــن بود.دومین چالش، فعال نبودن 
مراکز شــارژ در ساعات خاموشی است. یعنی پس از 
رعایت شــروط اولیه، نباید از تأثیر ناترازی انرژی بر 
ایســتگاه های شــارژ چشم پوشی کرد. علاوه بر این، 
استفاده از خودروهای برقی فشاری مضاعف به شبکه 
برق وارد خواهد کرد، بنابراین با توجه به مشــکلات 
موجود، احداث دیرهنگام سایر ایستگاه ها و غیرفعال 
شدن ایستگاه های شارژ دور از انتظار نیست.سومین 
چالــش و نگرانــی اســتفاده از خودروهــای برقی، 
تکنولوژی به کاررفته در خودروهای برقی و نبود دانش 
فنی این خودروها در ایران اســت. خودروهای برقی 
به دلیل استفاده از تکنولوژی های برقی پیچیده، دچار 
مشکلات متعددی خواهند شد.نبود دانش فنی این 
خودروهــا در کشــور یکی از نگرانی های اساســی 
مصرف کننــدگان خودروها خواهــد بود. با توجه به 
واردات محــدود خودروهــای برقی شــخصی، این 
خودروها با مشــکلات خدمات پس از فروش مواجه 
خواهند بود.زمان شــارژ و عمر باتری، مساله دیگری 
است که باید به آن توجه داشت. شارژ این خودروها 
در حالت شارژ عادی حدود هشت ساعت و در حالت 
شارژ سریع، بین ۴۰ دقیقه تا دو ساعت به طول خواهد 
انجامید.بــا توجه به ایســتگاه های محــدود و عزم 
برقی سازی ناوگان های دولتی و مسافربری، این مساله 
اتلاف زمان زیادی را برای رانندگان این خودروها به 
همراه خواهد آورد.اقدام به واردات خودروهای برقی، 
مســاله ای اســت که محور توجه تمام کشورهای در 
حال توسعه قرار گرفته است و تلاش سیاست گذاران 
بــرای هم قدمــی با کشــورهای در حال توســعه 
ستایش برانگیز است، اما رفع چالش های پیش روی 
خودروهــای برقــی، مســتلزم ســرمایه گذاری و 
برنامه ریــزی گســترده بــه منظور توسعه ســازی 
زیرساخت های برقی است.سرمایه گذاری در احداث 
ایستگاه های شارژ در نقاط مختلف کشور، بهینه سازی 
مصــرف برق با بهره گیری از انرژی های تجدیدپذیر، 
توسعه فناوری های ذخیره سازی انرژی و ارائه تخفیف 
و تسهیلات خرید خودروهای برقی از عواملی هستند 
که می توانند منجر به کاهش نگرانی مردم برای خرید 
ایــن خودروها شــوند.خرید خودروهــای برقی در 
شــرایطی که زیرساخت های شــارژ، تأمین انرژی و 
مدیریــت مصرف انــرژی آمادگی های لازم را ندارند 
می تواند مشکلاتی از قبیل فشار بر شبکه برق و ناترازی 
بیشــتر انرژی را پدید آورد که در نتیجه شکســت 
خودروهای برقی را در پیش خواهد داشــت.بنابراین 
خریــد خودرو برقی به رغم کمک به بهبود وضعیت 
محیط زیســتی، در شــرایط فعلی توصیه نمی شود.

مسیح فرزانه، کارشناس صنعت خودرو، در گفتگو با 
تجارت نیوز به بررســی وضعیــت خودروهای برقی 
مونتاژی و وارداتی پرداخت و با اشاره به تغییرات اخیر 
در وزارت صمت خاطرنشــان کــرد، از زمان حضور 

علی آبــادی وزارت صمــت، پیگیری جدی ای برای 
واردات خودروهای برقی و هیبریدی آغاز شد.

او یادآور شد، صحبت های علی آبادی در جلسه رأی 
اعتمــاد مجلس بــرای وزارت نیرو و اشــاره اش به 
ناترازی های موجود در صنعت برق و انرژی کشــور 
نشان از تناقض شرایط موجود در کشور با اقدام واردات 
خودروهــای برقــی دارد.فرزانــه بــا بیــان اینکه 
سیاســت گذاری بازار خودرو عمدتاً در دست وزارت 
صمت اســت گفــت، تا به امروز نشــانه ای از تغییر 
سیاست های جدی در این حوزه دیده نمی شود، اما 
تغییرات وزارت صمت و شــفاف نبودن موضع وزیر 
جدید صمت نســبت به خودروهای برقی، نشــان از 
کاهــش اهتمام این وزارتخانه برای واردات و مونتاژ 

خودروهای برقی دارد.
واردات خودروهای برقی کارشناسی نشده است ��

این کارشــناس صنعت خودرو همچنین به ناترازی 
انرژی در کشــور اشــاره کرد و گفت: در شرایط فعلی 
با خاموشی های برنامه ریزی شده در بسیاری از مناطق 
تهران و شهرهای دیگر، همچنین کمبود نیروگاه های 
خورشیدی و بادی، پرداختن به واردات خودروهای 

برقی موضوعی کارشناسی نشده و اشتباه است.
فرزانــه به واردات خودروهای برقی چینی اشــاره و 
تصریح کرد: تعداد این خودروها در بازار بسیار اندک 
است و بازار فعلًا از این نوع خودروها استقبال نمی کند.

به گفته او، این مســاله نشــان دهنده اشــتباه بودن 
سیاست واردات خودروهای برقی است، چراکه رفتار 
مصرف کنندگان بیانگر نگرانی آنها درباره کمبود برق 

و نبود امکان شارژ این خودروهاست.
ایجاد زیرساخت ها و ارائه مشوق های مالی ��

فرزانه به سیاســت های اشــتباه دولت در این زمینه 
اشــاره کرد و گفت: در کشورهای پیشرفته، دولت ها 
با ایجاد زیرســاخت های مناســب و ارائه مشوق های 
مالــی، از مصرف کنندگان خودروهای برقی حمایت 
می کننــد؛ اما در ایران نه تنها زیرســاخت های لازم 
فراهم نشــده بلکه مشــوق های مناســبی نیز برای 

خریداران خودروهای برقی وجود ندارد.
واردات خودروهای هیبرید به جای خودروهای برقی

این کارشــناس صنعت خودروســازی تاکید کرد در 
شــرایط فعلی، اولویت باید به خودروهای هیبریدی 
داده شــود.او توضیح داد: خودروهای هیبریدی که 
پیش از ســال 13۹۷ وارد کشــور می شدند، به دلیل 
برخورداری از موتورهای بنزینی و برقی، ســازگاری 
بیشتری با بازار ایران دارند و تجربه موفقی در بازار به 
دست آورده اند.فرزانه در بخش دیگری از صحبت های 
خود به مشکلات خدمات پس از فروش خودروهای 
وارداتی اشاره کرد و گفت، یکی از چالش های اصلی 
وزارت صمــت در حال حاضر، تأمین خدمات پس از 
فــروش بــرای خودروهای وارداتــی، حتی در مورد 

خودروهای بنزینی، است. w
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سرعت استارلینک ۲۵ برابر می شود رونمایی از قدرتمندترین سوپرکامپیوتر جهان خودرویی که درآمد شیائومی را به اوج رساند!
گویین شــاتول مدیر اســپیس ایکس اعلام کرد که 
سرعت اینترنت ماهواره ای استارلینک به 2 گیگابیت 
در ثانیه خواهد رســید که 2۵ برابر بیشــتر از سرعت 
فعلی آن است!نسل بعدی ماهواره های استارلینک با 
اســتفاده از امواج کوتاه تر، پهنای باند بیشــتر و تأخیر 
کمتری خواهند داشت. این خبر در کنفرانس سالانه 
ســرمایه گذاری بارون اعلام شد.گویین شاتول مدیر 

اســپیس ایکس در این کنفرانس اعلام کرد که نســل بعدی اینترنت ماهواره ای 
اســتارلینک به ســرعت چشمگیر 2 گیگابیت بر ثانیه خواهد رسید که 2۵ برابر 
ســرعت فعلی آن اســت. مدیر اســپیس ایکس زمان ارائه اینترنت 2 گیگابیتی 

استارلینک را مشخص نکرده است.

ابــر کامپیوتر آل کاپیتان )El Capitan( با قدرت 
پــردازش 1.۷۴2 اگزافلاپس عنــوان قدرتمندترین 
ابررایانه جهان را از آن خود کرد. این قدرت به معنای 
انجام 1.۷۴2 کوینتیلیون )1۰ به توان 18( محاسبه 
در ثانیه است. ابررایانه همانطور که از نامش پیداست، 
توانایی فراتر از رایانه های معمول دارد و از نظر سرعت 
و قدرت محاســبه پیشروی جهان فناوری است. یکی 

از شرکت های شناخته شده در عرصه ساخت ابررایانه ها »کرای کامپیوتر« است. 
کری کامپیوتر سال 2۰1۹ به اچ پی فروخته شد و همان زمان اعلام کرد که در 
پی ساخت ابررایانه ای به نام »آل کاپیتان« است که می تواند به قدرت پردازش 

1.۵ اگزافلاپس دست پیدا کند.

فروش خودرو برقی شیائومی SU۷ تأثیر چشمگیری بر 
افزایش درآمد این شــرکت چینی در سه ماههٔ سوم سال 
جاری گذاشته است.براساس گزارش زومیت، با استقبال 
گســتردهٔ مشتریان از اولین خودرو الکتریکی شیائومی، 
یعنی SU۷، درآمد این شــرکت در ســه ماههٔ سوم سال 
جاری 3۰٫۵ درصد افزایش یافت. شیائومی در ماه مارس 

)اســفند 1۴۰2 و فروردین 1۴۰3( به بازار خودروهای برقی چین قدم گذاشــت و 
خودرویی را عرضه کرد که در طراحی آن از پورشه الهام گرفته است. مدل پایهٔ شیائومی 
SU۷ با قیمت کمتر از 3۰ هزار دلار فروخته می شود که در مقایسه با مدل پایهٔ تسلا 
مدل 3 در چین ۴۰۰۰ دلار ارزان تر به دســت مشــتریان می رسد. به بیان بهتر، قیمت 

خودرو شیائومی یکی از عوامل مهم فروش چشمگیر آن محسوب می شود.
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یک بام و دو هوای وزیر نیرو درباره واردات خودروهای برقی؛

چالش مشکلات زیرساختی خودروهای برقی
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سعید سوزنگر
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